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روزنامه

 سال هاي پيش از انتخابات ٩٢، سال هاي خوبي براي اصلاح طلبان نبود. مديريت يك دست 
اصولگرايانه در مجلس و دولت اين جريان فكري را از بدنه مديريتي كشور حذف كرده بود. 

احزاب و چهره هاي شاخص اصلاح طلب هم چندان سال هاي خوبي را تجربه نكردند.اما با اين وجود 
حتي در شرايطي كه سازماندهي سياسي بساماني نداشتند هماهنگي شوراي هماهنگي اصلاح طلبان 
و شوراي مشورتي و پشتيباني بدنه اجتماعي آنها را در انتخابات شوراها و رياست جمهوري موفق كرد. 
از سويي انتخابات گذشته نشان داد اصولگرايان هم با وجود هشت سال در رأس قدرت قرار گرفتن 
همچنان نمي توانند نه زير بار حرف شنوي از سران شان بروند و نه براي ائتلاف به توافق مي رسند.

محسن رهامي، دبيركل انجمن اسلامي اساتيد دانشگاه و حوزه اما معتقد است با وجود شرايط سختي 
كه اصلاح طلبان در هشت سال اخير تجربه كرده اند اما باز هم شرايط بهتري را نسبت به اصولگرايان 

تجربه مي كنند. 
شرايطي كه شايد منجر به تكرار تجربه مجلس ششم و دولت اصلاحات نشود اما مي تواند به 
پيشبرد روند اصلاحي كشور كمك كند. رهامي مي گويد شرايط كنوني اصلاح طلبان رضايت دادن 
به حداقلي ها نيست بلكه پيشبرد اهداف اصلاحات با كمترين هزينه براي مردم است.مشروح گفت و 

گوی محسن رهامی در صفحه 7 آمده است: ...

حجت الاسلام محسن رهامی :

اصلاح طلبان در شرایط بهتری نسبت به اصولگرایان هستند

در نشست مشترک مديركل تامين اجتماعی و رئيس دانشگاه علوم پزشكی قم عنوان شد؛

چرخه درمانی قم در دولت يازدهم متحول شده است

محمد جواد حق شناس فعال و كار شناس اصلاح طلب:

دولت اصلاحات 
یکی از پاک ترین 
دولت های بعد از 
انقلاب بوده است

دولت متقابلا شكايت كند

راهكار پزشكيان 
درباره شكايت 
احمدی نژادی ها

محمد جواد حق شناس دولت اصلاحات را يكی از 
و  توصيف می كند  انقلاب  از  بعد  های  دولت  پاک ترين 
می گويد: »درخشان ترين دوره ای كه می توان در چند دهه 
اخير در ايران نام برد، حاكميت هشت ساله جريان اصلاح 
طلبی بود. دولت اصلاح طلبان حمايت بی اندازه مردم را به 
دنبال داشت. اما اين بدين معنا نيست كه جريان اصلاح 

طلبی اشتياهی نداشت و تمام و كمال عمل كرد...

 نماينده مردم تبريز در مجلس شورای اسلامی می گويد: 
با شكايت احمدی نژاد و يارانش از مسئولان دولت يازدهم، 
آن ها نيز بايد متقابلا از اقدامات غير قانونی دولت دهم 

شكايت كنند...

توصيه های مهم آيت ا... جوادی آملی به مبلغان

پرهیز از نقل داستان های 
بی سند و خواب

آيت الله جوادی آملی با بيان اينكه تبليغ علوم دينی بهترين و رساترين برنامه های انبياء الهی بود، گفت: امروز مبلغان در 
سفرهای تبليغی و منابر بايد مطالب قوی و با سند را بيان كنند.

این مرجع عظام تقلید در بخشی از پیامی تصویری به نخستین همایش منطقه ای مبلغان طرح هجرت شمال کشور که به میزبانی مازندران 
برگزار شد، از تبلیغ به عنوان  بهترین و رساترین برنامه های انبیاء الهی یاد کرد و گفت: امروز باید عناصر محوری تبلیغ را باید ارزیابی کرد که 

انسان چه چیزی را، تاکجا و چگونه برساند که اثرتبلیغ به تعلیم و اثرتعلیم نیز به تزکیه بیانجامد .
وی با بیان این که تبلیغی کارآمد است که تعلیم را به همراه داشته باشد و آن تعلیمی نیز سودمند است که تزکیه را به همراه خود داشته 

باشد، افزودند: پایان این امور علمی طهارت روح است و اگر روح طاهر شد جامعه به تمدن ناب الهی دست خواهد یافت...

سعيد عبداللهی نماينده نشريات محلی قم در نشست صميمی رييس مجلس با خبرنگاران استان:

برای حل مشکلات خبرنگاران 
باید در سطح ملی چاره اندیشی شود

نماينده روزنامه ايمان گفت: خبرنگاران با مشكلات زيادی 
در فرانيد انجام وظايف خود و همچنين مباحث معيشتی و 
رفاهی مواجه هستند كه بايد در سطح ملی برای آن چاره 

انديشی شود.
سالن  در  روز چهارشنبه  از ظهر  پیش  که  عبداللهی  سعید 
اجتماعات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ودر نشست صمیمی 

رییس مجلس شورای اسلامی دکتر لاریجانی با خبرنگاران استان قم 
بعنوان نماینده نشریات محلی استان سخن می گفت با تبریک روز 
خبرنگار به خبرنگاران اظهارداشت: متاسفانه تعرفه های مصوب در 
هیئت دولت در خصوص آگهی ها در استان قم از سوی دستگاهای 
دولتی اجرا نمی شود و اکر همین مسئله حل شود و دستگاهای 
دولتی براساس تعرفه های مصوب هزینه آگهی ها را پرداخت کنند ...
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اعلام زمان واريز يارانه مرداد ماه

با اعتبار دو ميليارد و 700 ميليون ريال 

بازار کهنه قم مرمت می شود
8
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سرمقاله: آيت ا... محسن غرويان

امروز متأسفانه شاهد هستیم 
که فضای سیاسی کشور مسموم 
را  بداخلاقی هایی  بعضاً  و  است 
به هیچ عنوان  که  هستیم  شاهد 
نمی توان آن را پذیرفت و بزرگان 
و زعمای قوام باید برای حل این 
معضل هرچه سریع تر وارد عمل 

شوند...

راهکاری برای جلوگیری 
از ادامه بداخلاقی ها
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»صادقی« در ديدار اعضای شورای مديران كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم:

استانداری برای کمک به نیازمندان
در کنار کمیته امداد است
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 نظر به اينكه شهردای قم جهت اجرای طرح بلوار شهيد كبيری حد فاصل 
ميدان ولی عصر )عج( تا بلوار پيامبر اعظم )ص( با حدود مشخص در كروكی 
فوق قصد تملك اراضی و املاک واقع در محدوده طرح مذكور را دارد ، به 
كليه مالكين و صاحبان حقوق اراضی و املاک واقع در محدوده طرح  ابلاغ 
و اعلام می گردد ظرف مدت يك ماه از انتشار اين آگهی با در دست داشتن 
سند مالكيت خود به دفتر اجرای طرح واقع در ميدان پليس شهرداری منطقه 
5 )واحد توسعه و تعريض ( مراجعه تا نسبت به تقويم  عرصه اعيان و ساير 
حقوق متعلقه املاک و اراضی واقع در محدوده از طريق توافق و يا انتخاب 
كارشناس مطابق مفاد لايحه قانونی نحوه خريد و تملك اراضی و املاک برای 
اجرای برنامه های عمومی ، عمرانی و نظامی دولت مصوب 1358/11/٢7 اقدام 
گردد، بديهی است در صورت عدم مراجعه مالكين يا صاحبان حقوق در مهلت 
مقرر فوق شهرداری به منظور جلوگيری از وقفه يا تأخير در اجرای طرح وفق 

مقررات لايحه قانونی مذكور اقدام خواهد نمود.

ابلاغ و اعلام به مالکین و صاحبان حقوق اراضی و املاک پلاکهای ثبتی 
11577و11279و11284 واقع در طرح بلوار شهید کبیری حد فاصل 

میدان ولی عصر)عج( تا بلوار پیامبر اعظم )ص(
نقشه کروکی طرح:

شهرداری قم

آگهی نوبت اول
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در نظر دارد در اجرای ماده 88 قانون تنظيم بخشی از مقررات مالی دولت مكانهای ورزشی به شرح 
جدول ذيل را از طريق مزايده به اشخاص حقيقی و حقوقی واجد شرايط واگذار نمايد. 

متقاضيان می توانند از روز پنجشنبه مورخ ٩4/5/٢٢ به مدت 5 روز كاری تا پايان وقت اداری روز سه 
شنبه مورخه ٩4/5/٢7 جهت دريافت پاكات به اين اداره كل واقع در بلوار امين، جنب ورزشگاه شهيد 
رضائيان مراجعه و مدارک تكميل شده را تا پايان وقت اداری )ساعت 14( روز يكشنبه مورخ13٩4/6/8 
تحويل اين اداره كل نمايند. ضمنا تاريخ بازگشايی پاكات روز دوشنبه مورخه 13٩4/6/٩ ساعت 

10 صبح در محل اين اداره كل می باشد. 

شرايط عمومی شركت در مزايده:
1 - داشتن حداقل 25 سال تمام برای اشخاص حقیقی

2 - داشتن مدرک تحصیلی حداقل دیپلم برای اشخاص حقیقی
3 - دارا بودن کارت پایان خدمت یا معافیت برای متولدین 1338 به بعد

4 - عدم سوء پیشینه کیفری موثر و تائید صلاحیت های فردی متقاضی از سوی واحد حراست
5 - الزام و اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران و قانون اساسی و تابعیت ایران

شرايط اختصاصی شركت در مزايده:
1 - داشتن صلاحیت فنی و تخصصی: )داشتن سوابق ورزشی، باشگاههای ورزشی رسمی دارای مجوز، بازنشستگان سازمان تربیت بدنی، فارغ التحصیلان 

رشته تربیت بدنی، تعاونی های فعال ورزشی، هیاتها و فدراسیونهای ورزشی(
2 - داشتن دسته چک معتبر و ارائه گردش کار بانکی 3 ماهه اخیر حساب شرکت کننده در مزایده.

3 - پیشنهاد دهنده نباید مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت )اعم از رسمی، پیمانی، قراردادی  و ...( در معاملات دولتی باشد.
4 - اداره كل ورزش و جوانان در قبول يا رد هر يك از پيشنهادها مختار است.

5 - طبق جزء 5 بند الف ماده 14 قانون برگزاری مزایدات اعتبار پیشنهاد قیمت برنده مزایده باید حداکثر تا 10 روز کاری پس از ابلاغ می باشد که برنده 
باید با سپردن تضمین بانکی حسن اجرای تعهدات معادل 50 درصد قرارداد سالیانه مبادرت به انعقاد قرارداد نماید، در غیر این صورت نسبت به ضبط 

سپرده اقدام خواهد شد.
6 - ارائه بیمه نامه ورزشکاران و بیمه مکان مورد مزایده جهت انعقاد قرارداد الزامی است.

7 - متقاضیان میتواند حداکثر دو مکان را اجاره نماید. .)افزايش نرخ تعرفه ها در اماكن ورزشی ساليانه حداكثر 10 درصد بوده كه از سوی اداره 
كل به مستاجر اعلام می گردد.

8 - اخذ مجوز فعالیت ورزشی از اداره کل ورزش و جوانان استان قم جهت انعقاد قرارداد الزامی است.
9 - در جلسه بازگشایی پاکتها چنانچه مدارک مندرج در پاکت ب کامل نباشد پیشنهاد نامبرده مردود اعلام می گردد.

10 - متقاضی شرکت در مزایده ملزم به امضاء کلیه اوراق دریافتی می باشد. در صورت عدم رعایت پیشنهاد ایشان مردود اعلام می گردد ضمنا تعداد 
شركت  كنندگان در مزايده جهت بازگشايی پاكتها محدوديت ندارد )شركت كننده در مزايده می تواند در جلسه بازگشايی حضور به 

هم رساند(.
11- برنده مزایده مکلف است در راستای نگهداری و بهره برداری صحیح از تاسیسات و تجهیزات فنی از قبیل موتور خانه ، سیستم گرمایی و سرمایی، تصفیه 
خانه و غیره ظرف مدت دو هفته پس از تحویل مکان نسبت به عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی صلاحیتدار مورد تایید این اداره کل اقدام نماید.) 

برنده مزايده حق تغيير كاربری رشته ورزشی مكان مورد مزايده را ندارد(.
12 - لازم به ذکر است مزایده در دو مرحله انجام می شود که ابتدا پاکت الف و ب باز می شود و در صورت داشتن شرایط لازم پاکت ج باز و برنده 

مزایده اعلام می گردد. 

اداره کل ورزش و جوانان استان قم

اداره کل ورزش و جوانان استان قم - دبیرخانه ماده 88 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت

آگهی مزایده دو مرحله ای )نوبت  دوم(

نام سالن
استخر

استخر سرپوشيده كوثر

سالن ورزشی منتظر المهدی

قم واقع در مجموعه 
شهيد حيدريان

قم 30 متری مجيديه

اخذ تائيديه از هيئت نجات 
غريق استان الزامی می باشد. 
افراد دارای مدرک مرتبط با 

نگهداری تاسيسات و استخر 
دارای اولويت می باشند.
بند 10 به حداقل شركت 

كنندگان 3 نفر اصلاح ميگردد.

بند 10 به حداقل 
شركت كنندگان 3 نفر اصلاح 

می گردد.

380/000/000

30/000/000

4/560/000/000

360/000/000

300/000/000

50/000/000

قیمت  پایه 
)به ریال(

قیمت  پایه سالیانه 
)به ریال(

مبلغ تضمین شرکت در 
مزایده )به ریال(

توضیحاتآدرس
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اخبار
آيت الله علوی گرگانی:

قوانين جهانی تا كنون نتوانسته 
كرامت انسان ها را تأمين كند 

آيت الله علوی گرگانی گفت: جای تاسف است كه كشورهای ابرقدرتی كه 
ادعای بشردوستی و دموكراسی دارند، زمينه و امكانات حمله به غيرنظاميان را 

فراهم می آورند و برخلاف آنچه ادعا می كنند عمل می نمايند.
آیت الله علوی گرگانی  روز پنجشنبه  در دیدار دبیر کل صلیب سرخ جهانی، کار این 
نهاد بین المللی را مهم و حساس عنوان کرده و  اظهارداشت: ما در عصری زندگی می کنیم 
که با وجود تصویب قوانین مربوط به حقوق بشر و علی رغم وجود نهادهای بین المللی و 
جهانی مشکلات جامعه انسانی هر روز بیشتر می شود و در چنین شرایطی وجود سازمان 
صلیب سرخ که نتیجه اقدام هانری دونان سوئیسی تحت تاثیر صحنه های رقت بار جنگ  

است مهم تر از هر زمانی است و دیگران هم باید همین مسیر را با قوت ادامه دهند .
وی با تأکید بر خدمات انسانی و نوع دوستانه گفت: در قرآن مجید بعنوان برترین کتاب 
آسمانی که بر پیغمبر اسلام نازل شده آمده است: " و لقد کرمنا بنی آدم" یعنی ما به انسانها 

کرامت فوق العاده عنایت نمودیم و انسان را از تمام موجودات برتر می دانیم
آیت الله علوی گرگانی تأکید کرد: بنابراین در هر زمان و هر مکان باید به سوی تقویت 
این نوع فعالیت ها و کمک های انسان دوستانه پیش برویم و به آن اهتمام داشته باشیم اما 
نکته اساسی که امیدوارم به آن توجه ویژه داشته باشید و در ملاقات با مسئولین کشورها 
پیگیر آن باشید این است که اگرچه جنگ نظامیان با یکدیگر گاه اجتناب ناپذیر است و در 
طول تاریخ شاهد آن بوده ایم ، اما باید حساب غیر نظامیان را جدا کرد و بر همگان فرض 

نمود که از حمله به غیر نظامیان اجتناب کنند.
وی افزود: قوانین جهانی تا کنون نتوانسته است این مهم را برای انسان ها تأمین کند 
و باید در این زمینه تلاش زیادی نمود.جای تاسف است که کشورهای ابرقدرتی که ادعای 
بشردوستی و دموکراسی دارند، زمینه و امکانات حمله به غیرنظامیان را فراهم می آورند و 

برخلاف آنچه ادعا می کنند عمل می نمایند.

آيت الله نوری همدانی:

قدرت و اقتدار مسلمانان 
در وحدت و اتحاد با يكديگر است

آيت الله حسين نوری همدانی از مراجع تقليد گفت: قدرت و اقتدار مسلمانان 
در وحدت و اتحاد با يكديگر است.

وی روز پنجشنبه در دیدار سفیر عراق در ایران، با بیان اینکه کشور عراق جایگاه جهاد و 
شهادت است، اظهار داشت: نگاه نظام اسلامی به این کشور به دلیل وجود عتبات عالیات و 
بارگاه اهل بیت نگاهی ویژه است. وی با اشاره به مجاهدتها و فداکاریهای مردم عراق در برابر 
جریانهای تکفیری و تروریستی، اظهار داشت: مقاومت ملت عراق در برابر استکبار و عمال 

دست پروره آن یعنی داعش موجب خشنودی همه مسلمانان شده است. 
این مرجع تقلید با بیان اینکه زمان کنونی زمان مخصوصی است، افزود: در اسلام تاکید 
فراوانی به شناخت زمان شده و در هیچ زمانی هم مانند زمان حال بین حق و باطل و کفر 

و ایمان برخوردی با این شدت وجود نداشته است. 
آیت الله نوری همدانی خاطرنشان کرد: به خاطر حساسیت زمان موجود همه کسانی که 
در جایگاه و موقعیت خاصی قرار دارند، باید بیدار و هوشیار گام بر دارند و با شناخت زمان 

بر اساس آن وظیفه خود را تنظیم و بر مبنای آن نیز عمل کنند. 
این مدرس درس خارج فقه حوزه علمیه قم با تاکید بر قدرت و اقتدار مسلمانان و جبهه 
اسلام در برابر استکبار و جبهه کفر، تصریح کرد: قوت و قدرت مسلمانان در وحدت و اتحاد 

است و هر قدر این وحدت بیشتر باشد، به همان اندازه نیز قوی تر خواهیم بود. 
وی با بیان اینکه سیاستها و برنامه های دولت های ایران و عراق همان برنامه های 
پیغمبران خدا و اولیای اسلام است، افزود: راه حضرت امام )ره( و رهبر معظم انقلاب نیز 
همان راه انبیا و اولیا است، چرا که این بزرگان همیشه در برابر باطل و کفار و نفاق جهاد و 
مقاومت داشتند و الان نیز برای ما مهمترین مساله، مقاومت در برابر دشمنان اسلام است. 
آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه امروز در کشورهای اسلامی از جمله عراق، سوریه، 
فلسطین و یمن برخورد شدیدی میان مسلمانان و دشمنان وجود دارد، افزود: مثلث کفر و 
نفاق و صهیونیسم با همکاری یکدیگر در برابر مسلمانان صف آرایی کرده و برای پیشرفت 

خود لحظه شماری می کنند و مسلمانان نیز بسیار قوی و مقاوم در برابر آنها ایستاده اند. 
وی همچنین مدیریت قوی و درست برای اداره کشورهای اسلامی را ضروری عنوان 
کرد و افزود: در نظام اسلامی مساله شیعه و سنی اصلا مطرح نیست ولی ما با همه کسانی 
که با اسلام ناب محمدی مخالف هستند، اعم از استکبار، صهیونیسم بین الملل، داعش، 

بوکوحرام و سلفی ها مخالف هستیم. 
آیت الله نوری همدانی ضمن تمجید از همراهی و تعامل دولت عراق با علما و مراجع 
شیعه در این کشور، تصریح کرد: با توجه به ضرورت اتحاد در برابر دشمنان ما نیز به عنوان 

یک طلبه از طلاب حوزه علمیه قم در خدمت این دولت هستیم.

آيت ا... اعرافی امام جمعه قم:

از درون نبايد دچار اختلاف شويم
خطيب اين هفته نماز جمعه قم به سالروز كودتای ٢8 مرداد اشاره كرد و گفت: 
اين كودتا شرايط و درس عبرت های زيادی داشت، يكی از مهم ترين درس ها اين 

است كه از درون نبايد دچار اختلاف شويم و از روحانيت فاصله نگيريم.
آیت ا... اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم اظهار داشت: امروز هم در 
شرایطی هستیم که قانون مداری و تسلیم قانون بودن، هوشمندی در برابر دشمنان و رعایت 
اصول اقتصاد مقاومتی مهم ترین ابزارهای ما برای غلبه بر استکبار محسوب می شوند زیرا 
مستکبران مترصد فرصت هستند که با فتنه های جدید به ایجاد اختلافات داخلی در میان 

ملت ایران بپردازند و از درون، غلبه یابند.
وی به روز مقاومت اسلامی و سالروز پیروزی حزب الله در جنگ 33 روزه اشاره کرد و 
گفت: این نبرد آغازگر زنجیره ای از پیروزی ها و پایان ترک تازی صهیونیست ها بود؛ حزب الله 

توانست ارتش صهیونیستی را با همه ادعایی که داشت به عقب براند.
اعرافی با بیان اینکه بیداری اسلامی در شرایط کنونی با توطئه هایی همراه است، عنوان 
کرد: دشمنان سعی می کنند با ایجاد گروه های جعلی مانند داعش و دیگر تکفیری ها، 
اختلافات داخلی در جهان اسلام را برافروزند و امروز هم می بینیم که در کشور مظلوم یمن، 

چه جنایاتی علیه مردم این کشور روا می دارند.
وی در ادامه به دهه کرامت و مهاجرت امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س( به ایران 
اشاره کرد و گفت: حضور این دو بزرگوار در ایران هرچند به اجبار بود ولی منجر به برکات 

و خیرات فراوان برای ایران و دو شهر مشهد و قم شد.
اعرافی همچنین به روز دختر پرداخت و افزود: دختران ما باید در سایه فرهنگ فاطمی، 
نماد پاکی و عفاف باشند و همچنین والدین هم در محیط خانواده توجه بیشتری به آنها 

داشته باشند زیرا آنها مادران جامعه آینده هستند.

اخبار
آيت الله اراكی در ديدار رييس كميته بين الملل صليب سرخ اعلام كرد؛ 

اعلام آمادگی قم برای همكاری 
در عرصه مسائل حقوق بشر 

دبير كل مجمع جهانی تقريب مذاهب اسلامی در ديدار رييس كميته بين 
المللی صليب سرخ جهانی از مواضع بشر دوستانه ايران در مقابل جنايت های 
كارهای  انجام   « در سه عرصه  همكاری  برای  و  آورد  ميان  به  صدام سخن 
پژوهشی«، »تبديل پژوهش ها به مقررات« و »ايجاد كمپين های بين المللی برای 

حمايت از حقوق بشردوستانه« با صليب سرخ اعلام آمادگی كرد. 
آیت الله محسن اراکی در دیدار پیتر مائورر رییس کمیته بین المللی صلیب سرخ جهانی 
که ظهرپنجشنبه  در قم برگزار شد، از تضییع حقوق بشر دوستانه به شدت ابراز نگرانی کرد 
و خواستار روابط و همکاری های هرچه بیشتر میان صلیب سرخ جهانی و مجمع جهانی 
تقریب مذاهب اسلامی برای تحقق و حفظ حقوق بشر شد. دبیر کل مجمع جهانی تقریب 
مذاهب اسلامی در ابتدای سخنان خود اظهار داشت: انبیای الهی برای احیای حقوق بشر 
به رسالت مبعوث شدند و ما معتقدیم که همه ادیان در دفاع از حقوق بشر جهت همسانی 
دارند. وی ادامه داد: حوزه علمیه قم امروز در اوج نشاط علمی قرار دارد و از این رو در عرصه 
مسائل حقوقی بشر دوستانه، آثار علمی و تحقیقی فراوانی به تولید رسانده است. آیت الله 
اراکی با بیان این که حوزه علمیه قم حدود 10 سال پیش با همکاری مسؤولان صلیب سرخ 
جهانی کنفرانس خوبی در رابطه با مسائل حقوق بشر داشته است، عنوان کرد: ما در مجمع 
جهانی تقریب مذاهب اسلامی، حوزه علمیه قم و جامعه مدرسین، آماده هر نوع همکاری 
در عرصه مسائل حقوق بشر دوستانه هستیم. وی ارائه تحقیقات  از سوی مؤسسات بین 
المللی و مراکز علمی و تبدیل آنان به تصمیمات رسمی را یک طرح جدی برای کنترل 
تجاوزها و تعدیان به حقوق بشر دانست و تصریح کرد: صلیب سرخ می تواند در سه عرصه » 
انجام کارهای پژوهشی«، »تبدیل پژوهش ها به مقررات« و »ایجاد کمپین های بین المللی 
برای حمایت از حقوق بشردوستانه« با مجمع جهانی تقریب  مذاهب اسلامی همکاری 
کند. دبیر کل مجمع جهانی تقریب  مذاهب اسلامی با بیان این که این مجمع دانشگاهی 
در عرصه پژوهش تأسیس کرده و آماده انجام پژوهش های تطبیقی در زمینه حقوق بشر 
دوستانه است، تأکید کرد: بر صلیب سرخ شایسته است تا پژوهش های مربوط به حقوق 
بشردوستانه را به مقررات و طرح های جلوگیری، دفاع و حمایت از حقوق بشر تبدیل کند. 
وی خاطرنشان کرد: ایجاد کمپین های بین المللی برای حمایت از حقوق بشردوستانه که 
راه را برای پیاده سازی حقوق بشر در عرصه جهانی هموار می کند، یکی دیگر از فعالیت هایی 
است که مجمع جهانی تقریب  مذاهب اسلامی می تواند در آن با صلیب سرخ همکاری 
داشته باشد. آیت الله اراکی تصریح کرد: سه عرصه فعالیت و همکاری های مجمع تقریب 
مذاهب اسلامی با صلیب سرخ جدای از سیاست های دولت ها بوده و فراتر از اقدامات دولتی 
است اما این اقدامات می توانند در سیاست دولت ها و موضع گیری های آنان تأثیر گذار 
باشند. دبیر کل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی در بخشی دیگر از سخنان خود 
خاطرنشان کرد: در جنگی که از سوی صدام به جمهوری اسلامی تحمیل شد، نمونه های 
شدیدی از کشتارهای جمعی و عدم رعایت حقوق بشر شاهد بودیم. وی افزود: صدام با 
اسلحه های شیمیایی شهرهای ایران را بمباران کرد و امروز پس از 27 سال از پایان جنگ، 
هنوز شاهد شهدای شیمیایی هستیم درحالی که جمهوری اسلامی هیچگاه چنین عکس 
العملی را انجام نداده است. آیت الله اراکی تصریح کرد: رییس جمهور دو هفته پیش در یکی 
از سخنرانی ها به یکی از عملیات های جنگی ایران و عراق اشاره کردند که هواپیمای ایران 
برای بمباران یک پل استراتژیک وارد فضای بغداد شد ولی به دلیل این که افراد غیر نظامی 
از روی پل رد می شدند، با وجود مخاطرات احتمالی، از عملیات خود به صورت موقت صرف 
نظر کرد. وی تأکید کرد: زمانی که مردم شهرهای جنوبی عراق در جنگ خلیج فارس اول 
در سال 1991 میلادی به کشور ما پناهنده شدند، مردم خوزستان که صدها هزار کشته 

داده بودند، اما بیشترین پذیرایی را از آوارگان جنگ به عمل آوردند.
دبیر کل مجمع جهانی تقریب  مذاهب اسلامی با اشاره به خاطره ای از پذیرایی مردم 
خوزستان از آورگان عراقی ابراز کرد: بسیاری از دختران تازه ازدواج کرده مهریه خود را هدیه 
می دادند تا به آوارگان عراقی کمک کنند؛ این در حالی است که روزگاری صدام به نام آن ها، 
هشت سال کشور ما را به آتش کشانده بود.وی تأکید کرد: تدوین داستان های حقوق بشر 
دوستانه کمک شایانی به نشر این حقوق دارد که مجمع جهانی تقریب  مذاهب اسلامی 

می تواند کمک شایانی در این عرصه داشته باشد.
 

رئيس پليس فتاي استان : 

كاربران شبكه هاي اجتماعي
 به هشدارهاي پليس توجه كنند

رئيس پليس فضاي توليد و تبادل اطلاعات فرماندهي انتظامي استان قم، 
با اشاره به آسيب ها و تهديدات فراوان و جبران ناپذير فضاي مجازي، گفت: 
كاربران شبكه هاي اجتماعي تلفن هاي همراه به اطلاع رساني ها و هشدارهاي 

مكرر پليس توجه كنند.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ علي موالي اظهارداشت: توسعه روزافزون 
زیرساخت هاي فناوري اطلاعات و ارتباطات در کشور و افزایش استفاده کنندگان و کاربران 
از بستر اینترنت و سایر فناوري هاي اطلاعاتي، ارتباطي و مخابراتي و گرایش به سمت 
بانکداري و تجارت الکترونیک، بستر جدیدي را براي سودجویان و مجرمان به وجود آورده 
است. وي تصریح کرد: عدم توجه به موارد ایمني و هشداري در این فضاها و بخصوص 
شبکه هاي اجتماعي تلفن هاي همراه، مي تواند آسیب هاي فراوان و جبران ناپذیري را 
متوجه افراد کند. رئیس پلیس فتاي استان عنوان داشت: فرهنگ هاي مختلف برخوردهاي 
متفاوتي با توسعه فناوري و تکنولوژي دارند، اما بهتر و شایسته تر آن است که به جاي آن 
که ما در خدمت تکنولوژي باشیم، فناوري و تکنولوژي را به خدمت گرفته و از آن در جهت 
پیشبرد اهداف و منافع خود استفاده کنیم. سرهنگ موالي به پنج خطر امنیتي و مهم تلفن 
هاي هوشمند براي کاربران اشاره کرد و گفت: خطر اول مربوط به حوزه استفاده از ابزارهاي 
مختلف در تلفن همراه است که در واقع حریم خصوصي و اطلاعات شخصي کاربران 

محسوب مي شود که ممکن است توسط افراد سودجو سرقت شود.
وي ادامه داد: تهدید دوم مربوط به حوزه اطلاعات و عملیات بانکي کاربران است که با 
توجه به اینکه کاربران براي فعالیت هاي مختلف خود، معمولا از اینترنت بانک یا اس ام اس 
بانک استفاده مي کنند، امکان سرقت این اطلاعات کاربر نیز وجود دارد. رئیس پلیس فتاي 
استان قم تهدید سوم را حوزه اطلاعات خصوصي مانند تماس و پیامک ها دانست و افزود: 
آسیب چهارم نیز کنترل مکاني کاربر است که مي تواند بستر سوء استفاده فرهنگي و مالي 
افراد سودجو قرار گیرد. سرهنگ موالي اضافه کرد: خطر پنجم تهدیدات امنیتي است که 
مي تواند براي کاربران شبکه هاي اجتماعي حادث شود و تلفن همراه کاربر به روش هاي 
مختلف و به واسطه اقداماتي که از آن اطلاع ندارد، مورد سوء استفاده سودجویان قرار گیرد.

وي خاطرنشان کرد: کاربران در هنگام نصب نرم افزار اجازه دسترسي اطلاعات پایه اي 
شامل نام، تصویر پروفایل، لیست مخاطبان و دیگر اطلاعات خصوصي را به این شرکت ها 
مي دهند که این اقدام مي تواند تهدیدات فراواني را متوجه آن ها کرده و زندگي آن ها را 
تحت تأثیر قرار دهد. رئیس پلیس فتاي استان در ادامه ایجاد هویت هاي مختلف با استفاده 
از عکس یک کاربر و ساختن برچسب یا استیکرهاي غیراخلاقي با استفاده از تصاویر افراد در 
این شبکه هاي اجتماعي را از دیگر آسیب ها و تهدیدات آن برشمرد و عنوان داشت: کاربران 
اینترنت، فضاي مجازي و شبکه هاي اجتماعي به اطلاع رساني ها و هشدارهاي مکرر پلیس 
توجه کنند. سرهنگ موالي تصریح کرد: پلیس فتاي استان با دریافت هر شکایت، قاطعانه 
موضوع را پیگیري و مجرمان را شناسایي کرده و آن ها را تحویل قانون و عدالت مي دهد.

وي به مواد قانوني 16 و 17 جرائم رایانه اي اشاره کرد و گفت: هرکس بوسیله سامانه 
هاي رایانه اي یا مخابراتي، فیلم، صوت و یا تصویر دیگري را تغییر و یا تحریف کند و آن را 
منتشر کند به نحوي که عرفاً موجب هتک حیثیت فرد شود، به حبس از 91 روز تا دو سال 
و جزاي نقدي پیش بیني شده محکوم خواهد شد. رئیس پلیس فتاي فرماندهي انتظامي 
استان با بیان اینکه فضاي مجازي و الکترونیک بسیار خطرناک تر از فضاي حقیقي و داراي 
گستره بیشتري است، به شهروندان هشدار داد: فضاي مجازي آسیب هاي شدیدي را مي 
تواند همراه داشته باشد و هر آنچه که از افشاي در فضاي حقیقي مي ترسیم، باید در فضاي 

مجازي آن را رعایت کنیم و از دسترسي دیگران به آن جلوگیري کنیم.
سرهنگ موالي در پایان بر ضرورت ارتقاء ضریب امنیتي سیستم ها تأکید و به شهروندان 
توصیه کرد: با مراجعه به سایت www.cyberpolice.ir و بهره مندي از هشدارها و 
راهنمایي هاي آن، ضریب امنیتي سیستم خود را بالا برده و اجازه سوء استفاده به هکرها و 

افراد سودجو را ندهند و بسترهایي که زمینه ساز وقوع جرائم است را از بین ببرند.

معاون مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی قم 

واژگونی خودرو در قم،چهار نفر را راهی 
بيمارستان كرد

معاون مركز مديريت حوادث و فوريت های پزشكی قم گفت: در حادثه واژگونی 
يك دستگاه خودرو در اين استان،چهار نفر مصدوم و راهی بيمارستان شدند.

مهدی فراهانی ، افزود: این حادثه حدود ساعت 18 عصر پنجشنبه در اتوبان قم - کاشان 
رخ داد که بر اثر آن چهار نفر مجروح شدند که یکی از این مجروحان، کودک می باشد.به 
گفته وی، با توجه به وخامت حال مجروحان، بالگرد اورژانس 115 قم جهت انتقال آنها به 
بیمارستان، به پرواز درآمد.وی همچنین به حادثه ظهر دیروز اشاره کرد و افزود: در حادثه 
واژگونی یک دستگاه پژو در محور قم - جعفریه رخ داد، دو نفر مجروح و توسط بالگرد 
اورژانس به مراکز درمانی منتقل شدند. به گفته فراهانی، ساعت 23 و 20 دقیقه شب 
گذشته نیز برخورد شدید دو دستگاه موتورسیکلت در این استان، باعث مصدومیت شدید 
چهار نفر شد.وی اضافه کرد: سه نفر از مجروحان این حادثه بسیار بدحال بودند و با عملیات 
احیا به بیمارستان نکویی منتقل شدند. همچنین بنا بر اعلام اورژانس قم، برخورد شدید 
دو خودرو در محورپردیسان - ورجان در عصر روز سه شنبه، 20 مردادماه جاری باعث شد 
بالگرد اورژانس سریعا به محل اعزام شده و دو مجروح بسیار بد حال را به قم منتقل کند 
که شدت حادثه باعث فوت یکی از مجروحان شد.بالگرد اورژانس 115 قم از بدو تاسیس 
تاکنون با انجام 131 ماموریت، حدود 284 بیمار و مصدوم را به بیمارستان شهید بهشتی 

منتقل کرده است.

مقدسه  آستانه  فرهنگی  معاون 
ويژه  آغاز  از  معصومه)س(  حضرت 
برنامه های دهه كرامت از روز شنبه ٢4 
مردادماه با ورود كاروان اعزامی آستان 
»زير  عنوان  با  رضا)ع(  امام  مقدس 
سايه خورشيد« به حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( خبر داد. 
در  احمدی،  مهدی  الاسلام  حجت 
نشست خبری خود با اشاره به نزدیک شدن 
به ایام دهه کرامت اظهار داشت: دهه کرامت 
از جمله ابتکاراتی است که از سوی آستان 
مقدسه حضرت معصومه)س( بنیان گذاری 
شده است و پیش از این در تقویم وجود 

نداشت. 
شیوه  درباره  احمدی  الاسلام  حجت 
انتخاب عنوان دهه کرامت افزود: انتخاب 
عنوان دهه کرامت برای این ایام برگرفته 
در  است؛  معصومه)س(  حضرت  لقب  از 
همین راستا نسخه دوم کتاب »در آستان 
کرامت« به چاپ رسید، که نام و محتوای 
مناسب با هر روز در دهه کرامت در آن بیان 

شده است.
 وی در تشریح برنامه های دهه کرامت 
ابراز کرد: افتتاح ویژه برنامه های دهه کرامت 
با ورود کاروان  از روز شنبه 24 مردادماه 
اعزامی آستان مقدس امام رضا)ع( با عنوان 
»زیر سایه خورشید« به صحن امام رضا)ع( 
در حرم حضرت معصومه)س(، در ساعت 
19 آغاز می شود؛ این کاروان مورد استقبال 

خادمان و عموم مردم قرار می گیرد.
 معاون فرهنگی آستان مقدسه حضرت 
برنامه شب  ویژه  داد:  ادامه  معصومه)س( 
میلاد حضرت معصومه)س( در شبستان 
امام خمینی)ره( با تلاوت قرآن با نوای سید 
الاسلام  جواد حسینی، سخنرانی حجت 

ماندگاری و مداحی سید مهدی میرداماد و 
سید احمد واعظی برگزار می شود؛ در پایان 
نیز مضجع شریف حضرت معصومه)س( 

گلباران می شود.
برگزاری  از  احمدی  الاسلام  حجت   
جشن های عمومی در روز میلاد خبرداد و 
خاطرنشان کرد: همانند سال های گذشته 
در روز میلاد حضرت فاطمه معصومه)س( 
جشن های مردمی دهه کرامت با سخنرانی 
محمدی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
گلپایگانی، رییس دفتر رهبر معظم انقلاب، 
آیین خطبه خوانی و گل باران حرم مطهر 

آغاز می شود.
 معاون فرهنگی آستانه مقدسه حضرت 
آیین معنوی  افزود:  فاطمه معصومه)س( 
هدیه نور پس از نماز عصر با تلاوت نیم جزء 
از قرآن کریم و هدیه ثواب آن به حضرت 
معصومه)س( برگزار می شود؛ همچنین آیین 
شعرخوانی ملکوت هشتم در عصر روز میلاد 
با حضور شاعران آیینی کشور از برنامه های 

دیگر روز میلاد است.
 وی درباره برنامه شام میلاد گفت: جشن 
شام میلاد حضرت معصومه)س( بعد از نماز 
عشاء با سخنرانی حجت الاسلام حسینی 
حیدرزاده  عباس  خوانی  مولودی  و  قمی 
برگزار می شود؛ به طور کلی بیش از 500 
برنامه در 50 عنوان در دهه کرامت از سوی 
برگزار  حرم مطهر حضرت معصومه)س( 

می شود. 
برگزاری  از  احمدی  الاسلام  حجت 
اظهار  و  داد  خبر  بانوان  ویژه  برنامه های 
داشت: برنامه »در پناه بانو« ویژه بانوان از 
جمله برنامه های عصر روز 26 مردادماه 
است؛ برنامه» دختران خورشید«که ویژه 
روز 27  صبح  در  و  است  جوان  دختران 

مرداد، ساعت 10 در شبستان حضرت نجمه 
خاتون)س( برگزار می شود.

 معاون فرهنگی آستانه مقدسه حضرت 
سفیران  اعزام  داشت:  بیان  معصومه)س( 
حضرت معصومه)س( به 8 استان تهران، 
کردستان، مرکزی، گیلان، اصفهان و چند 
استان دیگر، با عنوان »در سایه سار کریمه« 

از دیگر برنامه های دهه کرامت است.
 حجت الاسلام احمدی افزود: بازدید از 
مراکز گوناگون استان همانند غبارروبی بقاع 
متبرکه، دیدار با خانواده شهدای مدافع حرم 
و ادای احترام به خانواده شهدای خواهر از 
جمله برنامه های این دهه است؛ همچنین 
در بوستان حضرت نجمه)س( ویژه برنامه 
هایی در شب های دهه کرامت برای قشر 

کودک و نوجوان برگزار می شود.
 وی تجلیل از حافظان قرآن کریم را از 
دیگر برنامه های ویژه دهه کرامت عنوان کرد 
و اظهار داشت: آیین تجلیل از حافظان قرآن 
کریم برادر و خواهر که زیر نظر مرکز قرآن 
و حدیث حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
آموزش دیده اند، در 26 مرداد برای برادران 

و 30 مرداد برای خواهران برگزار می شود.
 حجت الاسلام احمدی تصریح کرد: 
مسابقات قرآنی کریمه در مقاطع نوجوان و 
جوان و در دو قسمت خواهر و برادر در 29 و 
30 مردادماه برگزار می شود و از جدیدترین 
برنامه های دهه کرامت است که تا به امروز 

برگزاری آن سابقه نداشت.
 حجت الاسلام احمدی در ادامه گفت: 
آیین قرائت خطبه روزانه در دهه کرامت از 
آیین های بسیار قدیمی حرم مطهر بوده که 
از سوی خادمان انجام می شود؛ هنرمندان 
حاضر  مطهر  حرم  در  نویسان  خوش  و 
می شوند و احادیث و کلمات نورانی اهل 

بیت)ع( را به قلم زیبا نوشته و در اختیار 
مردم قرار می دهند.

 وی با اشاره به ویژه برنامه »من هم 
برنامه من  اظهار داشت:  مهربان هستم« 
هم مهربان هستم، که ویژه فرزندان خادمان 
حرم مطهر است، در روز جمعه 30 مرداد 

برگزار می شود.
 معاون فرهنگی آستانه مقدسه حضرت 
افتتاح  به  اشاره  با  معصومه)س(  فاطمه 
جشنواره بین المللی فاطمی)س(، همزمان 
با افتتاحیه برنامه های دهه کرامت، ابراز 
کرد: در این جشنواره به شخصیت های 
حضرت فاطمه زهرا)س( و حضرت فاطمه 
پرداخته  عام  صورت  به  معصومه)س( 
می شود. حجت الاسلام احمدی خاطرنشان 
کرد: نماز، امر به معروف و نهی از منکر، 
عفاف و حجاب، فرهنگ زیارت، شخصیت 
حضرت معصومه)س( و دفاع از ولایت در 
سیره حضرت فاطمه زهرا)س( و حضرت 
و  جشنواره  موضوعات  از  معصومه)س( 
درگروه های سنی مختلف و با دو رویکرد 

عمومی و تخصصی است.
به  اشاره  با  احمدی  الاسلام  حجت   
برنامه های بین المللی دهه کرامت، اظهار 
داشت: همایش های بین المللی حضرت 
با  آشنایی  برای  معصومه)س(  فاطمه 
کرامات وزندگانی این حضرت، در 8 کشور 
و  پاکستان  آذربایجان،  هندوستان، عراق، 

چند کشور دیگر، اجرا می شود.
 گفتنی است این جشنواره از نخستین 
روز ماه ذیقعده آغاز می شود و مهلت ارسال 
آثار تا سی ام آذرماه بوده و اختتامیه آن در 
ورود  سالروز  با  همزمان  ماه،  دی  یازدهم 
حضرت فاطمه معصومه)س( به قم، برگزار 

می شود.

دكتر ديرباز رييس دانشگاه قم با دكتر سقائيان نژاد 
ديدار و گفتگو كرد. 

در این دیدار دکتر دیرباز ضمن تشکر از قبول مسئولیت 
شهردار جهت خدمت در شهر کریمه اهل بیت)س( توسط 
دکتر سقائیان نژاد بیان داشت: دوره تصدي ایشان در شهر 
اصفهان منشاء خدمات بسیاري بوده است که هم اکنون این 
خدمات نمایان است و با توجه به اینکه شهر قم از گذشته 
داراي محرومیت هاي فراواني بوده است امید مي رود که با 
حضور ایشان شاهد تحولات چشمگیري در این شهر باشیم.

وي در ادامه به بیان تاریخچه اي از دانشگاه قم و ارائه 
اطلاعات کلي از این دانشگاه پرداخت و خواستار تعامل 

بیشتر دانشگاه قم با شهرداري شد. 
شهردار قم نیز در این دیدار گفت: شهرداري و دانشگاه 
دو مجموعه پویا هستند و مي توانند در زمینه هاي علمي 
همکاري خوبي با هم داشته باشند و با توجه به اینکه دانشگاه 
قم از اساتید مجرب و شهرداري قم نیز از مدیران کارآمدي 
برخوردار است مي توانند در زمینه هاي مختلف از جمله 

علمي، فني و فرهنگي تعامل خوبي با هم داشته باشند.

شهردار منطقه 8 قم خبرداد: 

اصلاح هندسی تقاطع 
بلوار آزادی و امام علی )ع(

تقاطع  هندسي  اصلاح  از  قم  منطقه 8  شهردار 
بلوارآزادي و امام علي )ع( در پرديسان خبر داد.

عبداله سلیماني با بیان اینکه این طرح در راستاي تسهیل 
در عبور و مرور شهروندان و اجرا شده است گفت: شهروندان 
پردیسان در تقاطع بلوار آزادي و امام علي )ع(  جهت عبور و 
مرور دچار مشکلاتي بودند و در این محل شاهد تصادفات و 
خطرات فراواني بودیم  که با برنامه ریزي و اجرایي شدن پروژه 

اصلاح هندسي این مشکل مرتفع شده است. 

آيت الله جوادی آملی با بيان اينكه 
تبليغ علوم دينی بهترين و رساترين 
برنامه های انبياء الهی بود، گفت: امروز 
مبلغان در سفرهای تبليغی و منابر بايد 

مطالب قوی و با سند را بيان كنند.
از  بخشی  در  تقلید  عظام  مرجع  این 
پیامی تصویری به نخستین همایش منطقه 
ای مبلغان طرح هجرت شمال کشور که 
به میزبانی مازندران برگزار شد، از تبلیغ 
به عنوان  بهترین و رساترین برنامه های 
انبیاء الهی یاد کرد و گفت: امروز باید عناصر 
محوری تبلیغ را باید ارزیابی کرد که انسان 
چه چیزی را، تاکجا و چگونه برساند که 
اثرتبلیغ به تعلیم و اثرتعلیم نیز به تزکیه 

بیانجامد .
وی با بیان این که تبلیغی کارآمد است 
و آن  باشد  به همراه داشته  را  تعلیم  که 
تعلیمی نیز سودمند است که تزکیه را به 
همراه خود داشته باشد، افزودند: پایان این 
اگر روح  امور علمی طهارت روح است و 
طاهر شد جامعه به تمدن ناب الهی دست 

خواهد یافت.
آیت الله جوادی آملی در ادامه تصریح 
کرد: در جریان تبلیغ به ما گفتند حرف را به 
جان مردم برسانید و گوش رساندن با تألیف 
کتاب و چشم رساندن کار خوبی است، اما 
کافی نیست؛ به ما نگفتند مطالب را تاگوش 
مردم برسانید یا کتابی تألیف کنید که مرعا 
و منظر چشم مطالعه کند. گفتند حرف را به 

جان آنها برسانید و تا کسی اهل جان نباشد 
و جانانه فکر نکند حرف او به عمق جان 

مردم نمی رسد.
ادامه  در  حوزه،  برجسته  استاد  این 
خاطرنشان کرد: ما اگر خواستیم ببینیم 
برنامه های مسجد، نماز جمعه، تبلیغات در 
حسینه و ماه مبارک رمضان، محرم و صفر 
چه باید باشد باید روایاتی که به ما فهماندند 

با بهره گیری از آن فایده مسجد و مرکز 
مذهبی رفتن را بررسی کنیم.

وی با تأکید بر این که سخنرانی که 
کند  دعوت  وحدت  به  را  جامعه  نتواند 
سخنران مسجد نیست، گفت:  در فضیلت 
دوم مطلب باید عمیق، علمی و تازه و نو 
باشد مطلبی که علمی نیست در خطبه ها 
و خطابه ها گفته نشود و مطلب علمی مکرر 

نیز بازگو نشود. 
این مرجع تقلید با بیان اینکه مبلغان 
دینی از نقل داستان های  بی سند، نقل 
کسی  کرد:  تصریح  کنند،  پرهیز  خواب 
اهل مسجد است  و  که مسجد می رود 
روح امید باید در او زنده شود و امیدوار 
رحمت الهی، امیدوار تألیف علوم و منتظر 
فرج باشد. این مفسر برجسته قرآن کریم با 
بیان این که سخنران باید طوری سخنرانی 
کند که مستمع گناه را ترک کند، افزود: اگر 
خوی زهد و عبادت در مستمع است از ترس 
دوزخ گناه را ترک می کند و اگر مستمع 

سطح بالاتری دارد حیاً گناه را ترک کند.

معاون فرهنگی آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( خبر داد؛ 

برگزاری بيش از 500 برنامه فرهنگی در دهه كرامت 

در ديدار ديرباز با سقاييان نژاد مطرح شد:

توسعه همكاری های  شهرداری با دانشگاه قم

توصيه های مهم آيت ا... جوادی آملی به مبلغان

پرهیز از نقل داستان های  بی سند و نقل خواب

برای  استانداری  گفت:  قم  استاندار 
كمك به نيازمندان و حمايت از كميته 
ايستاده  مقدس  نهاد  كناراين  در  امداد 

است.
سید مهدی صادقی در دیدار مدیرکل و 
تعدادی از اعضای شورای مدیران کمیته امداد 
امام خمینی )ره( استان قم با وی، کار امداد را 
در عین زحمت فراوان، پر ثواب دانست و گفت: 
سعی شود در ارتقای آگاهی فرهنگ و علم و 
دانش مددجویان در کنار توانمندسازی آنان 
تلاش شود. استاندار قم با بیان اینکه در کمک 
به نیازمندان و حمایت از کمیته امداد در کنار 
این نهاد مقدس می ایستیم، تأکید کرد: تلاش 
کنید سطح آگاهی گردانندگان امور و سرویس 
گیرندگان بالا برود تا خدمت رسانی بهتر و با 

سهولت انجام شود.
مشكلات حوزه فعاليت كميته امداد قم

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم در 
ابتدای این دیدار، تسلسل باطل فقر را یادآور شد و تقویت 
فرهنگ، اقتصاد و علم مددجویان و فرزندانشان را بهترین 

راهکار برای این موضوع دانست.
عبدالله جلالی اولویت های امداد قم و راهبردهای آن را در 
زمینه های اشتغال، مسکن، درمان، ازدواج و امور فرهنگی و 
تحصیلی عنوان کرد و گفت: یکی از مشکلات به وجود آمده 

در انجام طرح های مرتبط با این موضوعات، عدم همکاری 
برخی از دستگاه هایی که معمولاً بخشی از منابع و یا نیازهای 

فقرا و محرومین در اختیار آن هاست می باشد.
وی مهاجرت به قم و حاشیه نشینی، زنانه شدن فقر و عدم 
ارائه گزارش و بیلان کار مؤسسات خیریه موازی کار که بعضاً 
مجوز هم ندارند را از مشکلات مرتبط با فعالیت های کمیته 
امداد برشمرد و ساماندهی و نظارت بر عملکرد مؤسسات را 

خواستار شد.
قم  استان  )ره(  خمینی  امام  امداد  کمیته  مدیرکل 
همچنین گفت: در کنار این مشکلات کمیته امداد قم در 

توسعه مشارکت های مردمی، طرح اکرام ایتام 
و اوقات فراغت دانش آموزان و دانشجویان طی 
سال های اخیر رتبه های اول و برتر را در کشور 
کسب و استان کسب نموده و طی ارزیابی های 
استانداری قم نیز به عنوان دستگاه برتر معرفی 

شده است.
وی الگوی ساخت مسکن توسط کمیته 
انحصاری عنوان کرد  را در کشور  امداد قم 
و گفت: در این طرح مددجو تا پایان سال 
گذشته با 15 میلیون تومان و امسال با 25 
دوخوابه  واحد  یک  صاحب  تومان  میلیون 
از منازل دو یا سه  حدود 100 متر مربعی 
طبقه حیاط دار می شوند که حتی یک ریال 

هم اقساط ندارد.
گذشته  سال  سه  طی  افزود:  جلالی 
تعداد 854 خانواده تحت حمایت دارای مسکن شده اند و 
از فروردین امسال نیز 170 احداث واحد را آغاز کرده ایم 
که هیچ گونه اعتبار دولتی ندارد و تنها به کمک خیرین و 

مشارکت مددجویان این پروژه ها در حال احداث می باشد.
وی مراکز نیکوکاری را نقطه اتصال مردم و خیرین در 
مساجد محل دانست و تعداد آن ها را تاکنون در استان 12 
مرکز عنوان کرد که در حال خدمت رسانی و ارائه خدمات 
و کمک های مستقیم هر محله را به نیازمندان آن منطقه 

می باشند.

در نشست مشترک مديركل تامين 
اجتماعی و رئيس دانشگاه علوم پزشكی 
در  قم  درمان  بخش  در  تحول  استان، 

دولت يازدهم »چشمگير« ارزيابی شد.
سید مجتبی موسوی در این نشست که 
با هدف بررسی راهکارهای تعامل بیشتر بین 
تامین اجتماعی و علوم پزشکی در خصوص 
مطالبات بین دو دستگاه و در جهت خدمت 
رسانی به مردم تشکیل شد گفت: ارائه بهداشت 
از مولفه  به مردم  بموقع  و درمان درست و 
های ایجاد امنیت و آرامش در جامعه است 
و با اجرای طرح تحول سلامت شاهد برقرای 
آرامش و امنیت مطلوب اجتماعی در استان 

هستیم.
وی افزود: تامین اجتماعی قم با راه اندازی و تکمیل 
بیمارستان امام رضا )ع( در 2 سال اخیر توانست گام بزرگی 
در چرخه تحول درمانی استان بردارد و ثمره این تلاش 

رضایت بیمه شدگان و مستمری بگیران است.
مدیرکل تامین اجتماعی قم تصریح کرد: با تدبیر مدیران 

ارشد سازمان در 2 سال اخیر هیچ گونه تاخیر در پرداخت 
تعهدات بویژه به مستمری بگیران نداشته ایم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این نشست 
مشترک گفت: با حمایت های دولت و شخص وزیر بهداشت 
تحول در نظام سلامت قم چشمگیر بوده و الحمدالله بزرگان 

دینی و مراجع عظام نیز از اجرای این طرح 
رضایت دارند.

ایرانی خواه افزود: وزارت  ابوالفضل  دکتر 
بهداشت و تامین اجتماعی 2 بازوی اصلی 
اجرای طرح تحول سلامت در جامعه هستند 
و تعامل و همکاری نزدیک این 2 دستگاه در 
استان قم ثمرات پربرکتی به همراه داشته 

است.
وی افزایش تعامل و همدلی و همکاری بین 
دستگاههای خدمت رسان در جهت خدمت به 
مردم را خواست همگانی عنوان و اظهار داشت: 
بر این باور هستیم که تعامل بین دستگاهی در 
استانها می تواند بسیاری از مشکلات موجود در 

تفسیر قوانین را حل و فصل کند.
در این نشست که با حضور کارشناسان 
برگزار شد نحوه بررسی دقیق تر فرایند مشاغل سخت و زیان 
آور، چگونگی رعایت قوانین در انعقاد قراردادهای خرید و 
نصب تجهیزات، صدور مفاصا حساب و ادعای سابقه برخی 
کارکنان علوم پزشکی قم مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

»صادقی« در ديدار اعضای شورای مديران كميته امداد امام خمينی )ره( استان قم:

استانداری برای كمك به نيازمندان در كنار كميته امداد است

در نشست مشترک مديركل تامين اجتماعی و رئيس دانشگاه علوم پزشكی قم عنوان شد؛

چرخه درمانی قم در دولت يازدهم متحول شده است

سرمقاله
راهكاری برای جلوگيری از 

ادامه بداخلاقی ها
امروز متأسفانه شاهد هستیم که فضای سیاسی کشور 
مسموم است و بعضاً بداخلاقی هایی را شاهد هستیم که 
به هیچ عنوان نمی توان آن را پذیرفت و بزرگان و زعمای قوام 

باید برای حل این معضل هرچه سریع تر وارد عمل شوند.
به نظر می رسد برای جلوگیری از برخی بداخلاقی های سیاسی که متأسفانه شاهد آن 
هستیم، زعمای قوم باید آتش بس اعلام کنند و عقل جمعی حاکم شود. باید دید واقعاً از 
این بگم بگم ها و افشاگری ها چه نتیجه ای جز یاس و ناامیدی جامعه به دست آمده و تا کی 

می خواهیم این راه خطا را ادامه دهیم؟
وقت آن رسیده که بزرگان قوم با یکدیگر آشتی ملی کنند و با کدخدا منشی دور یک 
میز بنشینند و به رأی هم احترام بگذارند. همه کسانی که در قلمرو جمهوری اسلامی 
ایران زندگی می کنند ایرانی و مسلمان اند و دلشان برای این آب وخاک می سوزد. به هرحال 

اختلاف سلیقه وجود دارد ولی می توان با احترام متقابل فضای سیاسی را اداره کرد.
بداخلاقی های سیاسی تبعات بسیار زیادی را در جامعه به دنبال خواهد داشت که 
درنهایت به ضرر نظام است. دین گریزی یکی از تبعات این بداخلاقی های سیاسی است، 
وقتی جوانی می بیند زعما و بزرگان به جان هم افتاده اند و شخصیت های برجسته یکدیگر 
را تخریب می کنند، مأیوس می شود و مردم به نظام و دین بی اعتماد خواهند شد. نتیجه این 
اختلافات و بداخلاقی ها را با آمار و ارقام می بینیم که متأسفانه تعدادی از جوانان به سمت 

مسیحیت و سایر ادیان گرایش پیداکرده اند.
متأسفانه در دو دولت گذشته شاهد رواج این بداخلاقی های سیاسی در سطح جامعه 
بودیم. حدود هشت سال بداخلاقی های سیاسی در کشور اوج گرفت و برگشتن به فضای 
سالم و اسلامی زمان بر است. ریشه خیلی از این بداخلاقی ها طبق روایات به هواهای نفسانی 

بازمی گردد و باید بتوانیم با توسل به خدا و اولیاء، نفس خود را کنترل کنیم.
با نزدیک شدن به انتخابات، این بداخلاقی ها نیز بیشتر می شود، متأسفانه چند سالی 
است که از فضای برگزاری انتخابات سالم فاصله گرفته ایم و اخلاق لازم وجود ندارد. 
به هرحال انتخابات التهاب خاصی ایجاد می کند و نفسانیات گروه ها بیشتر بروز پیدا خواهد 

کرد.
جریان افراطی دولت گذشته که اخیراً پرونده های فساد اقتصادی آن ها یکی پس از 
دیگری رو شده، امروز از پیگیری های بیشتر خوف و هراس دارند، مسلم است که این جریان 
در مقابل این افشاگری ها آسیب پذیری و نقطه ضعف بیشتری دارد. ولی شاهد هستیم برای 
اینکه جامعه را از عملکرد غیرقابل دفاع خود منحرف کنند، هرروز یک بداخلاقی جدیدی را 
در سطح جامعه مطرح می کنند و اذهان عمومی را نسبت به آن موضوع مشغول می کنند. 

بالاخره مردم باید در این فضا هوشیار باشند و فریب ظاهرسازی عده ای را نخورند.
* استاد حوزه و دانشگاه

آيت ا... محسن غرويان *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,898,000یک مثقال طلا

899,860یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,770,000سکه بهار آزاد ی

8,775,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 3٢,400,000پژو 

SLX 405 3٢,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 3٩,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,٢00,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 ٢1,000,000سایپا 111

 ٢0,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX ٢4,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

معاون سازمان امور مالیاتی؛

بررسی اظهارنامه های اصناف آغاز نشده است
معاون سازمان امور مالياتی، ادعای رد 80 درصد اظهارنامه های مالياتی سال جاری 
اصناف را تكذيب و تاكيد كرد: بررسی اظهارنامه های مالياتی در مرحله مقدماتی 

است.
حسین وکیلی با اشاره به توافق سازمان امور مالیاتی و اصناف درباره نرخ مالیات امسال، 
افزود: اینگونه مسایل در حالی مطرح می شود که هنوز اظهارنامه ها بین بخش های سازمان 
تقسیم نشده است تا رسیدگی و رد یا قبول شود.  معاون مالیات های مستقیم سازمان امور 
مالیاتی گفت: پارسال بخشی از اظهارنامه ها براساس توافقی که براساس آن باید مالیات به 
میزان مشخص افزایش پیدا می کرد، تنظیم شد و برخی این افزایش را در اظهارنامه خود 
اعمال نکرده بودند و شرایطی را که طبق آن با هم به توافق رسیده بودیم، رعایت نکردند که 
اظهارنامه این موارد رد و مالیات علی الراس در نظر گرفته شد.  وی با اشاره به اینکه اظهارنامه 
های رد شده سال گذشته از حدود 40 درصد فراتر نمی رود، گفت: شرایط توافق با اصناف 
به سامانه امور مالیاتی ارائه و تعریف می شود و سامانه به طور خودکار اظهارنامه هایی که 
طبق این شرایط نباشند، رد می کند.  وکیلی درباره لزوم استفاده از صندوق فروش هم گفت: 
طرح صندوق های فروش در ابتدا در قانون خود اصناف بود و اصناف متولی آن بودند اما تا 
مدت ها اجرا نشد و برخی اصناف علاقه ندارند میزان فروش شان شفاف شود، زیرا اگر صندوق 
فروش بگذارند مالیات های آنها خیلی افزایش پیدا می کند و در واقع میزانی که در حال حاضر 
برای تعیین مالیات در اظهارنامه های خود مطرح می کنند و از آنها دریافت می شود با میزان 
فروش واقعیشان خیلی متفاوت است.  معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی با 
بیان اینکه تا به حال سه مرحله فراخوان برای نصب صندوق فروش به 30 صنف داده شده 
است، افزود : همچنین سازمان امور مالیاتی تا پایان شهریور فرصت دارد تصمیم بگیرد که 
چند صنف دیگر به این اصناف اضافه شود.  وکیلی گفت: از این 30 صنف تعدادی صندوق 
فروش را نصب کرده اند و 260 هزار مودی هم در اظهارنامه های مالیاتی امسال خود اعلام 

کرده اند که صندوق دارند.

رویترز خبر داد؛

پرداخت 1.4 میلیارد دلار از
 بدهی نفتی هندی ها به ایران

منابع آگاه می گويند كه پالايشگاه های هندی 1,4 ميليارد دلار از بدهی های 
نفتی خود به ايران را پرداخت خواهند كرد.

 منابع آگاه خبر داده اند که پالایشگاه های هندی 1.4 میلیارد دلار از بدهی های نفتی خود 
به ایران را پرداخت می کنند؛ این نخستین نشانه های توافق هسته ای ماه گذشته است که 
به آزاد شدن دارایی های بلوکه شده ایران کمک می کند.  توافق هسته ای میان ایران و شش 
قدرت جهانی 14 ژوئیه حاصل شد و انتظار می رود که با تایید پایبندی ایران به تعهداتش 
از سوی بازرسان آژانس بین المللی انرژی، این توافق در پایان سال جاری اجرا شود.  راژیو 
مهریشی، قائم مقام وزیر دارایی هند از پالایشگاه های کشورش درخواست کرده بخشی از 
بدهی های شان به ایران را در دو بسته ی 700 میلیون دلاری پرداخت کنند.  این مقام دولت 
هند ماه گذشته در رأس هیاتی بلندپایه برای گفت و گو در خصوص نحوه پرداخت بدهی 
های نفتی هند به ایران سفر کرد.  یکی از این منابع آگاه در گفت و گو با رویترز گفته است 
که زمان پرداخت این بدهی ها دقیقا مشخص نیست؛ چرا که وزارت دارایی هند منتظر اقدام 
دفتر کنترل دارایی های خارجی وزارت خزانه داری آمریکا در این رابطه است.  البته وزارت 
دارایی هند هنوز واکنشی در جهت تایید یا تکذیب این خبر نشان نداده است.  رویترز در ادامه 
این گزارش آورده است که پرداخت های هند با ارزهای مختلف و در مراحل ابتدایی از طریق 
بانک مرکزی این کشور انجام خواهد شد. در نهایت امر نیز ایران طلب خود را به صورت درهم 
از بانک مرکزی امارات متحده عربی دریافت می کند.  هند پس از چین، دومین مشتری بزرگ 
نفت ایران به حساب می آید. با این وجود این کشور پس از اعمال تحریم ها علیه ایران میزان 
خرید نفت از ایران را کاهش داد.  ایران نیز که دومین تولیدکننده بزرگ نفت دنیا تا پیش از 
تحریم ها بود، پس از آن به جایگاه هفتم تولیدکنندگان دنیا تنزل کرد.  شرکت های نفتی 
هند در مجموع 6.5 میلیارد دلار به ایران بدهکارند. این بیش از نیمی از بهای نفت صادراتی 
ایران به هند از فوریه 2014 است که تا پیش از تشدید تحریم ها از طریق هالک بانک ترکیه 
پرداخت می شد.  رویترز می گوید با حصول توافق هسته ای موقت در نوامبر 2013 بخشی از 

دارایی های بلوکه شده ایران توسط کشورهای آسیایی به ویژه هند آزاد شد.

عضو انجمن صنفی صنایع لبنی؛

لبنیاتی های متخلف محکوم به 
بازگرداندن قیمت

عضو انجمن صنفی صنايع لبنی گفت: صنايع لبنی همچنان قصد افزايش قيمت 
لبنيات را ندارد و هر كسی قيمت محصولاتش را افزايش دهد به حكم قانون يا بازار 

مجبور به بازگرداندن آن می شود.
محمد فربد  اظهار کرد: صنایع لبنی همچنان معتقدند که با توجه به شرایط کنونی بازار و 

نبود کشش برای افزایش قیمت، نمی توانند قیمت محصولات شان را بالا ببرند. 
وی افزود: گر چه نمی توانیم به صنعتی تکلیف کنیم که قیمت محصولاتش را افزایش 
ندهد اما اگر کسی بدون مجوز و بدون قابلیت دفاع، قیمت محصولاتش را افزایش داده 
باشد سازمان های نظارتی مانند سازمان حمایت مصرف کنندگان باید با این متخلفان برخورد 
کنند.  فربد اعلام کرد: 10 شرکت لبنی مطرح که بیش از 50 درصد ظرفیت تولید لبنیات 
در کشور را در اختیار دارند قیمت محصولات خود را افزایش ندادند اما دیگر برندهای صنایع 
لبنی که قیمت محصولات خود را افزایش داده اند مجبور به بازگشت قیمت خود خواهند شد 
که این بازگشت به حکم قانون است یا به اجبار بازار.  عضو هیات مدیره انجمن صنفی صنایع 
لبنی تصریح کرد: صنعت لبنیات رقابت پذیری بالایی از قیمت ارز رسمی کشور دارد و طی 
سال های تصدی دولت گذشته که قیمت دلار از 1226 تومان به 2500 تومان افزایش یافت، 
شوک سنگینی به صنعت لبنیات وارد شد و قیمت های لبنیات نیز به همین نسبت بالا رفت 
و هم اکنون با توجه به ارزیابی های صورت گرفته، مصرف کننده که از آن زمان تا کنون توان 
خرید چندانی برای محصولات لبنی پیدا نکرده باید بتواند طی امسال خودش را بازیابی کند؛ 
بنابراین در سال جاری جایی برای افزایش قیمت لبنیات وجود ندارد و اگر صنعتی در این 
شرایط قیمت محصولاتش را افزایش دهد، ناگزیر سهم بازارش را از دست می دهد و مجبور 

است که قیمت محصولاتش را بازگرداند.

دبیر انجمن تولیدکنندگان کاشی و سرامیک ؛
کاهش 30 درصدی مصرف کاشی و سرامیک

دبير انجمن توليدكنندگان كاشی و سراميك از كاهش بيش از 30 درصدی مصرف 
كاشی و سراميك در كشور خبر داد و گفت: در دليل توليد بيش از تقاضا و اشباع 

بازار، كاشی و سراميك همچنان در انبارها مانده و دپو شده اند.
 بهنام عزیززاده  با اشاره به اینکه مصرف کاشی و سرامیک در کشور از بیش از 300 میلیون 
متر مربع به کمتر از 200 میلیون متر مربع رسیده است ، گفت: به دلیل رکود حاکم، ساخت 
و سازها کاهش پیدا کرده است و در نتیجه کشش بازار کاشی و سرامیک کم شده است.  وی 
با اشاره به کاهش 50 درصدی صدور پروانه های ساخت و ساز افزود: تولید در بخش کاشی 
و سرامیک به اشباع رسیده و عرضه بیشتر از نیاز، یکی از مشکلات صنعت کاشی و سرامیک 
است؛ به گونه ای که به مراتب بیش از نیاز داخلی تولید داریم و با توجه به کشش نداشتن بازار، 
کالاها دپو می شوند.  دبیر انجمن تولیدکنندگان کاشی و سرامیک با تاکید بر اینکه تنها راه، 
افزایش صادرات است  و باید با رویکرد صادرات تولید صورت گیرد، خاطر نشان کرد: کارخانه ها 
نمی توانند در کارخانه را ببندند و باید تولید داشته باشند لذا به واسطه رکود موجود، صادرات 
تنها راه باقی مانده است.  عزیز زاده با اشاره به اینکه در سال گذشته 110 میلیون متر مربع 
کاش��ی و س��رامیک به ارزش 500 میلیون دلار صادر شده است ، یادآور شد: به کشورهای 
همسایه و عراق کاشی و سرامیک صادر می کنیم و امیدواریم با رفع تحریم ها، محدودیت های 
موجود از جمله انتقال پول برطرف شود و بتوانیم به بازارهای جدید دست پیدا کنیم.  وی 
با تاکید بر اینکه در حال حاضر نمی توانیم پول کاشی صادر شده را دریافت کنیم، گفت: در 
صورت حذف تحریم ها شرایط صادرات بهبود پیدا می کند و می توانیم محصولات بیشتری 
صادر کنیم.  در حال حاضر ایران چهارمین تولیدکننده و صادرکننده کاش��ی و س��رامیک 
در جهان اس��ت و با توجه به قابلیت رقابت کاش��ی و سرامیک ایران با نمونه های خارجی، 
تولیدکنندگان با در نظر گرفتن بازار داخل، علاقه بسیاری به صادرات دارند. از سوی دیگر به 
گفته برخی کارشناسان، مجوز ایجاد کارخانه کاشی و سرامیک بیش از آنچه باید صادر شده و 

اکنون با اشباع کالا و انبار شدن محصول مواجه هستیم.

از نوسان  رييس صندوق توسعه صادرات زعفران 
40 درصدی قيمت زعفران در بازار داخلی طی يكسال 
گذشته خبر داد و گفت: ابتدای امسال هر كيلوگرم 
زعفران به بيش از هفت ميليون تومان رسيد كه اكنون 

به حدود 6,8 ميليون تومان كاهش يافته است.
 علی شریعتی مقدم اظهار کرد: محصول زعفران جزو 

حساس ترین محصولات کشاورزی است که از عوامل طبیعی 
و شرایط اقلیمی تاثیرپذیری بالایی دارد و خشکسالی و گرمای 
هوا، طی سال زراعی گذشته سبب شد حدود 30 درصد 

معادل حدود 70 تن از تولید زعفران کاسته شود.
 وی افزود: از آنجا که ایران تامین کننده بیش از 95 درصد 
زعفران جهان بوده و تولید و بازار این محصول انحصارا در 

اختیار ایران است ، کمبود تولید به هر میزانی می تواند در بازار 
داخلی و صادراتی زعفران اثرگذار باشد.

 رییس صندوق توسعه صادرات زعفران با اشاره به نوسان 
حدود 40 درصدی قیمت زعفران طی سال گذشته گفت: 
قیمت زعفران در ابتدای فصل زراعی گذشته کیلویی حدود 
4.5 میلیون تومان بود که پس از آن به حدود 5.5 میلیون 
تومان و طی ماه های ابتدایی سال جاری به بیش از هفت 
میلیون تومان رسید. البته هم اکنون هر کیلو گرم زعفران به 

6.5 تا 6.8 میلیون تومان کاهش یافته است. 
شریعتی مقدم با بیان اینکه جو روانی بازار که دلالان در 
هنگام کمبود محصول به وجود می آورند در افزایش قیمت 
زعفران اثرگذار بوده است،  گفت: با توجه به نزدیک شدن به 
فصل برداشت زعفران که از آبان ماه آغاز می شود،  می توان 
پیش بینی کرد که خرید و فروش زعفران در هفته های آتی 
در پی کاهش قیمت آن نیز افزایش یابد، چراکه دلالانی 
که محصول خریداری شده خود را برای سود بیشتر در این 
روزها دپو کرده بودند مجبورند هرچه سریع تر آن را به بازار 
عرضه کنند و این وفور زعفران در بازار عامل کاهش قیمت 

آن می شود. 
وی تاکید کرد: مسئولان باید بیش از پیش به زعفران 
و توسعه کشت و بازار صادراتی آن توجه کنند، چراکه این 
محصول به علت کم مصرف بودن از نظر آبی و ارزش افزوده بالا 
می تواند ضمن تامین اقتصاد بسیاری از خانوارهای بهره بردار 
درآمد ارزی برای کشور داشته باشند در حالی که بی توجهی 
به این محصول اقتصاد حدود 600 هزار نفر در مناطق محروم 

را که به زعفران بسته است، با مخاطره مواجه می کند. 

برای  امسال  گفت:  وزارت جهاد كشاورزی  گرمسيری  ميوه های  دفتر  مديركل 
صادرات 100 تا 1٢0 هزار تن انار برنامه ريزی شده است و مصرف اين ميوه علاوه بر 

تازه خوری، به صورت كنسانتره، رب و شربت نيز عرضه می شود.
وزارت جهاد کشاورزی ابوالقاسم حسن پور که با هدف بررسی پتانسیل استان در تولید نهال و 
توسعه محصولات گرمسیری به ویژه انار در طرح جایگزینی محصولات باغبانی  به سمنان سفر 
کرده بود، اظهار داشت: با رفع موانع صادراتی محصول انار، صادرات این محصول به کشور کره 
جنوبی نیز از سر گرفته شده است. وی بیان کرد: سطح زیر کشت انار در کشور 82 هزار هکتار 
است که از این سطح، 65 هزار هکتار آن بارور است و  سالانه بیش از  950 هزار تن محصول انار 
از باغ های بارور برداشت می شود. مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی در 
بازدید از مرکز تولید نهال انار در سمنان، پرورش و تولید نهال های سالم و سازگار را برای توسعه 
باغ ها بسیار ضروری دانست. وی گفت: انار تولیدی این استان از نظر کیفیت، از مرغوبیت بالایی 
برخوردار است و باید با برنامه های تغذیه ای، مدیریت مصرف آب، کنترل علف های هرز، کاهش 
ترکیدگی انار و مبارزه اصولی با کرم گلوگاه، کیفیت این محصول را افزایش داد. حسن پور در 
خصوص شرایط تولید موز در کشور، خاطرنشان کرد: شرایط تولید محصول موز در ایران محدود 
است و فقط در بخشی از مناطق استان سیستان و بلوچستان، قابلیت تولید این میوه وجود دارد 
که تابع شرایط اقلیمی خاص و مصرف آب قابل توجه است که بدین خاطر در خصوص این میوه 
وابستگی برای واردات هنوز وجود دارد. مدیر کل دفتر امور میوه های گرمسیری وزارت جهاد 
کشاورزی در این سفر در نشست با مسوولان سازمان با بیان این که امسال در استان شاهد 
عملکرد بالای میوه های گرمسیری در هر هکتار هستیم، گفت: در بازدیدهای انجام شده از باغ ها، 
شاهد عملکرد  بالا  بودیم  که نتیجه توجه ویژه سازمان به حوزه باغبانی و مدیریت مطلوب در این 
بخش بوده است. وی وضعیت باغبانی، توسعه باغ ها و تولید نهال در حوزه میوه های گرمسیری را 
خوب توصیف کرد و گفت: وجود عملکرد بالا در باغ های زیتون و انار بازدید شده، جدا از شرایط  
آب و هوایی، منابع انسانی، مدیریت خوب و سرکشی مداوم به باغ ها، نتیجه نگرش مثبت مسوولان  

سازمان به حوزه باغبانی است. حسن پور، وضعیت تولید نهال در استان را بی نظیر دانست و افزود: 
با توجه به جایگاه کشور و استان در توسعه باغ های مثمر،  انصاف نیست که آب را با توجه به 
محدودیت های آن صرف کشت محصولات با نیاز آبی بالا و ارزش افزوده کم کنیم. همچنین، 
سیدحسن میرعماد رئیس سازمان جهاد کشاورزی سمنان در این نشست، با اشاره به شرایط آب 
و هوایی و محدودیت های منابع آبی استان بیان داشت: در استان حرکت به سمت توسعه باغ ها 
با ارزش افزوده بالاست. وی با اشاره به نقش تغذیه و مباحث آموزشی در باغ ها  به ویژه توسعه 
انار گفت: نیازمند مساعدت لازم دفتر میوه های گرمسیری در خصوص بسته های آموزشی و 

برنامه های الگویی  برای جلوگیری از سوختگی انار هستیم.

  با جدی تر شدن هشدارها نسبت به وجود حساب های 
بی نام و نشان و ضرورت حذف اين گونه حسابها از نظام 
بر  اعلام  به طرق مختلف حتی  بانك ها  اخيرا  بانكی، 
روی دستگاه های خودپرداز نسبت به مراجعه سريعتر 
دارندگان آنها برای تعيين تكليف اولتيماتوم دادند؛ مساله 
حائز اهميتی كه به اعتقاد برخی كارشناسان می تواند 

راهی برای سوء استفاده های بانكی باشد.
 چندی پیش بود که با طرح مساله وجود حسابهای جعلی، 
برخینمایندگان مجلس ضعف جدی نظارتی بانک مرکزی را در 
این باره مورد تاکید قرار داده و خواهان بازنگری در بخش های 
نظارتی این بانک شدند. موضوعی که در ادامه با اظهارات رییس 
کل بانک مرکزی به عنوان یکی از اعضای کمیته مبارزه با 
پولشویی همراه شد و آمار تازه ای از وجود این حسابها اعلام 
و از وجود 8 میلیون حساب شناسایی نشده در شبکه بانکی 
خبر داد.  ولی الله سیف طبق آخرین اطلاعاتی که دریافت کرده 
بود تعداد حساب های نظام بانکی را حدود 300 میلیون عنوان 
کرد و توضیح داد که از این تعداد 38 میلیون را حسابهایی که 
با شماره شناسه و کد ملی تطبیق داده نشده و راکد شده اند 
تشکیل می دهد.  وی این را هم گفته بود که از این 38 میلیون 
حساب راکد یعنی حسابهایی که عملیات در آنها تا زمان ارائه 
کد ملی متوقف است، 30 میلیون شناسایی شده و 8 میلیون 
شناسایی نشده هستند.  سیف در حالی تاکید کرد که بنابر 
الزامات واحد مبارزه با پولشویی، دارنده حسابها باید از هویت 
کامل قابل شناسایی برخوردار باشند که با ابلاغ بخشنامه هایی 
به بانکها و موسسات اعتباری اخیرا فضای بانکها نسبت به وجود 

حسابهای این چنینی حساس تر شده و حسابهای بی هویت 
مسدود شده اند.  این در حالی است که حتی در مراجعه به 
دستگاه های خودپرداز برخی بانکها اعلام می شود که صاحبان 
حساب هایی که اطلاعات آنها تکمیل نبوده و از هویت کاملی 
برخوردار نیستند به شعب مراجعه و مدارک خود را تکمیل کنند.

 8 حدود  مرکزی  بانک  کل  رییس  اعلام  طبق  گرچه   
میلیون حساب شناسایی نشده در بین 300 میلیون حساب 
بانکی موجود وجود دارد ولی به فاصله کوتاهی عبدالمهدی 
ارجمندنژاد- مدیر کل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با 
پولشویی بانک مرکزی- اعلام کرد که بنا بر آخرین آمار اخذ 
شده از بانک ها و موسسات اعتباری در پایان تیر ماه سال جاری، 
کل حساب های بانکی بالغ بر 410 میلیون و 661 هزار و 216 
حساب متعلق به اشخاص حقیقی و حقوقی ایرانی و خارجی 
است.  وی توضیح داد که از این تعداد، 372 میلیون و 102 
هزار و 60 حساب دارای شماره ملی یا شناسه ملی و یا شماره 
فراگیر اتباع خارجی هستند. بنابراین، تعداد حساب های بانکی 
فاقد شماره ملی، شناسه ملی یا شماره فراگیر اتباع خارجی 38 
میلیون و 559 هزار و 156حساب است که از این میان، فقط 
2 میلیون و 442 هزار و 171 حساب فاقد شماره، فعال هستند 
و بانک مرکزی در حال پیگیری مراتب برای مسدود کردن این 
حساب ها است، در عین حال که 36 میلیون و 116 هزار و 
985 حساب فاقد شماره هم مسدود شده اند تا در اولین مراجعه 
مشتریان به بانک ها و موسسات اعتباری،  شماره یا شناسه آن ها 
اخذ و در سوابق درج شود.  آمار و ارقام گاه متفاوت حسابهای 
بی نام و نشان در حالی مطرح می شود که اعلام نظر مدیران 

بانکی بیانگر قدیمی بودن اغلب این حسابهاست. این در حالی 
است کههمتی-ریس شورای هماهنگی بانکها- با یادآوری اینکه 
اغلب این حساب ها در حدود 20 تا 25 سال گذشته باز شده و 
قدیمی هستند و اکنون بانکها به طور جدی پیگیر این موضوع 
هستند تاکید دارد که به هر حال وجود چنین حساب هایی 
شرایط را به سمتی پیش برده تا ماخذی برای نقل و انتقال هایی 
از سوی افراد ناشناس شود به طوری که تا همین مدت اخیر 
نیز در برخی بانکها در جریان بوده است.  در عین حال که 
مدیرکل مبارزه با پولشویی بانک مرکزی دلایل دیگری را هم 
برای وجود میلیونی حساب های بی هویت عنوان می کند.  آنطور 
که ارجمندنژاد توضیح داده برخی بانک ها و موسسات اعتباری 
مجاز که در راستای ساماندهی موسسات غیر مجاز، اقدام به 
جمع آوری آن ها کرده اند، حساب های فاقد شماره یا شناسه ملی 
آن ها را نیز به ارث برده اند که در بسیاری از موارد،  دارندگان 
حساب های فاقد شماره هنوز برای تکمیل اطلاعات پرونده های 
خود به موسسات ادغام کننده رجوع نکرده اند که حدود نیمی 
از حساب های متعلق به اشخاص حقیقی ایرانی که فاقد شماره 
ملی هستند یعنی بیش از 200 هزار حساب، در همین گروه قرار 
دارند.  در عین حال که بسیاری از این حساب ها، راکد و غیر فعال 
هستند و دارندگان آن ها مدت ها  است که به آن رجوع نکرده اند 
آنهم در شرایطی که بانک ها و موسسات موظفند در اولین 
مراجعه شخص به بانک، اطلاعات حساب شخص را بر اساس 
مقررات ابلاغی از سوی بانک مرکزی تکمیل کنند. از سوی دیگر، 
برخی از این حساب ها ممکن است مربوط به اشخاصی باشند که 

فوت کرده اند ولی وراث شخص،  مراجعه ای به بانک نداشته اند. 

بازگشت طلای سرخ روی مدار 7 میلیونی!

 مدیرکل دفتر میوه های گرمسیری وزارت جهاد کشاورزی خبر داد؛

برنامه ریزی برای صادرات 100 هزارتن انار و فرآورده های آن

اولتیماتوم بانک ها به صاحبان 8 میلیون حساب بی هویت

با بازتر شدن فضای سياسی و پيش بينی كارشناسان از 
گسترش همكاری های اقتصادی ميان ايران و ديگر كشورهای 
دنيا، هراسی به دل توليدكنندگان داخلی افتاده كه با افزايش 
واردات، بار ديگر بازار توليد داخل كساد خواهد شد اما در 
همه  خيال  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  اخير  روزهای 
را راحت كرد و گفت كه ورود خارجی ها به ايران منوط به 

سرمايه گذاری در داخل است.
در سال های اخیر و با تصویب تحریم های مختلف علیه ایران، 
بسیاری از برندهای مطرح دنیا در زمینه های مختلف صنعتی و 
اقتصادی روابط تجاری خود را با ایران کاهش دادند یا متوقف کردند 
و این موضوع به رغم ایجاد مشکلاتی برای کشور، بخش تولید را در 
محیط تقریبا ایزوله ای قرار داد که بتوانند در نبود برندهای رسمی 

خارجی تولید خود را گسترش دهند. 
البته در این میان سهم قاچاق نیز در میان کالاهای موجود در بازار 
بالا رفت و برخی محصولات خارجی به این شکل وارد ایران شدند، اما 
با وجود اینکه تولیدکنندگان در سال های اخیر نسبت به وضعیت ایجاد 
شده برای این بخش اعتراض داشتند، تا حدودی موجبات بهبود بازار 
برای تولیدکنندگان داخلی فراهم شد؛ هرچند که مشکلاتی از قبیل 
سختی دسترسی به مواد اولیه ای که نیاز به ورود از خارج کشور داشت 

و از دست دادن صادراتی چاشنی کار تولیدکنندگان شد. 
اما پس از توافق ایران و 1+5 بر سر موضوع هسته ای، خبرها از 
کشورهای مختلف مبنی بر ورود بسیاری از برندهای مطرح دنیا در 
زمینه های متفاوت به ایران شنیده شد که البته این اخبار در روزهای 
ابتدایی پس از توافق بیشتر بود که با توجه به فضای روانی حاکم بر 
کشور طبیعی هم به نظر می رسید تا جایی که برخی از این اخبار تنها 

در حد شایعات بودند.
 ورود رسمی کالاهای خارجی مطرح در شرایطی که بسیاری از 
مردم کشور هنوز فرهنگ نادرست استفاده از کالای خارجی به عنوان 
کالای با کیفیت را با خود به یدک می کشند، می توانست تهدیدی 
برای تولید داخلی باشد که نتواند حتی با تولید کالاهای با کیفیت 
بازار خود را پیدا کند؛ چنانچه در حال حاضر نیز در برخی از صنایع 
کالاهای ایرانی کیفیت بسیار مناسبی دارند، اما در مقابل کالاهای بی 

کیفیت و ارزان چینی جایی برای عرض اندام ندارند.
 البته در سال های اخیر برخی از برندهای داخلی توانستند جای 
بیشتری در بازار باز کنند اما باز شدن فضای سیاسی و لغو تحریم ها 
در روزهای اخیر این بیم را در دل تولیدکنندگان ایجاد کرده است که 
با واردات آسان تر کالاهای خارجی باز هم جا برای تولیدات داخلی 

تنگ شود.  این بار اما مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
اظهار نظرهای خود کمی خیال تولیدکنندگان داخل را راحت کردند 
اما در عین حال کار آن ها برای رقابت با برندهایی که احتمالا وارد 
ایران خواهند شد سخت تر می شود.  محمدرضا نعمت زاده - وزیر 
صنعت ، معدن و تجارت  - در سخنان خود در پیش خطبه نماز جمعه 
هفته گذشته تصریح کرد که خارجی ها اگر می خواهند به ایران بیایند، 
باید با خود تکنولوژی را به کشور وارد کنند و در ایران سرمایه گذاری 

داشته باشند. 
وی ضمن تاکید بر این که دولت در اقتصاد دخالت نمی کند ،اعلام 
کرده که بازار ایران را به شرطی به روی خارجی ها باز می کنیم که با 
خود تکنولوژی و فن آوری بیاورند و بازارهای چند صدمیلیونی خود را 

در اختیار ما بگذارند.  نعمت زاده این را هم گفته که هیچ گونه نگرانی 
به باز کردن بازار به روی خارجی ها وجود ندارد و صحبت با کشورهای 
دیگر به معنای آغاز مراوده های 10 سال پیش نیست، چرا که امروز 
یاد گرفتیم روی پای خود بایستیم و بسیاری از بازارها را شناخته ایم  

و به آنها نفوذ کرده ایم.
 به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت هدف، باز کردن بازار ایران 
به روی کشورهای خارجی نیست. چنانچه در مذاکرات با چهار وزیر 
خارجی که داشتیم تاکید کردیم در صورتی که می خواهید با ما سهیم 
باشید ما هم باید با شما سهیم باشیم و بخش عمده کالاهای داخلی 
باید به خارج صادر شود و نیاز است که از تجارب خارجی ها در صادرات 

غیرنفتی و توسعه آن بهره ببریم.

خارجی  کشورهای  اگر  کرده  عنوان  نعمت زاده  آنچه  طبق   
می خواهند تولیدمان را با تکنولوژی آنان توسعه دهیم، باید تسهیلات 
بانکی با نرخ سود پایین در اختیارمان بگذارند تا توان فنی کشور توسعه 
پیدا کند، بنابراین شرایط ورود خارجی ها مشخص است و آنها این 
مساله را متوجه شده اند.  اظهارات نعمت زاده این موضوع را مشخص 
می کند که دولت هم به نبال این است که ورود کشورهای خارجی 
به ایران نه تنها به عنوان یک تهدید برای تولید داخلی تلقی نشود، 
بلکه با ارائه تسهیلات ارزان قیمت به تولیدکنندگان داخلی توسط 
سایر کشورها و د اختیار قرار دادن بازارهای صادراتی، زمینه مناسبی 
هم برای فروش محصولات داخلی ایجاد شود و همین امر نیز کمک 

می کد که برندهای ایرانی راحت تر در دنیا شناخته شوند. 

خارجی ها با دست پر به ایران می آیند
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سوء مدیریت در مجموعه داوری فوتبال

نبود مديريت مناسب در حوزه داوری فوتبال باعث شده در آغاز فصل پانزدهم 
ليگ برتر، زودتر از حد تصور صدای اعتراض ها نسبت به داوری شروع شود.

 به گزارش ایسنا، فقط دو هفته از آغاز فصل پانزدهم لیگ برتر فوتبال گذشته و هفته 
سوم هم به پایان می رسد ولی از گوشه و کنار کشور صدای اعتراض و انتقاد نسبت به 
داوری ها شنیده می شود. در این که شروع زودهنگام اعتراض ها اتفاقی ناخوشایند است 
شکی نیست اما نکته ناگوارتر این است که چه امری باعث شده اعتراض ها خیلی زودتر 
از حد تصور بلند شوند؟  در هر کاری مدیریت مهم ترین مسئله است. در سال های اخیر 
همیشه اختلاف و نزاع ها در راس هرم مدیریتی داوری فوتبال وجود داشته و چند سال 

است که نظر واحد یا قدرت واحد و معتدل این امر مهم را رهبری نمی کند. 
جامعه فوتبال ایران هنوز اختلاف های بنیان برانداز فریدون اصفهانیان و حسین عسگری 
را فراموش نکرده، هرچند این دو در کل فصل اصرار عجیبی داش��تند که این اختلاف 

ریشه ای را انکار کنند اما انکار خورشید در وسط روز غیر ممکن است. 
اختلاف کمیته و دپارتمان داوری در موارد مختلفی از جمله چیدمان داوران، معرفی 
داوران لیگ برتری و بین الملل، کلاس های آموزش��ی، نظارت ها و مزایای ناش��ی از این 
مسائل بود.  کمیته داوران فدراسیون فوتبال هم در دوره گذشته چند بار دچار تغییر و 
تحول شد و بارها اعضای آن عوض شدند و یا استعفاهای متعدد به دلایل مختلف مانند 
کاندیداتوری در شورای شهر یا اختلاف با رییس کمیته.  هرچه بود مدیریت مجموعه 
داوری حال و روز خوشی نداشت و همین مسئله به اعتراض ها علیه داوران دامن می زد و 
حتی فضا به قدری آلوده بود که خود داورها هم تکلیف خود را نمی دانستند و در بسیاری 
موارد این اختلاف ها در عملکرد داوران تاثیر به شدت منفی گذاشت.  اتفاقات رخ داده پس 
از هفته آخر لیگ چهاردهم و ضعف کمیته داوران در دفاع از داور مسابقه تراکتورسازی 
و نفت تهران – که هرچند در آن بازی اش��تباه داش��ت اما مقصر اتفاقات پس از بازی 
نبود – نشان داد که سیستم مدیریت داوری در ایران نیازمند بازنگری اساسی است.  فصل 
پانزدهم آغاز شد و در حالی که همه انتظار داشتند روند داوری ها و از آن مهم تر مدیریت 

داوران سر و شکل بهتری داشته باشد، از همان روز نخست اعتراض ها بلند شد.
 وقتی کسی مثل یحیی گل محمدی با آن اخلاق و منش آرام و شخصیت سر به زیر در 
هفته اول لیگ لب به اعتراض می گشاید، باید به یک چیز شک کرد؛ اعتراض چنین فردی 

به احتمال قریب به یقین از ضعف و نقص در کار حکایت دارد. 
مدیریت داوری جنبه های مختلف دارد اما اصل اساسی اش چیدمان داوری است. کمیته 
داوران یا دپارتمان داوری، هر کدام که مس��ئول چیدمان داورهاس��ت – همین مسئله 
یک��ی از اختلاف کهنه کمیته و دپارتمان اس��ت – در دو هفته اول لیگ کاری کردند 
که کاخ آرزوهای اهالی فوتبال فرو بریزد و به یکباره همه فصلی پر از اش��تباه داوری و 
اعتراض مربیان را پیش روی خود تصور کنند.  س��وء مدیریت در همان ابتدای فصل 
باعث شد صدای آرام ترین مربی لیگ هم درآید و تا مرز محرومیت انضباطی پیش برود.  
گل محمدی در بازی اول نسبت به انتخاب داوری که قبلا چند بار به ضرر تیمش سوت 
زده بود اعتراض داش��ت، اما در بازی دوم کمیته داوران به جای مدیریت مسئله داوری 
را برگزید که بیش از یک سال و نیم از میادین دور بود.  حتی اگر بپذیریم که محسن 
قهرمانی در داربی اصفهان عملکرد خوبی داش��ته، باز هم قابل قبول نیست که داوری 
چ��ون او پس از چندین م��اه دوری از دوران آمادگی در چنین دیدار حساس��ی به کار 
گماش��ته شود.  همچنین اظهار نظر حسین خطیبی، مربی تیم سیاه جامگان مشهد 
پس از بازی دوم تیمش جالب توجه اس��ت. او گفته اگر داوری اش��تباه نداشت تیمش 
هیچ مشکلی نداشت. البته این حرف گزافی بیش نیست و پس از باخت، انداختن همه 
تقصیرها بر گردن داور به هیچ وجه درست نیست اما وجود چنین نگاهی حاصل همان 
سوء مدیریت هاست.  فصل پانزدهم با حاشیه های داوری شروع شد و دیری نپایید که 
دامنه اختلاف ها به درون کمیته  داوران هم کشیده شد و چند تن از اعضا از استعفا دم 
زدند و برخی هم اخبار مربوط به استعفایشان را شایعه خواندند. در هر حال این وضعیت 
کمیته داوران اصلا خوشایند نیست.  تا اینجا بحث بر سر سوء مدیریت کمیته داوران و 
مجموعه مدیریت کلان داوری بود اما این جنبه خوش بینانه بحث است. می شود طور 
دیگری درباره چیدمان داوری و اتفاقات رخ داده در لیگ حرف زد؛ هرچند فعلا نیازی به 

پرداختن به چنین بحث هایی نیست.

داور دیدار صبا مقابل گسترش عصبی بود؛
کشوری فرد: به توانایی های دایی ایمان داریم

مديرعامل باشگاه صبای قم گفت: علی دايی تيم لخت و برهنه ای را تحويل 
گرف�ت اما ما به توانايی او ايمان داريم و مطمئن هس�تيم ك�ه تيم را به ليگ 

بازمی گرداند.
محمدرضا کشوری فرد ، در خصوص سومین تساوی صبا در لیگ برتر اظهار داشت: ما 
آخرین تیمی در لیگ هستیم که بسته شد. هیچ بازیکنی نداشت و یک تیم لخت و برهنه 
تحویل دایی شد. حال دایی با توجه به بزرگی اش بازیکنان را جمع کرد و برای رسیدن به 
هماهنگی این تیم نیاز به زمان دارد. مطمئن باشید که دایی این توان را دارد که تیم را 
بازگرداند و قطعاً این اتفاق رخ خواهد داد. 19 بازیکن از تیم جدا شدند و تنها 4 بازیکن از 
سال گذشته در تیم باقی ماندند. بازیکنان بزرگی به تیم اضافه شدند که برای آشنا شدن 

با یکدیگر نیازمند زمان هستند.
وی در مورد پنالتی که داور پس از برخورد توپ با دس��ت مسعود حق جو اعلام کردف 
گفت: من فوتبال بازی کرده ام اما خودم متوجه نشدم که در ایران چه برخورد توپی را با 
دست پنالتی می گیرند هر یک از داوران نظری دارد و سلیقه ای برخورد می کنند. برخی 
می گویند اگر دست باز باشد،  برخی دیگر می گویند اگر فاصله توپ با دست کم باشد ، 
برخی می گویند اگر دست در شکم قرار داشته باشد برخی می گویند اگر توپ به دست 
بخورد و یا دست به توپ بخورد پنالتی رخ داده است و هنوز در کشور ما مشخص نشده 
است که صحنه ای پنالتی است و همه هم توجیه خاص خود را دارند ما قبول داریم که 
داور هم مثل همه اشتباه می کند اما مسئله ای که دوست داریم بدانیم این است که چه 
برخورد توپ با دستی پنالتی است به نظرم عادل فردوسی پور باید یک برنامه جداگانه برای 

این موضوع برگزار کند.
سرپرس��ت باش��گاه صبا در خصوص اینکه داور پس از پایان بازی نس��بت به یکی از 
تماشاگران توهین کرده تصریح کرد: داوری به هیچ عنوان خوب نبود زیرا هر دو تیم نسبت 
به قضاوت داور معترض بودند و همین مسئله باعث شد تا تمرکز بازیکنان درون تیم از بین 
برود. پس از پایان بازی هم داور به یکی از تماشاگران ما توهین کرد و ما پی گیر این مسئله 
هستیم و از او شکایت کردیم. نمی دانم مشکل داور کجا بود اما او از ابتدای بازی عصبی بود.

کشوری فرد در خصوص مصاحبه هایی که اکبر غمخوار رئیس سابق هیات مدیره باشگاه 
صبا انجام می دهد خاطرنشان کرد: ما دیگر دوست نداریم به این مسئله ورود کنیم به 
هر حال آقای غمخوار هم یک سال در صبا زحمت کشید. عملکردها در آینده مشخص 

خواهد شد.

شکایت باشگاه صبا از داور 
حیات پور: گویا او برای

جنگیدن آمده بود نه قضاوت!
باشگاه صبای قم پس از توهين داور به تماشاگران اين تيم در پايان ديدار مقابل 

گسترش فولاد نسبت به اين داور شكايت كرد.
به گزارش خبرنگار ما، دیدار تیم های فوتبال صبای قم و گسترش فولاد در چارچوب 
هفته سوم لیگ برتر روز  پنجشنبه با تساوی یک بر یک به پایان رسید. قضاوت این دیدار 
بر عهده بابک وسیله بر بود. کادر فنی صبا در پایان این دیدار نسبت به قضاوت داور معترض 
بودند. همچنین مسئولان این تیم نسبت به توهین هایی که داور در طول مسابقه و در پایان 

نسبت به بازیکنان و تماشاگران در بر داشته معترض بودند.
علی حیات پور سرپرست صبا در این زمینه به خبرنگار فارس گفت: ما برای دومین هفته 
است که از داور لطمه می بینیم این مسئله باعث می شود که تمرکز بازیکنان و کادر فنی 
به هم بریزد. نمی خواهیم بگویم قصد و غرضی وجود دارد اما قضاوت یک طرفه ای بود. 
بازی درگیرانه ای نبود که داور بخواهد از 6 کارت زردش استفاده کند وقتی سوت های داور 

اشتباه باشد بازیکنان عصبی می شوند.
وی خاطرنشان کرد: پس از پایان بازی برخی تماشاگران نسبت به قضاوت داور معترض 
بودند و توهین هایی را انجام دادند و البته صد در صد نادرست بوده و آن را تقبیح می کنیم 
اما داور باید صبورتر باشد نه اینکه بخواهد عکس العملی از خود نشان بدهد در برخی از 
بازی ها دیده ایم که حتی داور را کتک می زنند؛ اما داور واکنشی از خود نشان نمی دهد. او 

نباید توهینی بکند. یکی از روحانیون هم این واکنش داور را دیده است.
سرپرست صبا تاکید کرد: ما نسبت به این رفتار داور شکایت کرده ایم و از کمیته داوران 
خواهان این هستیم که برخورد لازم انجام شود چرا که در صورت عدم برخورد امکان دارد 
فردا بدتر از آن را شاهد باشیم. در برخی صحنه ها به نظر من داور می توانست مدیریت کند 
پس از پایان بازی من به سمت داور رفتم و ضمن خسته نباشید فقط به او گفتم کمی 
با دقت بیشتری قضاوت می کرد که او برخورد بسیار بدی با من داشت. برخی رفتارها ما 
را به این سمت می کشاند که فکر کنیم او از ابتدا برای جنگیدن وارد میدان شده نه برای 

قضاوت کردن چنین رفتارهایی به فوتبال ما لطمه می زند.

مربی تیم کاراته استقلال قم مطرح کرد:
استقلال قم از مدعیان قهرمانی
 در لیگ های کاراته کشور 

مربی تيم های جوانه ها و آينده س�ازان كاراته باشگاه  استقلال قم از آمادگی 
بازيكنان اين تيم برای درخشش در مسابقات فصل جديد ليگ  كشور خبر داد.

محمدرضا رحیمی موحد اظهار کرد: کاراته کاهای مستعد باشگاه استقلال قم قرار بود 
جمعه هفته گذشته در نخستین هفته فصل جدید این دو لیگ به مصاف حریفان خود 
بروند اما این بازی ها برگزار نشد. وی اضافه کرد: دیدارهای هفته نخست از دور رفت فصل 
جدید لیگ جوانه های کاراته کشور در بخش پسران و در قسمت کومیته یا مبارزه در نیمی 
از گروه های هشت گانه فصل جدید به میزبانی سالن ورزشی شهید کبکانیان تهران برگزار 

شد، اما تیم استقلال قم به میدان نرفت.
مربی تیم های جوانه ها و آینده سازان کاراته باشگاه  استقلال قم افزود: بر اساس برنامه ریزی 
سازمان لیگ فدراسیون کاراته، تیم های حاضر در لیگ کومیته جوانه های کاراته پسران 

باشگاه های کشور در هشت گروه چهار تیمی تقسیم بندی شده اند.
وی یادآور شد: در هفته نخست این مسابقات به دلیل حضور تعدادی از کاراته کاهای 
تیم ها در مسابقات بین المللی جام پالان دوکن ترکیه، رقابتی در برخی گروه ها انجام نشد 
و دیدارهای این گروه ها به هفته های بعدی لیگ موکول شد، به همین دلیل استقلال قم 
نیز به میدان نرفت. رحیمی موحد در ادامه با اشاره به حضور چهار تیم به نمایندگی از 
کاراته استان قم در لیگ کومیته جوانه های کشور، عنوان کرد: طبق اعلام فدراسیون کاراته 

کشورمان، در لیگ کومیته بخش پسران جوانه های کشور 32 تیم به رقابت می پردازند.
وی خاطرنشان کرد: بر اساس قرعه کشی انجام شده در سازمان لیگ فدراسیون کاراته، 
تیم ها در هشت گروه چهار تیمی تقسیم بندی شده اند و این در حالی است که براساس 
این گروه بندی تعداد چهار تیم به نمایندگی از کاراته قم در این رقابت ها و در چهار گروه 

مختلف از گروه های هشت گانه قرار گرفته اند.
مربی تیم های جوانه ها و آینده سازان کاراته باشگاه  استقلال قم افزود: با توجه به برنامه 
اعلام ش��ده رقابت ها در هفته نخس��ت مرحله اول این فصل از بازی ها قرار بود در گروه 
نخست کاراته کاهای باشگاه استقلال قم با هیئت کاراته فسا دیدار کنند اما این بازی برگزار 
نشد، ضمن اینکه تیم هیئت کاراته گیلان و هیئت کاراته آذربایجان غربی از دیگر رقبای 
تیم قم در این گروه هستند. وی ابراز کرد: در گروه دوم این رقابت ها که تیم کاراته باشگاه 
آوای رزم نماینده قم است، تیم های شهرداری اراک، آکادمی کاراته کمربند سیاه، آوای رزم 
قم و سبک سی شین کای قائم هم گروه هستند و تیم آوای رزم قم در دیدارهای این هفته 

به دو پیروزی با ارزش دست یافت.
رحیمی موحد عنوان کرد: باشگاه پولاد قم در گروه سوم این رقابت ها با باشگاه امام رضا)ع( 
اراک، هیئت کاراته گرگان و تیم شهید علم شیری اصفهان قرار دارد و نماینده استان قم در 
این گروه یک پیروزی و یک باخت در هفته نخست بازی ها کسب کرد و چهارمین نماینده 
قم یعنی تیم موبایل جهان قم با تیم های باشگاه ملی پوشان رفسنجان، باشگاه بارانی شهر 

قدس و باشگاه وحدت یک همگروه است.

تارتار: مالک جدید صبا می گوید بدهی های گذشته به من ربطی ندارد

محصص: پرسپولیس هنوز یک مدعی است

س�رمربی س�ابق تيم صبای قم می گويد كه به خاطر 
شخص علی دايی و مردم شريف قم دوست دارد اين تيم 

در ليگ پانزدهم جايگاه مناسبی داشته باشد.
 مهدی تارتاربا اش��اره به تغییر و تحولات اخیر باشگاه صبای 
قم گفت: فکر می کنم علی دایی درایت و دانایی آن را دارد که 
این تیم را سر و سامان دهد، چرا که دیگر مشکلات مالی وجود 
ندارد و نسبت به زمان کمی که وجود داشت، یارگیری خوبی 

انجام شده است.
 وی درب��اره  می��زان رضایت بازیکنان صب��ای قم که از فصل 
گذشته در این تیم بودند و در حال حاضر هم در این تیم حضور 
دارند، اظهار کرد: فکر می کنم افرادی که از سال های گذشته در 
صبای قم کار کردند منتظر بودند که این تیم خصوصی شود و 
آن ها به مطالبات شان برسند ولی متاسفانه مالک جدید می گوید 
هیچ تعهدی نسبت به بدهی های گذشته ندارم و طلب بازیکنان 

و کادر فنی سال گذشته به من ربطی ندارد. 
تارت��ار ادامه داد: این که مالکی بگوید بدهی های گذش��ته به 
م��ن ربطی ندارد از عجایب فوتبال ماس��ت و از اتفاق های نادر 
است. در دنیا چنین چیزی را نمی بینیم که یک مالک بگوید 
بدهی های گذشته به من ربطی ندارد، به نظر من این موضوع 

یک سوءاستفاده محسوب می شود. 
او که در نیم فصل دوم لیگ چهاردهم سرمربی تیم صبا بود، 
تاکید کرد: باید قانونی وجود داشته باشد که بگوید مالکی که تیم 
را در دست گرفته باید تمام حق و حقوق بازیکنان و کادرفنی 
س��ابق را بدهد، چون آن ها زحمت کشیده اند که تیم توانسته 

بدون هیچ پولی در رده نهم جدول بایستد.
 تارتار با اشاره به روابط استانداری قم و مالک جدید باشگاه صبا، 
گفت: استاندار با گذر زمان قابل تغییر است، من مطمئن هستم 
که این تیم داری تداوم نخواهد داش��ت چون با تغییر استاندار، 
دیگر مالک جدید هم نخواهد بود و دوباره دنبال یک مالک جدید 

می گردند بنابراین این موضوع گذرا است. 
سرمربی سابق تیم صبای قم افزود: درست نیست که افرادی 
مقطعی می آیند و یک سری را به دریافت مطالبات شان امیدوار 

می کنند و این اتفاق نمی افتد. به نظر من این موضوع به خاطر 
رفاقتی که وجود داشته اتفاق افتاده و مقطعی است. 

او درباره دلیل کناره گیری اش از مربیگری تیم صبای قم،  گفت: 
مالک جدید انتظاراتی داش��ت که ش��أن و شخصیت ام حفظ 
نمی ش��د. قبل از اینکه مالک جدید باشگاه را در دست بگیرد 
قرارداد را با مبلغ مش��خصی بسته بودیم و بعد از اینکه مالک 
جدید آمد و علی دایی با من صحبت کرد قرار بر این ش��د که 
قرارداد من همان مبلغ قبلی بماند و کم نشود و به عنوان مربی 
در تیم بمانم ولی وقتی زمان عقد قرارداد رسید، مالک باشگاه و 
نماینده شان به من گفتند که 50 درصد مبلغ باید کم شود، من 
به خاطر وجود علی دایی و درخواستی که ایشان از من داشتند 
راضی ش��دم که مبلغ تا 30 درصد کاهش یابد ولی متاسفانه 
مالک جدید قبول نکرد. من هم مجبورم از طریق مراجع قانونی 

پیگیر مطالباتم باشم.

 تارتار درباره مدیران قبلی باشگاه صبای قم اظهار کرد: غمخوار 
و جهان بینی زحماتی برای تیم کشیدند و توانستند تیم را دو سه 
سالی در جایگاه مناسب نگه دارند. حرف هایی که آن ها زده اند 

از سر دلسوزی است. 
وی در پاسخ به اینکه آیا »کشوری فرد« را می شناسد؟ گفت: 
من چند روز پیش با او برخورد داش��تم. انس��ان مثبتی بود و 
شخصی است که تجربه دارد و دو سه سالی به عنوان مدیرعامل 

در فوتبال بوده است. امیدوارم که موفق باشد.
 تارتار در پاسخ به این سوال که آیا تیمی به او پیشنهادی داده 
است؟ اظهار کرد: در این فاصله که از صبا جدا شدم یک پیشنهاد 
لیگ یکی بود که سابقه لیگ برتر را هم داشت ولی با توجه به 
شروع لیگ زمانی وجود ندارد و من از آن ها عذرخواهی کردم. 
باید فعلا استراحت کنم و به عنوان یک مربی جوان به تحقیقات 

بپردازم تا اطلاعاتم به روز باشد. 

كارشناس فوتبال با بيان اين كه پرسپوليس هنوز هم مدعی قهرمانی ليگ برتر است 
گفت: به برانكو پيشنهاد می كنم از بازيكنان ميانی تيمش در خط دفاع بهره ببرد.

 مرتضی محصص درباره وضعیت این روزهای پرس��پولیس و ش��روع ناامیدکننده این تیم در 
فصل پانزدهم لیگ برتر اظهار کرد: دلایل نتیجه نگرفتن پرسپولیس را هیچ کسی بهتر از برانکو 
ایوانکوویچ نمی داند چون از اواخر فصل قبل با این تیم کارش را شروع کرذه و روی بازیکنانش 
شناخت داشته است. باید بررسی کنیم که چرا پرسپولیس حتی زمانی که خوب بازی می کند گل 

می خورد؟ برانکو مربی کاردان و باتجریه ای است.
 این کارش��ناس در ادامه گفت: انتقاد کردن کار س��اده ای است. وقتی قرار است این انتقاد در 
رسانه ها مطرح شود، نقد ما باید رنگ و بوی سازندگی داشته باشد و شامل راهکار باشد. به نظر من 
پرسپولیس باید در خط دفاع شروع کننده داشته باشد. محسن بنگر می تواند این نقش را ایفا کند 
چون مدافع باتجریه ای است. درست است که بازیکن ممکن است اشتباه کند اما نقاظ ضعف و 
قوت بازیکن را باید در طول فصل کنار هم گذاشته و بررسی کنیم نه این که بعد از یک یا دو بازی 
حسابش را از تیم جدا کنیم.  محصص افزود: پرسپولیس درون دروازه هم به تغییر نیاز دارد. ایمان 
صادقی دروازه بان خوبی است که بدون تردید در آینده یکی از بهترین های ایران خواهد بود اما 
اکنون پرسپولیس به یک دروازه بان باتجربه نیاز دارد. لیگ برتر با لیگ جوانان و امید و حتی لیگ 
یک خیلی فرق دارد. صادقی تلاش می کند و من او را مقصر نتایج تیم نمی دانم اما پرسپولیس باید 
دروازه بان باتجربه ای داشته باشد.  کارشناس و مدرس بین المللی فوتبال در ادامه پیشنهادی برای 
برانکو ایوانکوویچ داشت: من اگر عضو کادر فنی پرسپولیس بودم به برانکو پیشنهاد می کردم که دو 

یا سه بازیکن از خط میانی تیمش را به خط دفاع بیاورد. تیم در خط دفاع آنچنان بازیکن سطح 
بالایی ندارد که بتواند بازی سازی کند. باید چند بازیکن خط میانی که قدرت پاس خوبی دارند به 
خط میانی بیایند.  وی ادامه داد: این طرح من نیست بلکه بسیاری از مربیان بزرگ دنیا این کار را 
کرده اند. گواردیولا و بیلسا از این شیوه استفاده کرده اند. برای این که حملات از خط دفاعی آغاز 
 شوند به این کار نیاز است. البته این عقیده شخصی من است و نمی توانم درباره تیم تصمیم بگیرم 
اما این ضعف را در کار پرسپولیس برابر سپاهان دیدم.  محصص در ادامه گفت: پرسپولیس هنوز 
هم یک مدعی است و با همین کادر فنی و بازیکنان می تواند موفق باشد. پرسپولیس در چند سال 
اخیر زیاد از حد بی ثبات بوده و تغییرات نفرات در آن زیاد بوده است. این تیم در حال حاضر به 
تغییر در نحوه بازی نیاز دارد.  وی افزود: در خط حمله پرسپولیس مشکلی نمی بینم چون بازیکنان 
خوبی از جمله طارمی دارد. این بازیکن از نظر فنی و اخلاقی جزو مهاجمان خوب ایران است اما 
هیچ تیمی در دنیا بدون داشتن مدافعان بازیساز که حمله را آغاز کنند، نتیجه نمی گیرد. حداقل 
سه نفر از چهار مدافع تیم باید 85 تا 90 پاس سالم بدهند. قطعا در هفته های بعدی شاهد ایجاد 
تغییراتی در شکل بازی پرسپولیس خواهیم بود.  محصص در ادامه درباره نقش برانکو در نتایج 
ضعیف پرسپولیس و در انتقاد از زمزمه های برکناری او گفت: از زمانی که صفایی فراهانی رئیس 
فدراسیون فوتبال بود و از تمرین های تیم ملی برای فدراسیون گزارش تهیه می کردم برانکو را 
می شناسم. او یک مربی اصولگراست که اصول فوتبال را زیر پا نمی گذارد. این مساله از شخصیت 
او کنار زمین پیداست.  وی افزود: برانکو با زمان بیشتر قطعا موفق خواهد بود چون کار اصولی 
انجام می دهد. برانکو به زمان نیاز دارد. مثال او مثال کسی است که ساختمانی را می سازد. می شود 
ساختمانی را ظرف دو هفته بنا کرد اما اگر قرار باشد ان ساختمان سال های سال پابرجا باشد به 
زمان نیاز است.  این کارشناس فوتبال افزود: بدون شک پرسپولیس یکی از پرطرفدارترین تیم های 
ایران است و حتی از این نظر در آسیا یک مدل است و سالیان سال است که چنین وضعیتی دارد. 
این تیم از نظر افتخارات در ایران در بالاترین سطح قرار دارد و چه زمانی که شاهین بود و چه از 
وقتی پرسپولیس شد در قبل و بعد از انقلاب افتخارات زیادی کسب کرده است.  وی ادامه داد: 
بازیکنان و مربیان زیادی به پرسپولیس آمده  و رفته اند که باید برای همه آنها احترام قائل باشیم. 
این تیم اما در فصل جاری شروع خوبی نداشته و نتایج خوبی نگرفته است. باید درباره تیم های 
بزرگ با درایت بیشتری نظر بدهیم چون نظرات کارشناسان درباره این تیم ها روی جامعه فوتبال 
تاثیر می گذارد. ما در درجه اول باید به فکر پیشرفت فوتبال ایران باشیم و بعد پرسپولیس اما این 
تیم هنوز می تواند نماینده خوبی برای ایران در مسابقات بین المللی باشد.  محصص در پایان گفت: 
نمی خواهم بنگر را تبلیغ کنم اما او باتجربه است و در زمان هایی که بازی گره می خورد – مثل 
وقتی که بازی با سپاهان 2 بر 2 بود – فردی مانند او می تواند بازی را اداره کند. همچنین سوشا 

مکانی دروازه بانی است که در اردوهای تیم ملی بوده و چند سال است در لیگ بازی می کند. 

صبای قم یک � گسترش فولاد تبریزیک

دایی همچنان نمی برد
 ديدار تيم های صبای قم و گسترش فولاد تبريز از چارچوب 
هفته سوم مسابقات ليگ برتر فوتبال كشور به سومين 
تساوی پياپی صبای قم همراه بود تا علی دايی و يارانش در 

صبای قم در حسرت كسب اولين برد خود باقی بمانند.
 به گزارش ایرنا، در پایان این دیدار که از ساعت 19 و 25 دقیقه عصر 
پنجشنبه در ورزشگاه یادگار امام راحل قم آغاز شده بود، دو تیم به 

نتیجه تساوی یک بر یک دست یافتند.
در پایان 45 دقیقه اول این بازی تیم صبای قم با نتیجه یک بر صفر 
بر گسترش فولاد غلبه کرد، در این نیمه صبای قم تسلط بیشتری 
بر توپ و میدان داشت اما دو تیم در کسب موقعیت های گل کمتر 

موفق بودند. 
تیم صبا در دقیقه هفتم بازی به گل رسید و سانتر از جناح چپ خوزه 
ماچادو از صبای قم با اشتباه مرتضی اسدی مدافع گسترش فولاد به 

یک گل به خودی تبدیل شد. 
پس از این گل صبای قم حملات کم دامنه تری را روی دروازه حریف 
انجام داد و گسترش فولاد نیز در حملات خود نتوانست موفق به 

گلزنی شود. 
نیمه دوم این دیدار و دقایق ابتدایی آن با تلاش تیم گسترش فولاد 
برای جبران گل خورده همراه بود و این تیم در دقیقه 54 صاحب 
یک ضربه پنالتی مشکوک به دلیل برخورد توپ با دستان مسعود حق 
جو مدافع صبای قم شد و این پنالتی توسط شهرام گودرزی به گل 

تساوی بخش تیم میهمان تبدیل شد.
در ادامه این بازی تیم گسترش فولاد همچنان آهنگ هجومی خود 
را ادامه داد و حملات خطرناکی را روی دروازه صبا انجام داد و صبا در 

خلق موقعیت گلزنی موفقیت چندانی نداشت.
تیم صبا را در این مسابقه حامد لک، مسعود حق جو، ابوالقاسم 
دهنوی، خوزه ماچادو، ابوالفضل ابراهیمی، امیرحسین صادقی، رضا 
حقیقی، محمد قاضی، جلال الدین علی محمدی، محمد اوسانی) از 
دقیقه 46 عبدالکریم اسلامی - از دقیقه 75 محمد امین آرام طبع( و 

هاشم بیک زاده همراهی کردند. 
همچنین برای تیم گسترش فولاد تبریز گئورگی گیورگنف، سید 
امید نظامی پور، مگنو باتیستا داسیلوا، مهدی کیانی، مرتضی اسدی، 
محمد ابراهیمی، شهرام گودرزی) از دقیقه 76 ایوب کلانتری(، 
محسن حسینی، محمد امین درویشی) از دقیقه 53 سعید دقیقی(، 
داریوش شجاعی) از دقیقه 4+90 علیرضا لطیفی( و مصطفی اکرامی 

به میدان رفتند. 
این مسابقه به قضاوت بابک وسیله بر با کمک های سعید زارع به 
عنوان کمک داور اول و حمزه علی سلیمی به عنوان کمک داور دوم 
برگزار شد و در آن حامد لک، رضا حقیقی، محمد قاضی و هاشم 
بیک زاده از صبای قم به همراه مهدی کیانی از گسترش فولاد تبریز 

کارت زرد گرفتند. 
نزدیک به 300 نفر تماشاگر از این دیدار در ورزشگاه یادگار امام راحل 
قم دیدن کردند. ابراهیم توکلی به عنوان نماینده فدراسیون و حسین 

عسگری به عنوان ناظر داوری در این دیدار حضور یافته بودند.
  دايی: داور اعصاب بازيكنان صبا را خراب كرد

سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: داور روند بازی را به هم ریخت و 
اعصاب بازیکنان ما را خراب کرد و از کمیته داوران خواهش دارم که 

فیلم این بازی را با دقت بررسی کنند. 
علی دایی پنجشنبه شب در نشست خبری پس از پایان دیدار تیم های 
صبای قم و گسترش فولاد تبریز، افزود: تیم داوری ناهماهنگ بود و 
در بازی که آن چنان صحنه درگیری وجود نداشت هفت هشت 

کارت زرد داد و داوری مناسبی را در بازی شاهد نبودیم.

وی افزود: در نیمه دوم در شرایطی که بهتر از حریف بودیم پنالتی 
برای حریف گرفته شد که به هیچ وجه پنالتی نبود و دست بازیکن ما 

به هنگام برخورد توپ به وی بسته بود.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم ابراز داشت: در بازی گذشته نیز از 
داوری ضربه خوردیم و با وجودی که تیم ما تازه شکل گرفته است 
باید حداقل هفت امتیاز داشته باشد و همچنان از داوری ضربه می 

خوریم.
وی گفت: داور الفاظ بدی علیه بازیکنان ما داشته است و در هنگام 
خروج داور از کنار زمین در پایان بازی شاهد این بودیم که داور نسبت 
به یک تماشاگر معترض بد و بیراه گفت و کمیته اخلاق باید به این 

مسائل رسیدگی کند.
دایی افزود: امید خانزاده با یک تماشاچی درگیر شده و او را از فوتبال 
محو کرده اند ولی باید به تخلفات داوران نیز رسیدگی شود و هیچ 
کسی نسبت به این گونه عملکرد داوران عکس العملی نشان نمی 

دهد.
وی بیان داشت: دو سه سوت نامناسب بازی را به هم می ریزد و اگر 
می خواهیم فوتبالی پویا داشته باشیم تنها به مربیان و بازیکنان فشار 

نیاوریم و همه ارکان فوتبال باید با هم درست شوند.
وی با اشاره به اعتراض سرمربی حریف به داوری بیان داشت: خدا را 
شکر که وی نیز در مورد داوری صحبت کرده است و با توجه به این 
که هر دو مربی از داوری شاکی هستند فیلم بازی امروز را با دقت 

بررسی کند. 
سرمربی تیم فوتبال صبای قم ابراز داشت: حامد لک امروز توپ های 
زیادی را گرفت و یک اشتباه داشت که خوشبختانه گل نشد و او باید 
در ادامه بازی ها دقت نظر خود را بیشتر کند و او اگر تمرکز کند و 

قدر خود را بیشتر بداند موفق تر خواهد بود.
دیدار تیم های صبای قم و گسترش فولاد تبریز از چارچوب هفته 
سوم مسابقات لیگ برتر فوتبال کشوربا نتیجه یک بر یک در ورزشگاه 

یادگار امام راحل قم خاتمه یافت. 
 سرمربی گسترش فولاد تبریز:

از نتيجه بازی به هيچ عنوان راضی نيستم 
سرمربی تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز با انتقاد از وضعیت داوری 
دیدار تیمش با صبای قم گفت: داور در این بازی گل سالم ما در دقایق 

پایانی نیمه دوم را اعلام نکرد.
  فراز کمالوند پنجشنبه شب در نشست خبری پس از پایان دیدار 
تیم های صبای قم و گسترش فولاد تبریز، افزود: بازی بسیار خوبی را 
پشت سر گذاشتیم و 70 درصد موقعیت های بازی در اختیار ما بود 

و نزدیک به شش موقعیت گل را از دست دادیم. 
وی بیان داشت: داور بازی در نیمه دوم یک صحنه روی سعید دقیقی 
در محوطه جریمه را پنالتی نگرفت و گلی که در دقایق پایانی نیمه 

دوم نیز به ثمر رساندیم آفساید نبود. 
وی افزود: اگر قرار باشد از شروع لیگ اتفاقات داوری همه به ضرر 
یک تیم باشد در ادامه کار دچار مشکل خواهیم شد و داور بازی 
چون یک پنالتی را برای تیم ما گرفته بود خطا را روی سعید 

دقیقی نگرفت.
سرمربی گسترش فولاد تبریز ابراز داشت: از بازیکنان خود کاملا 
رضایت دارم و فوتبالی تهاجمی، شناور و رو به جلویی را انجام دادیم 
و امیدواریم وضعیت تیم ما بهتر از زمان حال شود.وی اظهار داشت: 
بدنسازی فوق العاده سنگینی را روی بازیکنان خود انجام داده ایم و 
از هفته پنجم به بعد چهره واقعی تیم گسترش فولاد را خواهیم داد.

وی گفت: به تیم صبای قم و علی دایی که افتخار فوتبال ایران است 
نیز برای بازی خوب امروز تبریک می گویم اما از نتیجه بازی به هیچ 

عنوان راضی نیستم.
 حاشيه های بازی 

دیدار تیم های صبای قم و گسترش فولاد تبریز از چارچوب هفته 
سوم مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های با حاشیه هایی همراه بود.

 یکی از مهمترین حاشیه های این دیدار اعلام یک ضربه پنالتی در 
دقیقه 54 به سود تیم گسترش فولاد بود که علی دایی و بازیکنان 
صبای قم معتقد بودند توپ به دستان مسعود حق جو مدافع این 
تیم برخورد نکرده است. تماشاگران صبای قم نیز در این لحظه شعار 

»داور، گسترش پیوندتان مبارک« و »داور دسته سوم« را سر دادند.
در پایان بازی نیز علی دایی به سمت داور رفت و به شدت نسبت به 

داوری وی اعتراض کرد.
در ابتدای این دیدار علی دایی و سایر اعضای کادر فنی تیم صبای 
قم به استقبال فراز کمالوند سرمربی و سایر اعضای کادر فنی تیم 

گسترش فولاد تبریز رفتند. 
در بین دو نیمه این دیدار به همت باشگاه صبای قم از جمعی از 
خبرنگاران و عکاسان ورزشی به مناسبت روز خبرنگار تجلیل به عمل 

آمد.
در بدو ورود علی دایی به کنار زمین بازی، تماشاگران منتسب به 
صبای قم به شدت وی را تشویق کردند، این در حالی بود که نسبت 
به بازی گذشته که نزدیک به هزار نفر در ورزشگاه حضور یافته بودند 
در بازی امروز استقبال کمتری شاهد بودیم و نزدیک به 300 نفر 
بازی را از نزدیک تماشا می کردند. ضمن اینکه نزدیک به 50 هوادار 

منتسب به گسترش فولاد نیز در ورزشگاه حضور داشتند. 
 در دقیقه 70 نیز یک بار دیگر علی دایی به علت اعلام نشدن خطایی 

روی هاشم بیک زاده به شدت به داور معترض شد.
 نزدیک به 30 نفر از مربیان حاضر در دوره مربیگری درجه C آسیا 
زیر نظر رضا کردی مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا این بازی را از 

نزدیک تماشا می کردند.
 در دقیقه 53 این بازی محمد امین درویشی با سعید دقیقی در تیم 

گسترش فولاد تبریز تعویض شد
 اسکوربورد ورزشگاه به علت نقص فنی در این بازی خاموش بود و 

دقایق سپری شده از بازی را به نمایش نمی گذاشت. 
 اینترنت ورزشگاه یادگار امام)ره( به دلیل نقص فنی در این دیدار قطع 

بود و خبرنگاران برای ارسال اخبار خود با مشکل موجه شده بودند.
عبدالکریم اسلامی مهاجم صبای قم در دقیقه 46 به جای محمد 
اوسانی به میدان آمد اما علی دایی از عملکرد وی رضایت نداشت و 

اسلامی را در دقیقه 76 تعویض کرد.
  در این بازی کلیه تبلیغات کنار زمین تنها به یکی از اپراتورهای تلفن 

همراه اختصاص داشت.
تیم صبای قم در این بازی با پیراهن های سفید، شورت ورزشی 
مشکی و جوراب های سفید رنگ وارد میدان شده بود و گسترش 
فولاد تبریز نیز با پیراهن زرد و آبی رنگ، شورت آبی و جوراب های 

آبی رنگ به میدان آمده بود.  
 این بازی در هوایی صاف در دمای 42 درجه بالای صفر برگزار شد و 
از دقیقه 26 آن شاهد ادامه بازی زیر نور نورافکن های ورزشگاه بودیم. 
در نیمه اول این دیدار سه دقیقه و در نیمه دوم نیز چهار دقیقه وقت 

تلف شده توسط داور بازی گرفته شد.
دیدار تیم های صبای قم و گسترش فولاد تبریز از چارچوب هفته 
سوم مسابقات لیگ برتر فوتبال کشور با نتیجه مساوی یک بر یک در 

ورزشگاه یادگار امام راحل قم خاتمه یافت. ک



علمی و سلامت

چربی عامل اصلی بلوغ زودرس 
با كاهش چربی های اشباع شده در غذای نوجوانان از بلوغ زودرس جلوگيری 

كنيم.
دکتر پیام فرح بخش متخصص تغذیه اظهار داشت: یکی از اصلی ترین علت های بلوغ 
زودرس برنامه غذایی غلط است.وی افزود: امروز چاقی نوجوانان را بیش از گذشته می بینیم. 
مصرف غذاهای فست فودی،  غذاهای چرب، غذاهای که فاقد سبزیجات و میوه جات لازم 
است همه ی این ها دست به دست هم داده که بافت چربی کودکان ما زیاد شود این بافت 
چربی  زمینه برای بلوغ زودرس در نوجوانان ما خواهد شد.   وی تصریح کرد: اگر ما یک 
راهکار بخواهیم اولین قدم کاهش چربی های اشباع شده است. چربی هایی مثل : کره ، خامه، 
سرشیر، روغن های حیوانی و همچنین چربی های ترانس مثل روغن جامد باید کنار گذاشته 
شود.  وی در پایان عنوان کرد: در کنار تغذیه، ورزش می تواند کمک کننده باشد، اما نقش 

اصلی را تغذیه تعیین می کند.

کنترل عوامل ارثی کوتاهی قد
 امکان پذیر نیست 

در حاليكه كنترل عوامل ارثی كوتاهی قد امكان پذير نيست، اما بسياری از 
خانواده ها اصرار دارند برای پيشگيری از اين نوع عوامل هزينه های زيادی را 

صرف كنند.
امیر رضا حقانی فوق تخصص ارتوپدی اظهار داشت: اگر کوتاهی قد ناشی از عوامل 
تغذیه ای، کمبود هورمون  رشد یا بیماری های زمینه ای باشد، می توان قبل از بسته شدن 

صفحات رشد استخوانی اقدامات درمانی را انجام داد.  
وی با بیان اینکه مراجعه به پزشک و متخصص برای تشخیص علت کوتاهی قد ضروری 
است، تصریح کرد: در این خصوص گوش دادن به حرف افراد غیر متخصص و تبلیغات 

ماهواره ای که تنها به دنبال منافع مادی هستند، به هیچ عنوان قابل قبول نیست.  
حقانی افزود: در برخی از تبلیغات مشاهده می شود که هر گونه کوتاهی قد حتی اگر زمینه 

آن ژنتیکی باشد، قابل درمان و اصلاح است منوط به اینکه پول آن را بپردازید. 
 وی با اشاره به اینکه برای اصلاح کوتاهی قد باید ابتدا عامل آن مشخص شود، تاکید کرد: 
در حالیکه پیشگیری و کنترل عوامل اثری کوتاهی قد تقریبا امکان پذیر نیست، اما بسیاری 
از خانواده ها اصرار دارند که برای پیشگیری از این نوع عوامل هزینه های مالی و زمانی زیادی 
را صرف کنند.   حقانی گفت: علاوه بر هزینه های مالی و صرف زمان زیاد، افرادی که دل به 
اینگونه وعده و وعیدهای افزایش قد می دهند، پس از مدت زمانی که می بینند فرزندشان 
هیچگونه افزایش قدی نداشته است دچار سرخوردگی و مشکلات روانی می شوند که البته 
این مشکلات برای خود کودک و نوجوان بسیار بیشتر است.   وی افزود: زمینه ژنتیکی 
کوتاهی قد عاملی است که قابل تغییر است و بنابراین پیشگیری از کوتاهی قد در مواردی 
که به علت عوامل ارثی باشد، مقدور نیست.   حقانی یادآور شد: پس از 17 یا 18 سالگی 
صفحات رشد بسته می شوند و پس از این زمان به هیچ عنوان امکان افزایش قد برای فرد 

وجود نخواهد داشت و هر گونه تبلیغات و وعده ای در این خصوص بی فایده خواهد بود. 

گام هایی برای مقابله با صرع 
صرع يك بيماری است كه به مرور زمان باعث افسردگی، كاهش و ناتوانی 

می شود اما با رعايت بعضی از اصول می توان تا حدی با آن مقابله كنيد.
فاطمه منفرد پویا متخصص متخصص روانشناسی گفت: از آنجا که صرع نوعی عارضه مغز 
است و همین عارضه می تواند بر مناطق دیگر مغزی و یا روانی بیمار اثر گذاشته و نشانه ها 
و حالات عاطفی مانند افسردگی، اضطراب،  سستی، وسواس، عصبانیت، حالات تهاجمی و 
مشکلات دیگری ایجاد نماید.   وی ادامه داد: این افراد باید بسیاری از مسائل تغذیه، دارو، 
شیوه زندگی را رعایت کنند، البته تا حدودی قابل پیشگیری برای خانم های باردار است به 

عنوان مثال مصرف اسید فولیک می تواند باعث کاهش این بیماری شود. 
تقويت مبتلايان به صرع با اين كارها 

این متخصص روانپزشکی بیان کرد: اولین قدم برای مقابله با صرع، پذیرش این بیماری 
است نه به چشم قربانی بلکه اتفاقی که می تواند با فرد سازگار شود.  

وی افزود: به علت اینکه صرع یک بیماری کنترل شده است، خانواده ها نباید استقلال را 
از این افراد بگیرند.   منفرد پویا ادامه داد: افراد مبتلا به صرع از لحاظ تغذیه و روانی باید 
در محیطی قرار بگیرند که آرامش باشد) این موضوع باعث کاهش تشدید بیماری است(.  
وی در نهایت خاطر نشان کرد: این افراد معمولا دچار کاهش اعتماد به نفس می شوند 
بنابراین می تواند با تقویت یک بخشی از توانایی فرد باعث ایجاد افزایش اعتماد به نفس 

شوید.
 

اگر می خواهید واقعا لاغر شوید
 این کارها را انجام دهید 

بسياری از افراد در تلاش برای كاهش وزن خود هستند اما چاقی فقط به رژيم 
غذايی بستگی ندارد بلكه به واكنش رفتاری درونی بدن هم وابسته است.

محسن خوش نیت متخصص غدد درون ریز در حال حاضر لاغری واژه ای است که 
بین مردم اهمیت فراوانی دارد و افراد در تلاش برای رسیدن به وزن نرمال خود هستند. 
اما این موضوع فقط به رژیم غذایی نامناسب ختم نمی شود و عوامل دیگری همچون 
استرس و عصبی بودن هم در تشدید چاقی مؤثر است.   وی در خصوص عامل استرس 
ادامه داد: هنگامی که دچار استرس می شوید، هورمونی به نام کورتیزول ترشح می شود 
که این ترشح سبب چاق شدن افراد می شود اما استرس فقط به ترشح هورمون ها ختم 
نمی شود. بلکه فرد برای کاهش استرس خود به صورت ناخودآگاه غذاهای پرکالری را 
طلب می کند که مواد مغذی چندانی ندارد.   بنابراین، می توانید به جای اینکه غذاهای 
پرکالری را صرف کنید کتاب بخوانید و یا به ملاقات دوستان بروید.   وی در خصوص 
مقابله با استرس بیان کرد: این افراد برای کاهش استرس به جای این که به سراغ غذاهای 
پرکالری بروند می توانند در جست و جوی تکنیک های مدیریت استرس و انتخاب رژیم 

غذایی مناسب باشند. 

توصیه های سلامتی را جدی بگیرید؛

خطرات خیره شدن به صفحه موبایل و تبلت
خيره نگاه كردن به صفحه نمايش تلفن همراه، تبلت يا رايانه با خطرات زيادی 

برای بينايی فرد همراه است. 
شایع ترین مشکل، خستگی چشم است که در زمان خیره نگاه کردن به صفحه نمایش 
و درنتیجه کاهش میزان پلک زدن ایجاد می شود. خستگی و افزایش فشار چشم ناشی 
از نگاه کردن مداوم به صفحه نمایش، باعث خشکی چشم ها و بروز سردرد می شود. این 
علائم دائمی نیستند، اما احتمال تشدید این مشکل و تبدیل شدن آن به یک بیماری مزمن 
وجود دارد. یکی از بهترین راه ها برای کاهش خستگی و فشار چشم، افزایش میزان پلک 
زدن است؛ محققان روش 20-20-20 را توصیه می کنند که شامل نگاه کردن به جسمی 
در فاصله 20 فوتی )شش متری( به مدت 20 ثانیه هر 20 دقیقه یکبار است. یکی دیگر 
از نگرانی های جدی در این زمینه، قرار گرفتن در معرض نور آبی است؛ این نوع خاص از 
نور که از صفحه نمایش تلفن همراه، تبلت، رایانه و تلویزیون ساطع می شود، به یکی از 

عمیق ترین بخش های چشم رسیده و می تواند به شبکیه آسیب بزند.
خورشید نیز نور آبی از خود ساطع می کند، اما این نور دائمی نیست و با غروب خورشید 
مشکل برطرف می شود؛ اما برخی افراد حتی تا نیمه های شب به صفحه نمایش تلفن همراه، 
رایانه یا تلویزیون خیره می شوند. لامپ کم مصرف )CFL( نیز این نور آبی مضر را ساطع 
می کند. با نشستن در اتاقی با لامپ کم مصرف و کار کردن با این دستگاه ها، میزان قرار 
گرفتن فرد در معرض نور آبی چند برابر خواهد شد.برخی عینک ها قادر به فیلتر کردن نور 
آبی هستند؛ عدم استفاده از تلفن همراه، تبلت یا سایر دستگاه های مشابه در زمان خواب نیز 

می تواند به کاهش آسیب های وارده به چشم منجر شود.

کاهش وزن با نوشیدن آب گرم
 بعد از هر وعده غذایی

تحقيقات نشان داده است كه آب گرم با افزايش دمای بدن، باعث افزايش 
سرعت سوخت وساز بدن شده و در نتيجه به كاهش وزن كمك می كند. 

برای اینکه بدن سالم بماند باید روزانه آب کافی نوشید. همان طور که آب سرد برای 
سلامتی بدن مفید است، خوردن روزانه مقداری آب گرم هم منافع بسیار زیادی برای 
سلامتی بدن دارد. مطالعات نشان داده است که آب گرم به کاهش وزن بدن کمک می کند. 
همچنین خوردن آب گرم بعد از هر وعده غذایی به هضم بهتر مواد غذایی و کارکرد دستگاه 
گوارش کمک می کند. دکتر »گوسمن« در این باره می گوید: »نوشیدن آب مخصوصا آب 
گرم بعد از هر وعده غذایی بهترین روش برای کاهش وزن و افزایش سرعت متابولیسم 
بدن است«. پژوهشگران طی تحقیقات جدیدی دریافتند مصرف آب گرم بعد از هر وعده 
غذایی به هضم بهتر و کارکرد دستگاه گوارش کمک می کند. همچنین آب گرم تمام مواد 
غذایی به جامانده در سیستم گوارشی، بخصوص چربی ها را شستشو داده و هضم مواد 
غذایی خورده شده را افزایش می دهد. علاوه بر این آب گرم با پاک کردن مواد سمی 
از بدن مشکل نفخ معده و یبوست را برطرف می کند. به این ترتیب بهتر است بعد از هر 
وعده غذایی به جای خوردن آب معمولی از آب گرم استفاده شود. همچنین می توان در 
میان هر وعده غذایی یا اندکی بعد از آن آب گرم نوشید ولی باید به صورت جرعه جرعه 

و آهسته نوشیده شود.

 پوست كدر، قرمز با منافذ بسته شده و غيره باعث 
دلخوری همه می شود. در واقع همه ی ما در آرزوی 
پوستی تميز و صاف و خوش آب و رنگ هستيم. اما 
علائم ذكر شده می تواند نشان دهنده تجمع توكسين 
ها و يا همان سموم در بدن باشد كه اثرات آن روی 
پوست بروز می كند. در اين مطلب چند توصيه ساده 
و خوب برای پاكسازی و سم زدايی از پوست داريم. لطفا 

با ما همراه باشيد. 
 روزانه 10 ليوان آب

اگر نمی خواهید به این زودی ها دچار سلولیت شوید و یا 
اینکه از جوش و چین و چروک و غیره ناراضی هستید، آب 
را دریابید. آب به بدن کمک می کند تا توکسین ها یا همان 
سموم را دفع کند و به این ترتیب پوستی تمیز و صاف یادتان 

می شود. 
 توصیه می کنیم روزانه بین 8 تا 10 لیوان آب میل کنید. این 
میزان علاوه بر تامین آب بدن باعث می شود که پوست شما 
خاصیت ارتجاعی و نرمی و لطافت خود را حفظ کند. این کار 

مانع از تجمع توکسین ها در اپیدرم می شود. 
توجه داشته باشید که برای حفظ آب داخلی پوست، حتما از 

کرم مرطوب کننده استفاده کنید.
  برس نرم بدن برای بهتر دفع شدن توكسين ها

کشیدن برس بدن به صورت خشک، یکی از تکنیک های 
ژاپنی برای دفع توکسین های پوست است. زمانی که شما 
این برس ها را روی پوست می کشید، جریان خون تحریک 
می شود و بافت ها بهتر تغذیه می شود. علاوه بر این اکسیژن 
رسانی به بافت ها با سرعت بیشتری انجام شده و منافذ پوست 

بازتر می شود. در نتیجه سموم بهتر دفع می شوند.  
برای این کار بهتر است هر روز صبح قبل از دوش گرفتن، با 
یک برس بدن خیلی نرم بازوها، پوست ها و روی شکمتان را با 
حرکات دورانی برس بکشید. سپس بدن تان را بدون استفاده 

از صابون بشویید.  
برای صورت نیز می توانید از این برس ها استفاده کنید، به 

شرطی که کرک های بسیار نرمی داشته باشند.  
بخور برای تسهيل باز شدن منافذ پوست

برای سم زدایی از بدن و پوست بخور دهید. گرمای مرطوب 
باعث افزایش تعریق از منافذ پوست شده و به دفع هر چه بیشتر 

سموم کمک می کند. 

 معمولا سموم در منافذ پوست تجمع کرده و باعث مسدود 
شدن آنها می شوند. زمانی که منافذ پوست باز و تمیز می شود، 
هر نوع عصاره ی گیاهی یا ماسکی بهتر جذب لایه های داخلی 

پوست خواهد شد. 
بودن خواص  دارا  دلیل  به  نیز  روغنی  های  عصاره  این   
تمیزکنندگی باعث تقویت بافتهای پوست و دفع مازاد سبوم 

آن می شوند. 
 برای این کار بهتر است پوست را تمیز کنید. 720 میلی 
لیتر آب معدنی را بجوشانید. زمانی که آب جوشید، زیر شعله 
را خاموش کرده و یک قاشق چایخوری مریم گلی، یک قاشق 
چایخوری رزماری، یک قاشق چایخوری بابونه و یک قاشق 

چایخوری نعنا فلفلی به آن اضافه کنید.  
اجازه دهید این گیاهان به مدت 5 دقیقه دم بکشند. سپس 
صورت خود را در فاصله ی 25 سانتی متری از ظرف بگیرید و 
با چشمانی بسته بخور بدهید. این کار را ده دقیقه ادامه دهید. 
 در آخر نیز صورتتان را با آب خنک بشویید و با یک حوله ی 
نرم و تمیز و به صورت ضربه ای خشک کنید )یعنی حوله را 

بگذارید و بردارید و روی پوستتان نکشید(.
ماهی و آجيل بخوريد تا كبدتان سم زدايی شود

ظاهر پوست به عوامل بیرونی مانند آلودگی هوا و غیره و 
همچنین شرایط درونی بدن بستگی دارد. تغذیه ی ناسالم 
باعث آسیب ارگان های داخلی حیاتی مانند کبد و روده ها می 
شود.   حتما می دانید که این اعضا وظیفه ی دفع سموم بدن 
را بر عهده دارند و هر گونه اختلالی در عملکرد آنها باعث تجمع 
سموم در بدن می شود. در نتیجه پوست نیز تاثیر پذیرفته و 

ظاهر آن نازیبا می شود.
 برای تمیزی کبد از موادغذایی حاوی چربی های اشباع نشده 
ی پلی و امگا3 ها مانند ماهی های چرب، روغن کلزا و مغزها 

استفاده کنید. 
 اکثر میوه ها و سبزیجات نیز حاوی آنتی اکسیدان هایی 

هستند که با توکسین ها و سموم بدن مقابله می کنند. 
 علاوه بر این لازم است که از مصرف زیاد لبنیات پرچرب، 
گوشت های قرمز پرچرب، نوشیدنی های شیرین و مواد غذایی 

صنعتی بپرهیزید.
  ماساژ پوست با روغن زيتون

اگر رنگ پوستتان کدر شده و نرمی و لطافت خود را از دست 
داده است، باید به دنبال عوامل آن بگردید. معمولا این مشکل 

به دلیل تغذیه نادرست، مصرف الکل یا سیگار و عدم رطوبت 
بخشی به پوست رخ می دهد. البته جای نگرانی نیست. 

 روغن زیتون نرم کننده ی فوق العاده ای است. این روغن به 
دلیل دارا بودن تاثیر مرطوب کنندگی باعث احیای سلول های 

پوستی می شود.  
در ابتدا لازم است که پوست خود را تمیز کنید. مقداری 
روغن زیتون خالص را روی نوک انگشتتان بمالید و سپس 
پوست صورتتان را با حرکات دورانی و به آرامی ماساژ دهید 

تا روغن به خوبی جذب پوست شود.
  سيگار را ترک كنيد

سیگار باعث بسته شدن منافذ پوست می شود. باید بدانید که 
پوست اولین سد در مقابل آلودگی های بیرونی است و نباید 
بار اضافی بر آن تحمیل کنید. متاسفانه مصرف دخانیات باعث 

تحمیل نیکل، سرب و غیره به پوست می شود.  
باید بدانید که دود سیگار حاوی بیش از پنج هزار ترکیب 
شیمیایی است که سیستم دفع سموم را در کبد با اختلال 

مواجه کرده و به ریه ها آسیب جدی می زند. 
 سموم انباشته ی حاصل از دود کردن سیگار در منافذ 
پوستی مانده و پوست را خراب می کنند. اگر می خواهید 
پوستتان لانه ی توکسین ها یا سموم نباشد، هر چه زودتر 

سیگار را ترک کنید. 
  ماسك خاک رس برای تميزی و سم زدايی از پوست

منافذ پوست محلی برای ورود و خروج توکسین ها هستند. 
توکسین ها با تعریق از طریق منافذ پوست از بدن دفع می 
شوند و در عین حال به دلیل آلودگی هوا نیز از این طریق وارد 

پوست می شوند.  
زمانی که این منافذ بیش از اندازه باز یا بسته باشند، آلودگی ها 
در آن ماندگار شده و باعث بروز جوش، قرمزی پوست و حتی 

پلاک های قرمز ملتهب می شوند.  
برای تمیزی منافذ پوستی می توانید به خاک رس اعتماد 
کنید. برای این کار دو قاشق غذاخوری خاک رس و یک قاشق 
روغن زیتون را مخلوط کنید. سپس یک تا دو قاشق آب نیز به 

ترکیب اضافه کنید تا خمیری یکدست حاصل شود. 
 ماسک را روی پوست صورت بگذارید و ده دقیقه صبر کنید. 
در نهایت صورتتان را با آب ولرم شستشو دهید. اگر پوست 
چربی دارید، می توانید هفته ای دو بار از این ماسک استفاده 

کنید.
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 محققان موفق به ساخت نسل جديد آينه های رباتيك شدند كه قادر است به طور 
پيوسته نور خورشيد را به فضای درونی خانه منعكس كند.

محققان دانشگاه سینسیناتی آمریکا پس از مطالعه بر روی روش های انتقال نور خورشید به 
منازل موفق به ساخت ربات آینه ای شدند که می تواند نور خورشید را از فضای بیرون از منزل 

به درون منزل منعکس کند.
محققان در ادامه مطالعات قدرت روشنایی این سیستم را مورد آزمایش قرار دادند. آنها با 
قراردادن سیستم روشنایی موسوم به Lucy به قسمتی از خانه که در طول روز نیز به سیستم 
روشنایی نیاز داشت، دریافتند که با کمک سیستم روشنایی Lucy می توان از وسایل روشنایی 
مصنوعی بی نیاز شده؛ چرا که این سیستم قادر است تا نوری معادل هفت هزار لومن را جذب 

و منتقل کند.
طبق اعلام شرکت سازنده، در صورت نصب این سیستم در هر خانه، سهم تولید دی اکسیدکربن 

هر خانوار تا یک تن در سال کاهش می یابد.
تمام انرژی مورد نیاز جهت تنظیم و انتقال صحیح این سیستم توسط انرژی خورشید تامین 

می شود و طبق اعلام شرکت سازنده قیمت نهایی این محصول حدود 150 دلار است. 

دستاورد محققان دانشگاهی برای تولید بهینه و ارزان نانوکامپوزیت های پلیمری

ساخت کیت تشخیص سریع آلودگی های عفونی در کشور

درمان سرطان خون با کمک ژل موضعی

ترمیم سریعتر زخم  دیابتی ها با ماده جدید

نتايج حاصل از مرحله اول يك كارآزمايی نشان داده است كه يك ژل موضعی 
تحقيقی بطور موثری می تواند مبتلايان به نوع خاصی از سرطان خون را كه روی 

پوست تاثير می گذارد، درمان كند.
 ژل موضعی Resiquimod، آسیب های ناشی از غده سرطانی را کاسته و ممکن است 
سلول های سرطانی را در بیماران مبتلا به مراحل اولیه لنفوم سلول تی پوستی )CTCL( که 
نوع خاصی از لنفوم غیرهوچکین است، از بین ببرد.  درحال حاضر بجز کاشت مغز استخوان 
هیچ درمانی برای CTCL وجود ندارد؛ اگرچه این پژوهش نشان می دهد که ژل موضعی 
می تواند سلول های سرطانی را از بین ببرد.  آلیان روک، استاد دانشکده پزشکی پرلمن در 
دانشگاه پنسیلوانیا و مولف اول و پژوهشگر ارشد این تحقیق گفت: نتایج کارآزمایی نشان 
می دهد که resiquimod به نحو موثر و بی خطری جذب پوست و مناطق ورای زخم های 
درمان شده می شود. این ژل همچنین باعث ارتقای پاسخ ایمنی و ترمیم زخم های درمان نشده 
می شود.  به گفته محققان، این نخستین درمان موضعی است که قادر به پاکسازی بافت های 

آسیب دیده  درمان نشده است و به بهبود کامل در برخی بیماران می انجامد. 

این یافته ها موجب امیدواری بیمارانی می شود که از انواع دیگر درمان، از جمله انواع خاص 
شیمی درمانی موضعی و نوردرمانی، نتیجه ای نگرفته اند.  در این کارآزمایی، 12 بیمار که قبلا 
در مراحل اولیه سرطان CTCL به طور میانگین شش بار تحت درمان قرار گرفته بودند، 
با مقادیر متغیر ژل resiquimod و در بازه های زمانی متفاوت تحت درمان قرار گرفتند.  
بیماران به مدت 16 هفته مقادیر معینی از ژل را بر روی قسمت های آسیب دیده پوست 
مالیدند. اما تعدادی از بیماران که از مقادیر بیشتری از ژل استفاده کردند، بعد از هشت 
هفته شاهد پاکسازی کامل سلول های بدخیم بودند.  پس از ارزیابی نهایی مشخص شد که 
بخش های آسیب دیده پوست این بیماران در 75 درصد موارد بهبود عمده و قابل توجهی 
 resiquimod داشته و در 30 درصد آن ها ضایعه پوستی به طور کامل از بین رفته است.  ژل
برخلاف سایر درمان ها، آسیب های درمان نشده را نیز ترمیم کرده و در بیش از 90 درصد 
بیماران، بهبود 50 درصدی را در پی داشت. دو نفر از بیماران که یکی از آن ها به مدت 15 
سال بدون نتیجه گرفتن از درمان درگیر CTCL بوده است، شاهد ریشه کن شدن کامل 

بیماری شان بودند. 

تيمی از دانشمندان دانشگاه اسكندريه مصر يك 
توليد  ديابتی  بيماران  زخم  برای  زخم بندی  پوشش 

كرده اند كه فرآيند ترميم آن ها را سرعت می بخشد.
 به دلیل برخورداری بیماران دیابتی از سیستم ایمنی ضعیف 
یا محدودیت های جریان خون، مبتلایان در معرض خطر بالای 
عفونت های شدید از کوچکترین زخم های باز قرار دارند. پوشش 
زخم اشباع شده از نقره دانشمندان مصری این مشکل را حل 
خواهد کرد.  اساس ماده این نوار زخم بندی از نانوالیاف ساخته 
شده از استات سلولز تشکیل شده که یک پلیمر ارزان و نیمه 
سنتتیک مورد استفاده در فیلتر سیگار است. از آنجایی که این 
الیاف الکتروریسی شده هستند، نانوذرات نقره به آن ها افزوده 

شده است.  نقره از قدرت شناخته شده آنتی باکتریایی برخوردار 
است؛ اما مقادیر بیش از حد این ماده می تواند سمی باشد.

 ماده حاصله، مایع و هوا تراوا است، از این رو مایعات را از 
زخم ها خارج کرده و همزمان که از آن ها محافظت می کند، به 

آن ها اجازه تنفس می دهد.
 در آزمایشات انجام شده بر روی موش های دیابتی دارای 
زخم های باز، محققان دریافتند که پوشش زخم بندی آن ها 
همه باکتری ها را کشت و همچنین تولید کلاژن را در پوست 

تسریع کرد که منجر به ارتقای زمان بهبود زخم شد. 
همچنین قدرت و بافت پوست بخش ترمیم شده بیشتر از 

زخم های عادی درمان شده به پوست عادی شباهت داشت. 

کشف حقه زبانی جدید
 برای افزایش قدرت چانه زنی

لوفانا و سارلند آلمان نشان داده كه در  نتايج تحقيقات محققان دانشگاه 
محاورات روزمره، نحوه طرح تقاضاهای شما درست به اندازه محصول يا خدمتی 

كه ارائه می كنيد، مهم هستند.
بررسی ها نشان می دهد در زمان ارائه خدمت باید بر روی آنچه که به طرف مقابل می دهید، 
تمرکز کنید که در نقطه مقابل آنچه که آنها از دست می دهند، قرار دارد. با این روش، احتمال 
امتیاز گرفتن از طرف مقابل بیشتر است.  در این پژوهش، این پدیده در موقعیت های فرضی 
مختلف، از جمله خرید و فروش وسایل دست دوم و چانه زنی روی میوه، مورد آزمایش قرار 
گرفت.  87 شرکت کننده در آزمایشی به دو گروه »خریدار« و »فروشنده« تقسیم شدند و 
از آن ها خواسته شد به پیشنهاد های شریک تمرینی خود نمره دهند.  در برخی از موارد 
آن ها پیشنهادهایی دریافت می کردند - برای مثال، فروشنده مبلغ 160 یورو را برای یخچال 
پیشنهاد می کرد یا خریدار مبلغ 160 یورو را برای یخچال معرفی می کرد.  نتایج حاکی از آن 
بود که هر دو گروه فروشنده و خریدار هنگامی که بر روی آنچه که از پیشنهادات می خواستند 
به دست آورند و نه آنچه که از دست می دادند، تمرکز می کردند، تمایل بیشتری برای امتیاز 
دادن به طرف مقابل داشتند.  دکتر رومن تروشل، یکی از مولفان این پژوهش به فروشندگان 
چنین پیشنهاد می کند: اگر بگویید ماشینم را 9000 یورو به شما می دهم، فکر خریدار به 
ماشین جلب می شود- یعنی چیزی که می توانند به دست آورند.  وی در ادامه افزود: از 
سوی دیگر، اگر بگویید 9000 یورو برای این ماشینم می خواهم، شما ناخواسته حواس او را 

بر منابعی که از دست می دهد متمرکز کرده اید، یعنی مبلغی که برای خودرو باید بپردازد.
 این مهارت، در مذاکراتی که به پول مربوط نیستند نیز کاربرد دارد. در آزمایشی 
دیگر، محققان به مشاهده کودکانی پرداختند که هنگام معاوضه کارت های بازی خود، 
پیشنهادهایشان را به روش های مختلفی بیان می کردند. بدون شک در این آزمایش 
کودکان نیز هنگامی که طرف مقابل شان بر کارت هایی که می خواستند به آن ها بدهند، 
تاکید می کردند، تمایل بیشتری برای امتیاز دهی نشان می دادند.  کارمندان می توانند از این 
استراتژی به نحوی هوشمندانه هنگام تقاضای افزایش حقوق شان در مذاکره با رئیس خود 
استفاده کنند. به جای آنکه با درخواست افزایش حقوق شروع کنید و بر آنچه که شرکت 
قرار است از دست بدهد )پول( تاکید کنید، ابتدا بر آنچه که نصیب آن ها می شود )افزایش 
تلاش تان در محل کار( شروع کنید.  می توانید این طور بگویید: من تمام سال مشغول هدایت 
این پروژه بوده ام و درحال آماده شدن برای پروژه بعد هم هستم. به نظرم افزایش ده درصدی 
شایسته است.  درنهایت، چنانچه به دنبال افزایش قابل توجه حقوق یا فروش یک دوچرخه 
هستید، این استراتژی به معنای فریب دادن طرف مقابل در مذاکره نیست و بیشتر بدان 

معناست که شما چیزها را از دیدگاهی متفاوت به آن ها نشان می دهید.

انتقال نور طبیعی خورشید به خانه
 با آینه های نسل جدید

طی  اميركبير  صنعتی  دانشگاه  پژوهشگران 
بر خواص  نانوذرات  اثر حضور  بررسی  به  مطالعاتی 
رئولوژيكی نانوكامپوزيت های پليمری پرداختند كه 
نتايج اين مطالعات می تواند راهگشای طراحی و توليد 
بهينه  نانوكامپوزيت های پليمری شود و هزينه  توليد را 

كاهش دهد.

دانشگاه  دکترای  آموخته   دانش  خانی،  کریم  وحید    
صنعتی امیرکبیر و محقق طرح اظهار کرد: حضور نانوذرات 
رفتار  بر  توجهی  قابل  تغییرات  پلیمری  در سیستم های 
دینامیکی آن ها دارد. به عنوان مثال بسته به اندازه  نانوذره 
و یا برهمکنش بین نانوذره و پلیمر، وجود این نانوذرات 
می تواند منجر به کاهش یا افزایش گرانروی و یا تغییر دمای 
انتقال شیشه ای پلیمر شود. در این تحقیق نانوکامپوزیت پلی 
استایرن/نانوذرات پلی اتیلن ساخته شده و رفتار رئولوژیکی 
آن ها مورد بررسی قرار گرفته است.  به گفته  کریم خانی، 
نانوذرات پلی اتیلن پرشاخه )دندریمر(، کاملاً آب گریز بوده و 
بر خلاف نمونه های خطی در حلال های معمول آلی مانند 
نانوذرات  این  و کلروفرم محلول هستند.   تتراهیدروفوران 
فقط در یک مرحله سنتز می شوند و ابعاد آن ها در حدود 
30 نانومتر است. همچنین گرانروی توده  آن ها در مقایسه با 
پلیمرهای خطی بسیار کم است. نانوذرات پلی اتیلن می توانند 

کاربردهای متنوعی در زمینه های گوناگون داشته باشند؛ اما تا 
کنون بیشتر به عنوان حامل دارو استفاده شده  و مورد بررسی 
قرار گرفته اند.  وی در ادامه افزود: این کار به تأثیر حضور این 
نانوذرات بسیار نرم بر رفتار رئولوژیکی آمیزه  پلی استایرنی 
می پردازد. طبق آزمایش های انجام شده مشاهده شد که در 
همه  نانوکامپوزیت ها، گرانروی سامانه نسبت به پلی استایرن 
خالص کمتر شده است. این افت گرانروی نانوکامپوزیت با 
هیچ یک از تئوری های موجود قابل تفسیر نبود. به همین 
دلیل سعی شده تا این عدم تطابق مورد بررسی قرار گرفته 
و مکانیزم های محتمل پیشنهاد شود.  به گفته  این محقق، از 
آنجا که دیدگاه این مطالعه معطوف به بحث کاهش گرانروی 
است، نتایج آن می تواند به طراحی سامانه های نانوکامپوزیتی 
با گرانروی کم کمک کند. این امر در نهایت به افزایش سرعت 
تولید، کاهش انرژی مصرفی، تسهیل ساخت قطعات پیچیده 

و کاهش قیمت محصول نهایی کمک خواهد کرد.

پژوهشگران دانشگاه علوم پزشكی بقيةالله كيتی برای تشخيص سريع عوامل 
ميكروبی عرضه كردند كه در كمتر از 3٢ دقيقه عوامل آلودگی را تشخيص 

می دهد.
دکتر علی کرمی رویکرد تحقیقاتی خود را روش های تشخیص سریع آلودگی ها دانست و 
گفت: در این راستا موفق به طراحی و ساخت کیتی شدیم که در کمتر از 32 دقیقه وجود 
میکروب و یا عامل عفونی را تشخیص می دهد. کیت هایی که پیش از این ساخته بودیم در 

مدت چهار ساعت قادر به تشخیص عوامل میکروبی و عفونی بودند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی بقیةالله درباره نحوه عملکرد این کیت گفت: این 
کیت از طریق دریافت نمونه های مختلفی چون خون،  خلط، ادرار و یا نمونه  بافت و استخراج 

DNA عامل میکروبی را شناسایی می کند.
مجری طرح با تاکید بر اینکه تولید این کیت به دلیل عدم حمایت وارد فاز صنعتی نشده 
است، خاطرنشان کرد: از سوی صنعت مرغداری درخواست شده تا روشی برای تشخیص 

سریع بیماری »سالمونلا« در مرغ ها ارائه دهیم.
این محقق با بیان این که کیت های تشخیصی در این زمینه از خارج وارد می شود، 
خاطرنشان کرد: در این مطالعات کیت تشخیص سریع را برای استفاده در شناسایی عوامل 

میکروبی گوشت ارائه کردیم.

علائم آلرژی تابستانی در کودکان 
پايان تابستان و شروع پاييز با آلرژی و سياه سرفه همراه است. سرفه، خس 
خس سينه، تنگی نفس جزو علائم آلرژی است. همچنين قرار گرفتن در 
معرض باد كولر و مصرف مواد غذايی مانند سس ها و فست فودها علائم تنفسی 

مبتلايان را تشديد می كند.
سیداحمد طباطبائی درباره علل و علائم آلرژی تابستانی در کودکان، اظهار داشت: در 
اواخر تابستان و اوایل پاییز به دلیل خشک شدن گل ها و برگ های گیاهان افرادی که 
آلرژی دارند دچار علائم تنفسی می شوند.  وی ادامه داد: چنانچه فرد مبتلا در مناطقی 
که کشاورزی انجام می شود یا در معرض مستقیم باد کولر قرار بگیرد دچار علائم تنفسی 

شدید می شود. 
علائم آلرژی: رئیس بخش ریه بیمارستان کودکان مفید تصریح کرد: سرفه، خس 
خس سینه، تنگی نفس به ویژه حین فعالیت و عدم تحمل فعالیت سریعتر از حد معمول 
جزو علائم آلرژی است.  این فوق تخصص بیماری های ریه کودکان اظهار داشت: مبتلایان 
به آلرژی باید از مصرف غذاهایی که به صورت صنعتی تهیه می شوند یا مواد نگه دارنده 
دارند بپرهیزند. همچنین مصرف سس ها به ویژه قرمز و سفید، فست فود و گاهی استفاده 

از ادویه ها موجب تشدید علائم تنفسی در مبتلایان به آلرژی می شود. 
برخی مبتلايان به آجيل، تخم مرغ و ماهی حساسيت دارند 

دارند که طی  و ماهی حساسیت  به آجیل، تخم مرغ  برخی مبتلایان  افزود:  وی 
آزمایش های خاصی حساسیت به این مواد مشخص می شود.  دبیر رشته فوق تخصصی 
ریه کودکان در کشور، گفت: اگر فرد مبتلا به آلرژی در دوره درمان به سر می برد باید 
مصرف داروها را ادامه دهد چنانچه مصرف دارو قطع شده است باید دوباره به پزشک 
مراجعه کند و تحت دارودرمانی قرار گیرد.  وی با بیان اینکه اواخر مرداد تا پایان شهریور 
بیماری های همه گیری مانند سیاه سرفه قرار شایع می شود، اظهار داشت: کسانی که ایمنی 
بدنشان نسبت به سیاه سرفه کمتر شده است یا واکسن سیاه سرفه نزده اند در معرض ابتلا 

به این بیماری قرار می گیرند. 
سرفه های قطاری و پيوسته جزو علائم ابتلا به سيا ه سرفه

 این فوق تخصص بیماری های ریه کودکان گفت: مبتلایان به سیاه سرفه سرفه های 
قطاری و پیوسته دارند،  چندین سرفه می کنند و در انتهای آن صدای خاصی شنیده 
می شود، استفراغ و کبودی نیز جزو علائمی است که مبتلایان به سیاه سرفه پس از 
سرفه های قطاری آن را تجربه می کنند.  وی افزود: بعد از این سرفه ها فرد تا مدتی علائمی 
ندارد تا اینکه تحریک ته حلق، تجمع ترشحات، فعالیت و بازی و هوای سرد موجب از 

سرگیری سرفه های قطاری می شوند.
 افراد خانواده بيمار در معرض ابتلا به سياه سرفه 

طباطبائی خاطر نشان کرد: سیاه سرفه بیماری بسیار مسری است و پیشنهاد می شود 
افراد خانواده و کسانی که اطراف بیمار هستند جهت درمان پیشگیرانه از آنتی بیوتیک های 

خاصی استفاده کنند.

تحقیقات جدید نشان می دهد؛

تاثیر عقاید مذهبی بر بیماران سرطانی
محققان می گويند عقايد مذهبی می تواند هم بر سلامت جسمی و هم بر 

سلامت روحی مبتلايان به سرطان تاثير مثبت داشته باشد. 
محققان تمام مطالعاتی که قبلا در این زمینه و بر روی بیش از 44 هزار تن صورت 
گرفته بود را مورد بررسی قرار دادند. بررسی ها نشان داد در بیمارانی که گرایش بیشتری 
به مذهب دارند علائم و مشکلات سرطان کمتر بوده و توانایی آنها به انجام کارهای روزانه 
بیشتر است. محققان می گویند تاثیر مذهب در آن دسته از بیماران که به جنبه های 
روحانی آن عقیده قلبی دارند و برای زندگی معنی خاصی قائلند و خود را متصل به 
نیروی برتر خداوند می دانند بیشتر است. مطالعات نشان داد که در این بیماران اضطراب 
و افسردگی به درجات کمتری دیده می شود و این تاثیر هم از جانب اعتقادات قلبی فرد 
به جنبه های روحانی مذهب است و هم بودن در گردهمایی ها و مراسم مذهبی می 
تواند بر روحیه این افراد تاثیر مثبتی برجای بگذارد. همچنین مشخص شد که در آنهایی 
که خدا را منشا نیکی و خوبی ها می دانند و احساس می کنند می توانند با او در ارتباط 
بوده و از او کمک بگیرند هم وضعیت سلامت روحی و هم سلامت جسمی در درجات 
بهتری قرار می گیرد و آنها که عقیده دارند هر آنچه که پیش آمده مقدر خداوند بوده و 
حکمتی در آن است و زندگی و مرگ را در یک مسیر مشترک می بینند بهتر با بیماری 

خود کنار می آیند.

روش برای دور کردن سموم از پوست
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اجتماعی 6

چرا حسادت می کنیم؟
چقدر خودتان را با ديگران مقايسه می كنيد؟ در كارزار زندگی چقدر حس 
رقابت تان، شبيه حسادت است؟  شايد فكر می كنيد كسی نبايد درنردبان 

زندگی بالاتر از شما بايستد. 
حسادت احساسی بسیار موزی است، یادآوری موفقیت هایی است که نداشته اید، تجربیاتی 
که نداشته اید، ارتباطاتی که دوست داشتید داشته باشید، هر چیزی که به شما احساس 
»کمتر« بودن می دهد.اما می توان رقابت را جایگزین حسادت کرد و مدام بر زندگی غر 

نزد. شاید راه کارهای زیر مثمر باشد.
  موفقيت شما در گرو موفقيت ديگران

داشتن حسی جز شادی برای موفقیت دیگران، شانس موفقیت و شادی شما  را مسدود 
می کند.طبق قانون جذب، با غوطه خوردن در فکر چیزهایی که دیگران دارند و شما 
ندارید، از آن حس نداشتن بیشتر به سمت خودتان جذب خواهید کرد. این یعنی 
چیزهایی که می خواهید داشته باشید را از خودتان دورتر می کنید.اگر بتوانید برای شادی 
و موفقیت دیگران جشن بگیرید به جهان این پیام را می دهید که »من هم از این موفقیت 

به دست می آورم«.
همه چیز به انرژی احساسات شما بستگی دارد. ناراحت شدن بخاطر شادی دیگران اصلًا 
حس خوبی نیست بنابراین نمی تواند چیزهای خوبی را جذب کرد. شاد شدن بخاطر 
موفقیت دیگران حس بسیار خوبی ، بنابراین به ایجاد خوبی های بیشتر هم برای شما و 

هم برای آن فرد کمک خواهد کرد.  
تجربيات مثبت ديگران را ببينيد

دیدن تجربیات مثبت دیگران شما را در آستانه آن تجربیات قرار می  دهد.با دیدن اینکه 
یکی از دوستانتان شغلی عالی با درآمدی فوق العاده دارد، ممکن است خیلی راحت دچار 
حسادت شوید. اما درمقابل اگر از این جهت به آن نگاه کنید که چنین شغل هایی وجود 
دارد، به شما هدف می دهد که به سمت آن بروید و امکانات بسیار زیادی که در جهان 

وجود دارد را به شما نشان می دهد.
 همچنین به ما کمک می کند با این عقیده منفی جامعه مقابله کنیم. فرصت زیادی برای 
ما وجود ندارد. بنابراین اگر کسی به چیزی که ما می خواهیم دست پیدا کرده است، شانس 
اینکه ما هم به آن دست پیدا کنیم بسیار کم می شود.واقعیت این است که، باور داشته 

باشید، همیشه برای همه افراد فرصت کافی وجود دارد. فقط باید به دنبال آن باشید.
يك ساكن موقتی

همه چیز در این دنیا موقتی است، همه چیز به طور مداوم در حال تغییر است. اینکه 
بفهمید همه چیز موقتی است در همه قسمت های زندگی تان معجزه می کند، مخصوصاً 
در مقابله با حسادت.ثروتی که می بینید دوست تان تجربه می کند، ممکن است طی یک 
سال از بین برود. رابطه احساسی فوق العاده ای که دوستتان دارد ممکن است طی یک 
ماه بر هم بخورد. شرایط ناهمواری که خودتان با آن دست و پنجه نرم می کنید، ممکن 
است طی یک روز از این رو به آن رو شود.منظور این نیست که با دانستن اینکه شادی و 
موفقیت دیگران همیشگی نیست احساس راحتی پیدا کنید. این فقط کمک تان می کند 
که بفهمید همه چیز دنیا برای همه آدم هاست. سختی ها فقط برای ما پیش نمی آید.

موقعیت و شرایط زندگی مدام در حال تغییر است. بنابراین اینکه وقت و انرژی زیادی 
از خودتان را صرف افسوس خوردن برای آن یا آرزو کردن برای چیزی بهتر کنید، فقط 

وقت تان را تلف می کند. 
قدردان باشيد

قدردانی از چیزهایی که دارم فکر چیزهایی که می توانم داشته باشم را شیرین تر می کند.
اگر بتوانید قدر تجربیاتی که الان دارید را بدانید - حتی اگر در ظاهر تجربیاتی منفی باشند 
- ظرفیت بزرگتری در شما ایجاد می کند که تجربیات مثبت را بهتر تشخیص دهید. با 
تلاش برای چیزهایی که در زندگی تان ایدآل نیستند، به چیزی بسیار بزرگ دست پیدا 
می کنید. رشد. و رشد برای تغییری که به دنبال آن هستید، در زندگی تان جا باز می کند. 

  حسادت ممنوع!
چرا حسادت حس کاملا بی فایده  و در عین حال مضری است وباید از این حس منفی 

و مخرب دوری کنید.
  تاثير حسادت روی شغل

حسادت کردن به همکاران در محیط کار  به شکل بدی روی وضعیت شغلیِ تاثیر 
می گذارد. بیشتر اوقات فردی که به همکاران خود حسادت می کنند خواسته یا ناخواسته 

در رفتارش به آنها توهین می کند و این امر موقعیت شغلی او را به خطر می اندازد.
  از دست دادن دوستان نزديك 

بیشتر مواقعی که دوستانتان نمره بهتری می گیرند ممکن است به آنها حس حسادت 
داشته باشید. این ماهیت انسان است که تمایل داشته باشد جایگاه خود را نسبت به 
دیگران ارتقا دهد و از موفقیت دیگران ناراحت شود،  اما نکته مهم آن است تا بتوان بر این 
حس غلبه کرد و به جای حسادت کردن به موفقیت دیگران تلاش کنیم که موفقیت های 

خودمان را بیشتر کنیم.  
از دست دادن روابط خانوادگی 

مواقع زیادی وجود دارد که افراد روابط خانوادگی شان را به دلیل حسادت از دست 
می دهند. حسادت بین اعضای خانواده به درگیری و دعوا منجر می شود. همچنین 
حسادت بین خواهرها و برادرها می تواند نزدیکی خانواده را از بین ببرد که در این میان 
والدین بیشترین آسیب را می بینند.واقعیت این است که، باور داشته باشید، همیشه برای 

همه افراد فرصت کافی وجود دارد. فقط باید به دنبال آن باشید  
حقير شدن

حسادت رفتار بدی در نظر گرفته می شود چرا که موجب ناراحتی فرد می شود و حس 
ترس همه جانبه ای را در او بوجود می آورد. فرد حسود احساس می کند هیچ فرد نزدیکی 
برای او نمانده و به تدریج احساس حقارت در او آغاز می شود. همچنین بر نوع تفکرات فرد 

تاثیر گذاشته و باعث می شود تنها به جوانب منفی مسائل توجه کند.
  تاثير سوء بر سلامت كلی فرد

افراد حسود در خود حس ناراحتی و ترس را تجربه می کنند. وجود این ترس موجب 
می شود فشار و استرس فرد افزایش یابد که بر سلامت تاثیر می گذارد و مشکلات بسیاری 

همچون بیماری های قلبی، چاقی، دیابت، سردرد و مرگ زودرس را به همراه دارد.
ايجاد مشكل در زندگی مشترک

 اغلب گفته می شود که افراد حسود نمی توانند عاشق شوند. افراد حسود همیشه این 
ترس را دارند که همسر خود را از دست بدهند و به همین دلیل نمی توانند به طرف 

مقابل خود اعتماد کنند.  
خطر ارتكاب به جرم

حس حسادت وقتی شدید شود ممکن است فرد را وادار به تصمیماتی کند که موجب 
پشیمانی او در تمام عمر شود. گاهی اوقات افراد تحت تاثیر حسادت برای انتقام گرفتن 

روش اشتباهی را پی می گیرند که به ارتکاب جرم آنان منجر  می شود.
  تاثير سوء بر آنها كه ما را دوست  دارند

 واضح است در صورتی که اتفاقی بد برای فرد رخ دهد روی افرادی که او را هم دوست 
دارند تاثیر می گذارد. بنابراین اگر در نتیجه حسادت اتفاق بدی برای فرد رخ دهد نه تنها 
به شخص آسیب وارد می شود بلکه اطرافیان فرد هم تحت تاثیر آن قرار می گیرند. به طور 
مثال وقتی فرد در نتیجه حسادت به انجام جرمی مرتکب شود زندگی اطرافیان او هم 

تحت تاثیر آن خراب می شود.
  حس تنهايی دائمی

فرد حسود در نهایت به این نتیجه می رسد که تنهای تنهاست. هیچ کس در اطراف او 
نخواهد بود تا بتواند احساساتش را با او در میان بگذارد و از او مراقبت و حمایت کند.

سرپرست دانشگاه فرهنگیان مطرح کرد؛

استخدام مشروط نیروی انسانی 
در آموزش و پرورش

سرپرست دانشگاه فرهنگيان گفت: استخدام نيرو در وزارت آموزش و پرورش 
مشروط به موفقيت در گذراندن دوره يكساله آموزشی دانشگاه فرهنگيان 

است كه اين دانشگاه بايد موفقيت آنان را احراز كند. 
محمد مهرمحمدی درباره برگزاری دوره یک ساله برای قبول شدگان آزمون استخدامی 
وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: ما آمادگی کامل را برای اجرای دوره یکساله پذیرفته 
شدگان آزمون استخدامی وزارت آموزش و پرورش را داریم. وی با بیان اینکه سال تحصیلی 
برای این گروه از ورودی های دانشگاه فرهنگیان دیرتر آغاز می شود، افزود: پس از برگزاری 
یک دوره یکساله برای پذیرفته شدگان آزمون استخدامی، آنان به شرط موفقیت در این 
دوره که با سازوکارهای دانشگاه فرهنگیان تعریف شده است می توانند استخدام آموزش 
و پرورش شوند، اما موفقیت در این دوره را باید دانشگاه فرهنگیان احراز کند. سرپرست 
دانشگاه فرهنگیان تصریح کرد: در دستورالعمل جذب پذیرفته شدگان آزمون استخدامی، 
دانشگاه فرهنگیان اجازه دریافت بخشی از هزینه ها را از داوطلب دارد. البته هنوز در این 
این باره تصمیمی نگرفته ایم. وی افزود: بخشی دیگر از هزینه های این گروه توسط دانشگاه 
فرهنگیان و بخشی دیگر از بودجه وزارت آموزش و پرورش تامین می شود. وی تاکید کرد: 
جذب این افراد موکول به موفقیت در گذراندن دوره یکساله آموزشی است. ما برنامه یکساله 
آموزشی را تدوین کرده ایم اما به تصویب نهایی نرسیده است. امیدواریم به زودی تصویب 
شود و در معرض دید داوطلبان بگذاریم. مهرمحمدی بیان کرد: برنامه یکساله آموزشی یک 
دوره ویژه برای تربیت حرفه ای معلمان با تمرکز شیوه های آموزشی، سنجش، تکنولوژی 
و موضوعات دیگر است. وی با بیان اینکه شاید برنامه یکساله زمان مکفی برای تربیت معلم 
نباشد اظهار کرد: اما در واقع تلاش می کنیم به استانداردهای حداقلی در دوره یک ساله 
دست یابیم و پس از پایان دوره یکساله نیز برنامه های تکمیلی داریم و همواره ارتباط میان 
دانشگاه فرهنگیان و پذیرفته شدگان آزمون استخدامی وزارت آموزش و پرورش وجود دارد 
و ما بر آنها نیز نظارت خواهیم داشت. وی با تاکید بر اینکه استخدام 5 هزار نیرو در وزارت 
آموزش و پرورش همانند استخدام های گذشته نیست، بیان کرد: ما یک دوره یکساله 
آموزشی به صورت حرفه ای را برگزار می کنیم و همواره ارتباط با دانش آموختگان وجود 

دارد که در استخدام های گذشته این اتفاق نیفتاده است.

اصول نشاط آور برای لذت بردن از زندگی 
بسياری از ما از اينكه برای خودمان وقت صرف كنيم، احساس گناه می كنيم. در 
حالی كه اگر بدانيد چطور از خودتان مراقبت كنيد درست به اندازه اين كه بدانيد 

چطور از ديگر اعضای خانواده تان مراقبت كنيد، مهم است.
 مطالعات نشان داده اند کسانی که خود را وقف رسیدگی به اعضای خانواده شان می کنند 
و از خود غافل می شوند، بیشتر در معرض خطر ابتلا به افسردگی هستند. در ادامه 

راهکارهایی را برای حفظ شادی و پیشگیری از به دام افسردگی افتادن مطرح می کنیم:
 1 - نشانه های اندوه را در افكار و رفتار خودتان بشناسيد: هر کدام از ما در زمان 
ناراحتی، دلگیری و بی حوصلگی نشانه هایی از خودمان بروز می دهیم. بهتر است این 
نشانه ها را در خودتان شناسایی کنید و قبل از اینکه به رفتارهای دائمی  تبدیل شوند، 

چاره ای بیندیشید. هیچ چیز مهم تر از حفظ شادی نیست. 
٢ - بين نيازهای شخصی، شغلی و خانوادگيتان تعادل برقرار كنيد: اینکه بدانید 
افسرده هستید یک چیز است و اینکه کاری برای آن انجام دهید یک چیز دیگر. وقتی 
به خودتان فرصتی برای زنگ تفریح روانی می دهید، با روحیه مثبت تری می توانید به کار 
یا خانواده تان بپردازید. حتی پیش از اینکه احساس افسردگی سراغتان بیاید، برنامه شاد 
زیستن داشته باشید. خوب استراحت کنید، قدم بزنید یا فقط بنشینید و دقایقی را در 

آرامش بدون هیچ فکر و خیال مزاحمی  سپری کنید. 
3 - در مورد وقايع شوخ طبع باشيد: بیشتر ما اهمیت شوخی را در زندگی فراموش 
می کنیم. اینکه قادر باشید حتی در موقعیت های دشوار بخندید، کمک می کند شادیتان را 
حفظ کنید. مجبور نیستید بی دلیل بخندید. تماشای یک کمدی بامزه یا خواندن یک مجله 

فکاهی کمک می کند حال خوبی پیدا کنید و دلیلی برای خنده و شادی داشته باشید. 
4 - با خانواده و دوستان وقت بگذرانيد: بودن کنار اعضای خانواده و دوستان به 
بازسازی روانی کمک می کند و باعث می شود تعادل روانیتان را حفظ کنید. کسانی که 
نیازهای روانی شما را می شناسند، درکتان می کنند و برایتان نگران می شوند، در زندگیتان 
نقش مهمی  دارند. حضور آن ها از تنش ها و فشارهای روانیتان می کاهد و دیدارشان راه 
موثری برای تخلیه هیجان های منفی است که به حفظ شادکامی  در زندگی کمک می کند. 
5 - فعاليت های سالم را توسعه دهيد: جای تعجب نیست که سیاستمداران بزرگی 
که دنیا را روی انگشتانشان می چرخانند، در ورزش هم دستی بر آتش دارند. افرادی که در 
موقعیت های سخت و پرمسئولیت کار می کنند، نیاز دارند زمانی را به فعالیتی اختصاص 
دهند که تنش ها را از آن ها دور کند. وقتی سرگرمی ای داشته باشید که مورد علاقه تان 
باشد و برای انجام آن زمان مشخصی را طبق برنامه اختصاص دهید، حال خوشی را تجربه 
خواهید کرد و شادی درونیتان افزایش می یابد. این کار هم به حفظ سلامتتان کمک 

می کند و هم شادی را برایتان به همراه دارد.

مقایسه کودکان با یگدیگر چه عواقبی دارد؟ 
مقايسه كردن كودكان با ساير دوستان وی يا كودكان اقوام و حتی خواهر و 
برادرهای وی كمكی به فرزند شما نمی كند، بلكه بر عكس می تواند اثرات 

منفی اي بر رفتار وي داشته باشد.
 مقایسه، اعتمادبه نفس آنها را به شدت خدشه دار کرده و باعث می شود احساس حقارت 
کنند. باوجود این، بسیاری از والدین وقتی می بینند فرزندشان به خوبی بچه های دیگر 
نیستند، دست از مقایسه  کردن نمي کشند و مدام کودک شان را با کودکان دیگر در کفه 
ترازوي سنجش و مقایسه قرار مي دهند.  براي رهایي از این رفتار غلط کافی است، به 
خود بقبولانید که فرزند شما، موجودی مستقل و آزاد است که راه رشد و شیوه زندگی 
خودش را دارد و خواهد داشت.  بعضی ها،  این اصل را همان روزی که روی صفحه مانتیور 
سونوگرافی، جنسیت کودک شان معلوم می شود، می پذیرند. این کودک قرار نیست همه 
خواسته های شما را مو به  مو اجرا کند؛ همان طور که شما، خواسته های والدین تان را مو به  
مو انجام ندادید.  بنابراین با این رفتار و حرکت با دست خود به فرزندتان آسیب نرسانید. 

در زیر به دلایل مهمی اشاره می کنیم که به شما نشان می دهد مقایسه کردن کودکان با 
یکدیگر کار درستي نیست و چه عواقبي مي تواند در پي داشته باشد.  

مقايسه باعث خشم كودک می شود: مقایسه هاي مستقیم باعث عصبانی شدن بچه ها 
می شود. وقتی برایشان مشخص می شود که به اندازه کافی خوب نیستند، نه تنها حس 
تلخی و ناراحتی نسبت به شما پیدا می کنند بلکه نسبت به آن خواهر و برادر و یا دوست 

هم همین حس ناراحتی و عصبانیت در آنها ایجاد می شود. 
   مقايسه باعث خودخواهی مي شود: برعکس این مقایسه ها هم همین طور است. 
عاقلانه است که فرزندتان را به طریق مثبت هم با دیگران مقایسه نکنید.  دوست دارید 
فرزندتان طوری بزرگ شود که تصور کند از بقیه آدم ها برتر است؟ تحسین کردن بچه ها 
کار خوبی است اما باید مراقب باشید که به طور مداوم به آنها نگویید که از بقیه بچه ها بهتر 
و بالاتر هستند.   اگر بخواهید آنها را خودخواه و متکبر بار بیاورید هیچ لطفی در حق شان 
نکرده اید. مقایسه کردن فرزندتان با دیگران تصویری منفی از خودشان به آنها می دهد. پدر 
یا مادر بودن یک مسابقه نیست و لازم نیست به بقیه والدین نشان دهید که فرزندتان 

چقدر بهتر از بقیه است . 
مقايسه كردن، باعث دروغ گويی كودكان می شود: انتظار و توقع بیش از حد از 
کودکان و مقایسه آنها با دوستان و همسالان در زمینه های گوناگون، یکی از علت های 
دروغ گویی محسوب می شود. والدینی که انتظارات بیش از حد توان و استعداد کودکان 
داشته باشند و آنان را زیر فشار قرار دهند، کودکان را به دروغ گویی وامی دارند. والدین 
باید توجه داشته باشند که مقایسه کردن بچه ها، در هر سنی، کار غلطی است که سبب 
خودکم بینی کودک شده و سرخوردگی ایجاد می کند و این باعث می شود کودک، برای 
فرار از مقایسه شدن، در حقیقت، از والدینش فرار کند و این یعنی خطر! پس، باید به یاد 

داشته باشید که هرگز، بچه ها را با هم مقایسه نکنید.

راه ناامن خانه تا مدرسه 

  روی كاغذ به آن می گويند حوادث دانش آموزی 
و در دنيای واقعی، قصه رفتن كودكان دانش آموزی 
سوار  می شوند،  بلند  خواب  از  روز  يك  كه  است 
راه دراز  راننده،  تا  سرويس مدرسه شان می شوند 
خانه تا مدرسه را برايشان كوتاه كند اما داستان آنها 
به يك باره عوض می شود؛ يك ترمز و يك برخورد و 
يك صدای مهيب و بعد دانش آموزانی كه طبق رسم 
شهرشان پشت وانت نشسته اند يا به تعداد زياد در 
ماشين های سرويس مدرسه. آنها يا پرت می شوند و 
می ميرند يا با دست و پايی شكسته، به جای مدرسه، 

راه بيمارستان را می روند.
قصه  تکراری.  قصه  یک  است،  بلند  قصه  یک  این   
مشکلات سرویس های مدارس که خیلی وقت ها مشکلی 
از مشکلات رفت و آمد دانش آموزان کم نمی کند بلکه 
در  رانندگی  تصادفات  نمونه اش  می کند.  اضافه  آن  به 
جاده هایی است که دانش آموزان روستاهای مختلف شهرها 
را به مدارس شان که دور از خانه هایشان است می رساند؛ 
نمونه هایی که تعدادشان کم نیست و چند مورد از آنها در 

جدول این گزارش آمده است. 
برای  که  حوادثی  درباره  ساده  جست وجوی  یک 
نشان  افتاده  اتفاق  مدرسه  بیرون  ایرانی،  دانش آموزان 
می دهد که بیشتر این حوادث به دلیل تصادفات رانندگی 
سرویس های این دانش آموزان بوده است؛ موضوعی که اگر 
چه ممکن است در شهرهای بزرگ چندان به چشم نیاید 
اما در شهرهای کوچک بیشتر به چشم می خورد؛ شهرهایی 
که نه تنها سرویس مناسبی برای تردد دانش آموزان ندارند 
بلکه مسافتی که باید این افراد برای رفتن به مدرسه طی 
 کنند هم استاندارد نیست. سابقه حوادث رانندگی در این 
مدارس  سرویس های  بیشتر  که  می دهد  نشان  مناطق 
دانش آموزان، موتورسیکلت و انواع وانت ها تا خودروهایی 
مانند پراید و پژو آردی است که خانواده ها می توانند هر 
صبح فرزندان شان را با آن راهی کنند و تا بعد از ظهر چشم 
به انتظار بازگشت شان بنشینند. انتخاب این وسایل نقلیه 
برای جا به جایی دانش آموزان است که تا به حال باعث 
کشته و زخمی شدن تعداد زیادی از دانش آموزان ایرانی 
شده است؛ مثلا همین  سال گذشته بود که با گذشت دو 
ماه از شروع  سال تحصیلی، 10 دانش آموز در راه مدرسه یا 

از مدرسه به خانه کشته شدند.
 در تمام سال هایی که از وقوع این حوادث می گذرد، 
واکنش های مسئولان آموزش وپرورش درباره آن متفاوت 
بوده؛ از زمانی که »حمیدرضا حاجی بابایی«، وزیر آموزش 
و پرورش در دولت دهم در صدر مسئولان وزارت آموزش و 
پرورش بود که هرگاه دراین باره از او سوال می شد، می گفت 
آموزش وپرورش فقط مسئول حوادثی است که در داخل 
مدارس اتفاق می افتد، مانند این اظهارنظر او: »ما مسئول 
عبور و مرور و رفت وآمد به وسیله اتوبوس ها و مینی بوس ها 
نیستیم و تنها مسئولیت داخل مدارس را برعهده داریم 
و مدیر مدرسه تنها به عنوان یک عضو برای پیوند میان 
دانش آموزان و دستگاه های مربوطه به منظور رفت وآمد آنها 
توسط سرویس مدارس اقدام می کند.« بعد از آن که آن قدر 
دچار  مدارس  از  بیرون  دانش آموزان  که  حوادثی  درباره 
آن می شوند، حرف و حدیث به راه افتاد وزارت آموزش 
و پرورش با بیمه ایران و معلم قراردادی را امضا کرد که 
دانش آموزان را به صورت 24 ساعته بیمه کند؛ اتفاقی که 
به گفته عضو هیأت مدیره و معاون فنی بیمه ایران، قرار 

است دانش آموزان تحت پوشش بیمه حوادث بیمه ایران 
تا شهریور امسال قرار بگیرند. هرچند مسئولان آموزش و 
پرورش در دولت یازدهم، بعد از روی کار آمدن شان چندان 
دراین باره اظهارنظر نکرده اند اما به نظر می رسد آنها مانند 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش در دولت یازدهم دیگر 
چندان به این موضوع اعتقاد ندارند که آموزش و پرورش 
برای  مدرسه  داخل  در  که  است  فقط مسئول حوادثی 

دانش آموزان اتفاق می افتد.  
وزارت  اطلاع رسانی  معاون  پاپایی«،  »رسول  اما 
آموزش وپرورش می گوید که حوادث بیرون مدرسه به تبع 
این که تعداد دانش آموزان نزدیک 13 میلیون نفر است و آنها 
پرهیجان ترین بخش جامعه اند، برای آنها بیشتر است: »در 
آموزش و پرورش یکی از وجوهی که باید به آن بپردازند، 
بیمه شدن دانش آموزان  است. این بیمه بچه ها را هم در 
بیرون مدرسه تا منزل و به عکس پوشش می دهد و هم 
در حوادث درون مدرسه ای. این نشان می دهد که اصل 
حادثه برای بچه ها پذیرفته شده است، مثل تمام اقشار 
جامعه. اما موضوع دیگر درباره حوادث دانش آموزی این 
است که آموزش و پرورش می تواند به جز بیمه، مدارس را 
در نقاط متراکم شهرها بسازد تا رفت و آمد کمتر باشد اما 
گستردگی و پراکندگی روستاها و مناطق ایران این امکان را 
نمی دهد که مدارس نزدیک روستاها باشد یا روستاهایی که 
چهار پنج دانش آموز دارند، مدرسه داشته باشند، بنابراین 
باشند  متمرکز  مدارس  که  ایجاب می کند  موضوع  این 
اما واقعیت این است که الزامات جغرافیایی این اجازه را 

نمی دهد.« 
و  بیرون  که  کاهش حوادثی  »برای  می دهد:  ادامه  او 
داخل مدرسه برای دانش آموزان اتفاق می افتد، آموزش و 
پرورش می تواند دو اقدام انجام دهد؛ یکی آموزش حفاظت 
برابر بعضی آسیب های شهری،  از بدن دانش آموزان در 
نحوه عبور از خیابان، نحوه راه رفتن در خیابان و... است؛ 
اینها مهارت های اجتماعی است، اگر آموزش و پرورش 
وظایف  رشد  و  کند  پررنگ تر  را  اجتماعی  مهارت های 
شهروندی دانش آموزان را بالاتر ببرد موجب کاهش بلایا 
می شود. از طرف دیگر تجهیزات و امکانات هم مهم است. 
طبیعتا اگر وسایل مدرسه همان شرایط ایمنی استاندارد را 
داشته باشند، اگر دانش آموزی سرش به میله بخورد و اگر 

آن میله حفاظ داشته باشد آسیب کمتر می شود. 
نظارت  با  می تواند  پرورش  و  آموزش  دیگر  طرف  از 
بیشتر به سرویس های مدارس این حوادث را کمتر کند. 
باید به این توجه شود که ماشین هایی برای رفت و آمد 
آمد  و  رفت  برای  که  شود  گرفته  نظر  در  دانش آموزان 
انسان مناسب است؛ خیلی وقت ها ما می بینیم بچه ها را 
با وانت می برند و می آورند، خوب است این امکانات باشد 
که آنها با ون یا مینی بوس بچه ها را ببرند و بیاورند. باید 
در  را  ون  بیاید،  پرورش  و  آموزش  کمک  به  شهرداری 
اختیار جا به جایی دانش آموزان قرار دهد و فرهنگ سازی 
ایجاد کند و همه سازمان ها در آن مشارکت داشته باشند 
تا این مشکل حل شود.« از طرف دیگر اما به نظر می رسد، 
موضوع حوادث رانندگی فقط مربوط به نوع سرویس های 
مدارس و استاندارد نبودن آنها نیست. یکی از دلایل این 
موضوع به چندسال پیش برمی گردد که وزیر آموزش و 
پرورش دولت دهم بر توسعه مجتمع های آموزشی اصرار 
از آن بود که مدارسی زیر مجموعه  زیادی داشت؛ بعد 
یک مجتمع آموزشی در بسیاری از مناطق کشور با فاصله 

نسبتا زیادی از هم قرار گرفتند و حضور دانش آموزان از 
روستاهای اطراف در آنها مشکلاتی مانند رفت و آمد به 
وجود آورد. مثلا درحال حاضر در منطقه بشاگرد استان 
هرمزگان بین دبستان، مدرسه راهنمایی و دبیرستان که 
جزو یک مجتمع آموزشی محسوب می شوند ده ها کیلومتر 
فاصله است و عملا امکان حضور برای همه دانش آموزان 
روستا ها در آن جا غیرممکن است، به همین دلیل است که 
بسیاری از دانش آموزان کشور برای حضور در مجتمع های 
آموزشی، به ویژه مجتمع های شبانه روزی مسافت زیادی را 
طی می کنند و آموزش و پرورش برای سرویس ایاب و 

ذهاب آنها چاره  اندیشی نکرده است.
 بعضی کارشناسان مخالف ایجاد مجتمع های آموزشی، 
معتقدند که ایجاد این مجتمع ها به علت مشکلاتی مانند 
امکان پذیر نبودن سرکشی مداوم و مستمر مدیر به مدارس 
تحت پوشش به  علت بعد مسافت، نبود امکاناتی مانند 
سرویس ایاب و ذهاب که همه این موارد نیازمند بودجه و 
اعتبار است، قابلیت اجرایی ندارد چون امکانات و ملزومات 
از  البته مسئولان همواره  است.  نشده  فراهم  آن  خاص 
این  برای دانش آموزان  ایاب و ذهاب  راه اندازی سرویس 
مجتمع های  از  بسیاری  در  گفته اند.  سخن  مجتمع ها 
و  دانش آموزان  ذهاب  و  ایاب  سرویس  مشکل  آموزشی 
معلمان حل نشده است و کمبود بودجه این مشکلات را 

تشدید کرده است.
به  فقط  اما  مدراس  بیرون  در  دانش آموزی  حوادث   
تصادفات رانندگی محدود نمی شود؛ ناامن بودن بعضی از 
سرویس های مدارس، رفتارهای پرخطر رانندگان آنها و... از 
دلایلی است که در سال های گذشته باعث ایجاد حوادثی 
برای دانش آموزان تهرانی و دیگر شهرها شده؛ موضوعی که 
باعث شد چند وقت پیش، مسئولان آموزش و پرورش، 
راهنمایی و رانندگی و سازمان تاکسیرانی از برچسب جدید 
سرویس مدارس رونمایی کنند که قرار است از مهر امسال 
هویت سرویس های مدرسه باشد و به اعتقاد مسئولانی 
که از آن رونمایی کردند، بلندگوی امنیت این سرویس ها؛ 
برچسب هایی است که البته هنوز معلوم نیست به دیگر 
شهرها غیر از تهران هم برسد. موضوع دیگر، رانندگان 
سرویس های مدارسند؛ راننده هایی که به اعتقاد مسئولان 
باید آدم های ویژه ای باشند و به گفته »تیمور حسینی«، 

رئیس پلیس راهور تهران آموزش های خاص دیده باشند.
هم  تهران  تاکسیرانی  مدیرعامل  مظفر«،  »میثم   
دراین باره می گوید که »این راننده ها باید حداقل 23 ساله 
و متاهل باشند و علاوه بر آن سوءسابقه کیفری نداشته 
باشند و از سلامت جسمی و روانی برخوردار باشند. آنها باید 
راکب خودرویی باشند که بیمه شخص ثالث، بیمه بدنه، 
معاینه فنی و بیمه سرنشین داشته باشد. علاوه بر این، آنها 
باید دوره های ویژه اخلاق حرفه ای، روان شناسی ترافیک 
و آشنایی با مقررات راهنمایی و رانندگی را نیز گذرانده 
باشند و وقتی به طور کامل مورد تأیید تاکسیرانی قرار 
گرفتند، برچسب ویژه را دریافت کنند و راننده مخصوص 
خودروی  با  راننده  یک  این که  پس  شوند.  دانش آموزان 
شخصی، به واسطه آشنایی با یک مدیرمدرسه یا با یکی 
از اولیای دانش آموزان در این جایگاه بنشیند، مرتکب کاری 
خلاف شده و مسافران کم سن و  سال خود را هم به خطر 
انداخته، همان طور که هر  سال شاهد این موضوع بوده ایم.«

 اینها فقط نمونه هایی از حوادثی است که در سالهای 
اخیر دانش آموزان ایرانی دچار آن شده اند. 

اشتغال و ازدواج؛ مشکل جوانان شهر و روستا
  مشكلات ازدواج، اشتغال، اعتياد و اوقات فراغت جوانان سال هاست كه از زبان 
صدها مسئول تكرار می شود، معضلاتی كه ديگر حوصله شنيدن و گفتن آنها كمتر 

شده و بايد ديد كه شعارهای جديد راهگشا خواهد بود. 
واژه جوان ناخودآگاه ترسیم مشکلات ازدواج است و اشتغال. جوانی که شغلی ندارد، نمی تواند 
ازدواج کند، تفریح ندارد و به تبع آن امید. اما اغلب به نظر می رسد که این مشکلات جوانان 

پایتخت نشین است که همه مشکلات شان در گرو اشتغال لاینحل مانده است.
از دل پایتخت اوضاع جوانان در شهرستان ها و روستاها متفاوت است. جوانان شهری، هم سن و 
سال های خود در شهرستان ها را به مراتب خوش اقبال تر از خودشان می دانند و البته عکس 
این ماجرا هم صادق است. رویای پایتخت نشینی و شهرنشینی برای جوانان شهرستان ها و 
روستاها. معضلی که روستاها را در بسیاری از نقاط کشور به مرور زمان خالی از سکنه کرده است 

و کشاورزی و دامداری را تبدیل به شغلی برای مسن ترین اهالی روستا.
همین چند هفته پیش بود که محمدرضا رستمی معاون جدید وزارت ورزش و جوانان در امور 
ساماندهی جوانان برای اجرای طرح ها و ایده های جدید خود به استان چهار محال بختیاری 

رفت.
آوردگان یکی از همین روستاها بود که جوانانش برای استقبال از معاون وزیر فرشی پهن کرده 
بودند زیر درختان بادام . پسران جوان روستا هم اشتغال را معضل می دانستند. آنها از نبود شغل 
و بیکاری گلایه داشتند و اعتیاد. هر چند که خبری از دخترانشان نبود اما این جوانان دیگر 
تمایلی به کار روی زمین ها ندارند. روستایشان با وجود جمعیت 4 هزار نفری به قول خودشان 
دبیرستانی برای پسران ندارد که درس بخوانند، چراکه هر جوانی اهل درس خواندن باشد به 
شهر می رود و مابقی توان ادامه ندارند و مشکلات اقتصادی و امنیتی راه هم امکان رفت و آمد 

را از آنها می گیرد.
رستمی به گلوگرد هم رفت. روستای دیگری که جوانانش مشکلات مشابهی داشتند و به دنبال 
پولی برای آغاز کار. صحبت از NGO  و تلاش برای مشارکت خودشان در گام اول که چندان 
در دسترس به نظر نمی رسد. انگار این جوانان روستایی بیشتر به دنبال دریافت نقدینگی باشند 

تا شغل و مشارکت.
فرصت صحبت با معاون های وزارت ورزش و جوانان در امور جوانان بعد از شنیدن موضوعات 

این جوانان امکان آگاهی بیشتر از وضعیت سایر استان ها را نیز فراهم کرد .
اشتغال معضل جوانان آذربايجان شرقی

لیلا جاویدان مدیر کل امور جوانان در استان آذربایجان شرقی بر این باور است که مشکلات 
جوانان امکان دسته بندی ندارد .

وی با بیان اینکه عمده ترین مشکل در حاضر مسئله اشتغال است ، اظهار داشت: ما یکی از فعال 
ترین استان ها در بحث NGO هستیم اما این طور که در روستاها به طور جداگانه کار کردیم 
نیست، در فاز یک مراکز استان، فاز دوم شهرستان ها را فعال خواهیم کرد . بحث روستاها در فاز 

سوم است که اکنون نیز در قالب برنامه های جهادی به روستاها توجه می کنیم.
آموزش ازدواج در قم برای رهايی از معضل طلاق

پارسانیا سرپرست امور فرهنگی جوانان استان قم  نیز به معضل اشتغال و ازدواج اشاره می کند 
. او از طرح آموزشی زندگی پایدار در قم سخن می گوید و معتقد است این گواهی راحت ترین 
مدرکی است که زوج جوان می تواند برای پرونده وام خود داشته باشد که با این مدرک از آذر 
ماه سال 93 به زوج های جوان تعلق می گیرد.هر زوج جوانی که برای دربافت وام ازدواج در 

استان قم به بانک مراجعه می کند بلافاصله برای گذراندن این دوره معرفی می شود.
وی تصریح کرد: این شروع ارتباط ما با زوج های جوان است که یک برنامه 4 ساله برای آنها در 

نظر گرفته ایم .در حوزه مشاوره ، تسهیلات و ... به جوانان کمک می شود.
پارسانیا با بیان اینکه بالای 50 درصد طلاق ها در 5 ساله اول رخ می دهد، ادامه می دهد: این 

برنامه 4 ساله را هم به همین منظور در نظر گرفته ایم.
وی، مشکلات دیگر جوانان در استان قم را اشتغال و مسکن عنوان کرد و افزود: ما در حوزه 
جوانان مسئولیت ساماندهی را به عهده داریم که یکی از اقدامات ما تلاش برای افزایش مشارکت 
اجتماعی جوانان است .با شکل گیری تشکل های جوانان آنها توانمند می شوند و در اینده نیز 
می توانند نقش خوبی را در جامعه ایفا کنند . در این حوزه در همه استان ها این معضل وجود 

دارد و به طور سازماندهی شده دنبال نشده است .
اشتغال مجازی در گلستان

محمود متقی معاون فرهنگی و امور جوانان استان گلستان نیز یکی از مشکلات اصلی در میان 
جوانان استان خود را اشتغال می داند. او معتقد است : بحث اشتغال که حل شود به تبع آن 

موضوع ازدواج حل می شود و خیلی از آسیب های اجتماعی که وجود دارد حل خواهد شد .
او ادامه داد: از سال گذشته استان گلستان برنامه های خوبی در ایجاد اشتغال جوانان به ویژه در 
زمینه فناوری داشته است . بحث اشتغال از طریق فضای مجازی در استان گلستان به صورت 
استان پایلوت آغاز شده است و در این زمینه ثبت نام از متقاضیان صورت گرفته و دوره های 
اموزشی برگزار شده است و 500 نفر به عنوان نمونه انتخاب شده اند و دوره های تخصصی 

برگزار شده است که این فضای کسب و کار آغاز شود.
متقی به بحث اشتغال وفعالیت های درزمینه خیرین ازدواج و تشکل های ازدواج پایدار اشاره 

کرد .جلسات به صورت منظم برگزار می شود.
خراسان رضوی و ازدواج ستيزی

قدیری مدیر استان خراسان رضوی نیز درباره مشکلات جوانان در این استان گفت موضوع 
نگران کننده استان بحث ازدواج ستیزی است و البته بحث افزایش طلاق که متأسفانه 

خراسان رضوی در زمینه طلاق سومین در کشور است .
وی درباره دلایل این امر با بیان اینکه به طور مشخص نمی توان درباره آن صحبت کرد، اظهار 
داشت : تفاوت نگرش های نسل جوان به زندگی از عوامل اصلی افزایش آمار طلاق است . 
مشهد بافت قومی متعدد و متکثری دارد و زبان تفاهم خیلی کمرنگ شده است .مشهد از لحاظ 

تاریخی مثل چهارراه حوادث بوده است . حواشی و متن این شهر با هم تفاوت دارد .

قدیری همچنین آمار اعتیاد را نگران کننده خواند.
خوزستان هم درگير ازدواج و اشتغال

مدیر کل استان خوزستان اما یکی از مشکلات اصلی استان را بحث اشتغال جوانان دانست و 
گفت: تحقیقی که وزارت ورزش وجوانان با دانشگاه شهید چمران اهواز  به صورت مشترک  
برروی جامعه آماری جوانان 19 تا 25 سال بیکار انجام داده اند ، این نتیجه حاصل شده است که 
مشکلاتی وجود دارد که اگر به همت مسئولان به صورت ملی حل نشود ، این معضل مشکلات 
بسیاری به دنبال دارد . وی با اشاره به معضل ازدواج بیان کرد : در خوزستان 14 همایش برای 
ازدواج انجام شده و کنگره روانشناسی با حضور اساتید بین المللی برگزار شد که امسال نیز ادامه 

خواهد داشت . ما معتقدیم برای کاهش طلاق باید آموزش های پیش از ازدواج داده شود.
با نگاهی اجمالی به آنچه مدیران استانی امور جوان مطرح می کنند، پرواضح است که همچنان 
بزرگ ترین معضل و مشکل جوانان در کل کشور همان اشتغال و ازدواج است . همان 
موضوعاتی که معاون امور ساماندهی وزارت ورزش و جوانان به جد اعتقاد دارد که نباید جوانان 
و مشکلاتشان را تنها به این معضلات سوق داد . او معتقد است مشارکت های اجتماعی جوانان 
است باید بیش از هر پیز مورد توجه قرار گیرد و NGO ها می توانند بخش اعظمی از مشکلات 

از جمله موضوع اشتغال و ازدواج را نیز حل کنند.
مشکلات جوانان از ازدواج و اشتغال و اعتیاد و اوقات فراغت و... سال هاست که از زبان صدها 
مسئول تکرار شده اند . کاندیداهای انتخاباتی در هر دوره ای بیشترین سود را از بیان این 
مشکلات و ارائه راه حل های رویایی برای همین معضلات پابرجا به دست آورده اند . معضلاتی 
که خود جوانان هم دیگر حوصله ای برای شنیدن و گفتن از انها ندارند و باید دید که شعارهای 

جدید تا چه اندازه این مشکلات را از زیر خروارها خاکی که رویشان را گرفته نجات می دهد.
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گفت و گو: سعيد سيف

براي  خوبي  سال هاي   ،92 انتخابات  از  پیش  سال هاي   
اصلاح طلبان نبود. مدیریت یک دست اصولگرایانه در مجلس و 
دولت این جریان فکري را از بدنه مدیریتي کشور حذف کرده بود. 
احزاب و چهره هاي شاخص اصلاح طلب هم چندان سال هاي خوبي 
را تجربه نکردند.اما با این وجود حتي در شرایطي که سازماندهي 
سیاسي بساماني نداشتند هماهنگي شوراي هماهنگي اصلاح طلبان 
و شوراي مشورتي و پشتیباني بدنه اجتماعي آنها را در انتخابات 
شوراها و ریاست جمهوري موفق کرد. از سویي انتخابات گذشته 
نشان داد اصولگرایان هم با وجود هشت سال در رأس قدرت قرار 
گرفتن همچنان نمي توانند نه زیر بار حرف شنوي از سران شان 
بروند و نه براي ائتلاف به توافق مي رسند.محسن رهامي، دبیرکل 
انجمن اسلامي اساتید دانشگاه و حوزه اما معتقد است با وجود 
شرایط سختي که اصلاح طلبان در هشت سال اخیر تجربه کرده اند 
اما باز هم شرایط بهتري را نسبت به اصولگرایان تجربه مي کنند. 
شرایطي که شاید منجر به تکرار تجربه مجلس ششم و دولت 
اصلاحات نشود اما مي تواند به پیشبرد روند اصلاحي کشور کمک 
کند. رهامي مي گوید شرایط کنوني اصلاح طلبان رضایت دادن به 
حداقلي ها نیست بلکه پیشبرد اهداف اصلاحات با کمترین هزینه 
براي مردم است.مشروح گفت و گوی محسن رهامی درذیل آمده 

است:

اصلاحات  جريان  كنوني  روند  از  شما  كلي  ارزيابي   
چيست؟

بعد از انتخابات 92 شرایط جریان اصلاحات بهتر شده است 
اصولگرایان  مدیریت  از  بعد  و  احمدي نژاد  دوره  در  که  و جوي 
علیه اصلاحات ایجاد شد، بهبود یافته است. همین برخوردها و 
مدیریت اصولگرایان همان طور که دیدید ریزش زیادي هم در 
میان اصولگرایان ایجاد کرد. اصلاح طلبان در سال 92 نشان دادند 
با وجود همه فشارهایي که در 8 سال گذشته متحمل شده اند، 
مي توانند تاثیرگذار باشند و تحول ایجاد کنند.در عین حال شاهد 
آیت الله  توصیه هاي  وجود  با  اصولگرا  کاندیداي  براي  که  بودیم 
مهدوي کني و سران اصولگرا به انسجام و اتحاد نرسیدند. به وحدت 
نرسیدن اصولگرایان و مدیریت 8 سال گذشته شان هم باعث شد 
که بدنه اجتماعي بیش از پیش به سمت اصلاح طلبان بروند. همه 
موضوعات مطرح شده نشان مي دهد که اصلاح طلبان در شرایط 

بهتري نسبت به اصولگرایان هستند.

 به جز نتيجه مديريت اصولگرايان و شرايطي كه به 
اصلاح طلبان كمك كرد تا پيروز انتخابات باشند به نظر شما 
انسجام دروني اصلاح طلبان به گونه يي هست كه تجربه اين 

پيروزي باز هم در انتخابات مجلس تكرار شود؟
من معتقدم نه اصلاح طلبان و نه اصولگرایان به لحاظ سازماندهي 
دروني و تشکیلاتي منسجم و داشتن جبهه فراگیر چندان شرایط 
ایده آلي ندارند اما با همین وضعیت هم شرایط اصلاح طلبان را 
مناسب تر از اصولگرایان ارزیابي مي کنم که نتیجه انتخابات دلیلي 
بر این مدعي است. نیروهاي اصلاح طلب در حال حاضر در قالب 
شوراي هماهنگي اصلاحات به طور مستمر جلسه دارند. دبیران 
کل شان دور هم مي نشینند و بحث هاي آسیب شناسي جریان 
اصلاحات را دنبال مي کنند. مدت هاست که کمیته انتخابات و 
کمیته استان ها هم فعال شده اند و براي بستن لیست نهایي فعالیت 

مي کنند.
مرکزیت اصلاحات هم که با آقاي خاتمي است و به تدریج 
پیش از انتخابات با مشورت هاي شوراي مشورتي فعال تر مي شوند. 
اصلاح طلبان در حال حاضر به سمت انسجام بیشتر و هماهنگي 
مشورتي  شوراي  و  اصلاحات  هماهنگي  شوراي  بین  بیشتر 

اصلاح طلبان پیش مي روند. شاید جبهه فراگیري وجود نداشته 
باشد اما به هر حال منسجم تر و در مجموع در شرایط بهتري 

نسبت به اصولگرایان هستند.

  اصلاح طلبان در 8 سال گذشته با بحران ها و موانع 
زيادي روبه رو بوده اند. اين بحران ها چقدر به نقاط ضعف 
در  ضعف  نقاط  اين  وآيا  است  افزوده  اصلاحات  جريان 

انسجام پيش از انتخابات اصلاح طلبان موثر خواهد بود؟
 جامعه ما هنوز توسعه یافتگي و رشد سیاسي لازم را ندارد 
و بخشي از مشکلاتي که اصلاح طلبان با آن روبه رو هستند به 
مشکلات ساختاري بازمي گردد. جامعه ما، جامعه جهان سومي است 
که احزاب و تشکل ها نقش عمده و تصمیم گیرنده یي در سیاست 
ندارند. تا زماني که تصمیم گیري هاي سیاسي در مجالس و منازل 
اشخاص صورت گیرد مسلما جریان هاي سیاسي با بحران روبه رو 

خواهند شد.
تصمیم گیري هاي  سمت  به  تصمیم گیري ها  این  از  باید  ما 
حزبي و خرد جمعي پیش برویم. اما رسیدن به این مرحله پروژه 
سیاسي بلندمدتي است که اصلاحات هم در این مسیر حرکت 
مي کندو گسترش فعالیت شهرستاني احزاب هم مي تواند مرحله 
موفقیت آمیزي براي گسترش حزبي و تشکیلاتي اصلاح طلبان 
باشد. بنابراین برخي از بحران هایي که اصلاح طلبان با آن روبه رو 
بوده است  تاثیرگذار  آنها  نقاط ضعف  ایجاد  بوده اند و شاید در 
مشکلات ساختاري است. گرچه بحران هاي هشت سال گذشته 

هم تاثیرگذار بوده است.
بخش دیگري از موانعي که اصلاح طلبان با آن روبه رو خواهند 
شد نهادهاي نظارتي است. نهادهایي که بدون داشتن دلیل محکم 
قانوني ممکن است برخي کاندیداهاي یک جریان را حذف کنند. 
آقاي  رد صلاحیت  شاهد  گذشته  انتخابات  در  که  طور  همان 
هاشمي رفسنجاني بودیم. کسي که به راحتي مي توانست بیش 
از 30 میلیون راي را جذب کند اما رد صلاحیت شد. کسي که 
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام است و فراتر از مجلس 
و برخي نهادهاي نظارتي تصمیم گیري مي کند اما براي پست 
ریاست جمهوري رد صلاحیت مي شود و این مشکلي است که قطعا 

اصلاح طلبان را با مشکل روبه رو مي کند.

  براي رفع اين موانع اصلاح طلبان چه برنامه يي دارند؟
این موضوع باید به مرور زمان حل شود. ما باید احزاب را تقویت 

کنیم تا شاید در آینده بتوانیم تفسیر صحیح و منطقي از نظارت 
بر انتخابات و صلاحیت کاندیداها داشته باشیم و کاندیداهاي یک 
جریان در یک مرحله غربال نشوند. این گونه روش ها اساسا با نفس 
نظارت سازگاري ندارد و چیزي فراتر از نظارت است. در همه جوامع 
پیشرفته که دموکراسي در آن جریان دارد ما با سیستم هاي نظارت 
روبه رو هستیم اما در ایران این نظارت ها وجه حقوقي و منطقي 

ندارد.

روبه رو  آن  با  اصلاح طلبان  كه  موانعي  به  توجه  با    
هستند اصلاح طلبان چگونه مي توانند با بدنه اجتماعي در 

تعامل باشند؟
بخشي از احزاب به هر حال از طریق شعبات شهرستان هاي شان 
با بدنه اجتماعي در ارتباط هستند و بخشي از طریق مناسبات 
و گفت وگو ها با جامعه مدني سعي در حفظ این ارتباط دارند. 
البته از طریق رسانه ها و حتي فضاهاي مجازي هم این تعامل 
مدیریت مي شود. اما به هر حال ارتباطات با بدنه اجتماعي از طریق 
اصلاح طلبان خوب پیش مي رود و پذیرش از سوي بدنه اجتماعي 
هم بالاست. اگر نهادهاي نظارتي فراتر از نظارت قانوني رفتار نکنند 
امکان بسیار زیادي وجود دارد که ما در انتخابات پیش رو با تکیه بر 

آراي عمومي اکثریت را داشته باشیم.

و مجلس    اصلاح طلبان يك دوره همسويي دولت 
را تجربه كرده اند. فكر مي كنيد فضاي عمومي و سازمان 
تجربه  اين  تكرار  باعث  اصلاح طلبان  سياسي  يافتگي 

مي شود؟
را در  قوه مقننه  و هم  قوه مجریه  زماني هم  اصلاح طلبان 
اختیار داشتند که آقاي خاتمي و آقاي کروبي اداره کننده این قوا 
بودند. این همسویي باعث شد گام هاي مثبت مدیریتي برداشته 
شود. اما فضاي کنوني به گونه یي است که بیش از حد از نیروهاي 
محافظه کار استفاده مي شود و دولت ملاحظه رقیب را مي کند. 
در واقع مي خواهیم مخالفان را هم راضي کنیم. نخستین کاري 
که در زمان تغییر دولت باید اتفاق بیفتد تغییر در بدنه مدیریتي 
از  بسیاري  اما هنوز در  احساس کنند  را  تغییر  تا مردم  است 
استان ها فرمانداران و استانداران احمدي نژاد سر کار هستند و 
عوض نشده اند و با وجود انسجام و اتحاد دروني اصلاح طلبان 
این شرایطي است که ما قرار است با آن وارد رقابت انتخابات 

مجلس بشویم.

  با توجه به شرايط چه ضمانتي وجود دارد كه حتي اگر 
نگاه جريان  باشند  را داشته  اكثريت مجلس  اصلاح طلبان 
اصلاحات و تجربه مجلس ششم و دوران اصلاحات اتفاق بيفتد؟

به هر حال این موضوع و پیشرفت هاي سیاسي نسبي است. 
خیلي از وزرا و مسوولان دولت روحاني محافظه کار هستند اما به 
هر حال بهتر از دولت گذشته عمل مي شود. این موضوع به حداقلي 
رضایت دادن نیست بلکه تحمیل حداقل هزینه به جامعه است. اگر 
هزینه اصلاحات بالا برود به مردم آسیب هاي جدي وارد مي شود 
آن هم براي کشوري که از لحاظ منطقه یي شرایط ویژه یي دارد و 
مثل راه رفتن در زمین مین کاري شده است. فرق اصلاح طلبي با 
انقلابي گري همین است. خیلي از نیروهاي ما در اوایل انقلاب با 
روحیه انقلابیگري مي خواستند به اصلاح بپرازند و سعي مي کردند 
که وضعیت را تغییر دهند اما بعد از تجربه 35 ساله به جاي 
روش هاي انقلابي روش هاي اصلاحي را پیش مي گیرند. روش هاي 
اصلاحي هم سعي دارد با کم ترین هزینه منافع بلندمدت را تامین 
کند و مردم را در تنگنا قرار ندهد چون نهایتا این مردم هستند که 
متحمل هزینه هاي سنگین تحولات اجتماعي مي شوند آن هم نه 
کساني که در موقعیت هاي بلند پایه سیاسي و اجتماعي هستند. 
براي انقلاب، هم جنگ و هر تحول دیگري مردم بودند که هزینه 
داده اند پس ما باید در تصمیمات استراتژیک خود سود و ضرر را در 
نظر بگیریم و هزینه ها را هم بسنجیم. تلاش اصلاح طلبان این است 

که کمترین هزینه را به مردم وارد کنند.

مانند  طلبان  اصلاح  كه  دارد،  وجود  تضمينی  چه   
انتخابات سال ٩٢ اتحاد خود را حفظ كند.آيا جريان سال 

84 و اختلاف ميان اصلاح طلبان تكرار نخواهد شد؟
البته اصلاح طلبان از گذشته درس گرفته اند. به نظر من اصلاح 
طلبان از وقایع سال 84 و رویدادهای بعد و قبل از آن سال درس 
بزرگی برای اصلاحات بود قطعا  اصلاح طلبان  به دنبال تکرار آن 
تجربه های تلخ نیستند. اما واقعیت این است که عده ای درصدد 
اختلاف انداختن میان اصلاح طلبان هستند. یک جریان خاص به 
دنبال انشقاق و اختلاف میان اصلاح طلبان است.این جریان امکانات 
رسانه ای و هماهنگی دارد. البته بعید می دانم با هوشیاری فعالین 

سیاسی و احزاب به نتیجه ای که می خواهنددر سال 94  برسند.

را  اصلاحات  جريان  دارند  سعي  جريان ها  برخي    
مترادف جريان هاي ضدانقلابي و برانداز متهم كنند. اين 

اتهامات چه تبعاتي براي اصلاح طلبان دارد؟
گاهي برخي ، بي انصافي و اغراق مي کنند. مردم هم در بلندمدت 
نشان داده اند که با هر افراط و تفریطي مقابله مي کنند و از این 
افراطي گري ها فاصله مي گیرند. متاسفانه برخي جریانات تلاش دارند 
کساني را که با آنها از لحاظ سیاسي همفکر نیستند ضد انقلاب، 
ضد ولایت فقیه، فتنه گر یا حتي ساکت فتنه بنامند. سعي مي کنند 
فعالیت سیاسي این جریان را نفي کنند اما باید در نظر بگیرند که 
این کشور در طول 35 سال گذشته با همین افراد و از همین جریان 
فکري اداره شده است. این اظهارات فاقد هرگونه پشتوانه حقوقي و 
تاریخي است و ترجیع بندي است که دست مخالفان اصلاحات افتاده 
است و هر کسي را با این عناوین سعي مي کنند از صحنه سیاسي 
حذف کنند.نیروهاي اصلي و انقلابي نظام را سعي مي کنند از بدنه 
سیاسي خارج کنند. مردم هم باید به این تلاش ها توجه کنند در عین 
حال اصلاح طلبان هم باید توجه داشته باشند که این بداخلاقي هاي 
سیاسي نشانه ضعف رقیب است. نباید به آن اهمیت داد اگر بخواهند با 
آنها مقابله کنند، چون مستهلک مي شوند و نیروهاي سیاسي شان هم 
دچار فرسایش سیاسي مي شوند. البته که تبیین مواضع اصلاح طلبي 
و دستاوردهاي اصلاح طلبان در دوره آقاي خاتمي بهترین روش براي 

مقابله با این جریان ها و بهترین پاسخ است.
منبع: ندای ايرانيان

به نظر می رسد برای ترسيم آينده ای بهتر و روشن تر 
برای نظام جمهوری اسلامی، دو جريان اصلی كشور بايد به 
نقد عملكرد گذشته خود بپردازند. البته نه به اين معنا كه در 
گذشته بمانند، بلكه با تحليل و بررسی عملكردشان، به عدم 
تكرار اشتباهات و تقويت نقاط قوت اهتمام ورزند. محمد 
جواد حق شناس عضو شورای مركزی حزب اعتماد ملی در 
همين رابطه به ندای ايرانيان گفت: »برای اينكه آينده روشنی 
برای ايران بسازيم، دو جريان اصلی كشور بايد مراقب باشند 
كه ديگر زخمی ايجاد نشود، لذا نقد گذشته برای آن ها نياز 
است«. وی همچنين دولت اصلاحات را يكی از درخشان ترين 
دوره ها توصيف می كند و می گويد: »درخشان ترين دوره ای 
كه می توان در چند دهه اخير در ايران نام برد، حاكميت 
هشت ساله جريان اصلاح طلبی بود. دولت اصلاح طلبان 
حمايت بی اندازه مردم را به دنبال داشت. اما اين بدين معنا 
نيست كه جريان اصلاح طلبی اشتياهی نداشت و تمام و 
كمال عمل كرد. اين مجموعه با موانع جدی در عمل مواجه 
بود. اين ها موانعی بودند كه هم در داخل و هم در خارج و هم 
در درون جريان اصلاح طلبی به دليل تشتت، عدم انسجام و 
افراط و تفريط هايی كه وجود داشت بر سر راه آن ها موجود 
بود و آن گونه كه می خواستند نتوانستند عمل بكنند«. 
مشروح گفتگوی محمد جواد حق شناس فعال و كار شناس 

اصلاح طلب در ذيل آمده است:

 به عقيده شما مشكلات حال حاضر تحزب در ايران 
چيست؟

مشکل اساسی در کشور ساختار موجود حزب، مناسب، ریشه دار 
و فرهنگ کار حزبی است. سوال اساسی اینجاست که آیا بستری برای 
کار حزبی وجود دارد یا خیر. در حال حاضر بیش از دویست و پنجاه 
حزب ثبت شده وجود دارد ولی حرکت حزبی مستلزم ایجاد بستری 
است که بتواند احزاب دز پیمودن مسیر خود کمک و حمایت کند. 
مساله مهم دیگر فرهنگ بهره برداری از حزب است. به نظر می رسد 
کسانی که کار حزبی می کنند، هنوز فرهنگ مناسب کار جمعی و 
حزبی را ندارند. از سوی دیگر هر نظام سیاسی باید تکلیف خود با 
تحزب در کشور را روشن نماید. گرفتاری تحزب در ایران، گرفتاری 
ریشه دار و عمیقی است که باید برای تحول آن تلاش کرد. متاسفانه 
در دوره آقای احمدی نژاد، افتخار دولت به این بود که هیچ باوری به 
تحزب و کار حزبی ندارند و به راحتی آن را بیان می کردند، در صورتی 
که تحزب یکی از اصول قانون اساسی است و کاملاً بر آن تاکید 
شده است اما در دولت قبل مشاهده شد کسی که در مجلس قسم 
می خورد تا قانون اساسی را اجرا کند، افتخار می کند که به تحزب بها 

نمی دهد و باور ندارد.

 اينكه مسئولان و روسای جمهور ما با كمك جريان های 
سياسی به قدرت رسيده اما پس از آن ادعا می كنند كه به 
هيچ جريان و حزبی تعلق ندارند، به نوعی آفت در جامعه 

سياسی محسوب نمی شود؟
این به طور قطع آفتی است که ریشه در ساختار و فرهنگ ما 
داشته و همچنین بستر ها و زمینه هایی که باید فعالیت موثر احزاب 
را فراهم کنند، مشکلات اساسی دارند. و تا زمانی که نتوانیم برای این 
مسائل، قانونی جامع را تصویب کنیم، راه به جایی نمی بریم. به هر 
حال در دولت جدید، آقای روحانی با حمایت اصلاح طلبان و نیروهای 
میانه رای مناسب و کافی را به دست آورد، اما آنچه در حال حاضر 
قابل مشاهده است اینکه حدود ده ماه است که وزارت کشور، معاون 
سیاسی ندارد و نسبت به مطالبات سیاسی جریان ها بی اهمیت است. 

گویی فعالیت احزاب را مضر می دانند.

 اصلاح طلبان برای تغيير فضای فعلی در جهت حركت 
به سوی فرهنگ كار حزبی، چه فعاليت هايی می توانند انجام 
دهند؟ آيا صرف فعاليت سياسی و انتخاباتی كفايت می كند با 

اينكه احزاب بايد به مقولات اجتماعی نيز وارد شوند؟

اگر به این باور برسیم که برای اداره کشور و حل مشکلاتمان 
باید از طریق احزاب فعالیت کنیم، پس به طور حتم باید احزاب وارد 
فعالیت های اجتماعی شده و شناخت دقیقی از جامعه خود به دست 
بیاورند. نمی شود مثلاً ما در زمینه هسته ای جزء ده کشور بر تر جهان 
باشیم، اما در اقتصاد رشد منفی شش درصد و تورم چهل درصدی 
به جامعه تحمیل کنیم. با در زمینه استفاده بهینه از منابع آب، میزان 
مصرف سرانه آب ما قابل مقایسه با کشورهای دیگر نباشد و از همه 
بیشتر باشد. این نشات گرفته از عدم ارتباط کافی و موثر با جامعه 
است. این جامعه ای است که دارای در هم ریختگی ساختاری است و 
دارای اندام نامناسبی است. این عدم تناسب است که برای ما مشکل 
زا است. مهم ترین وظیفه احزاب علی القاعده داشتن برنامه برای اداره 
کشور است و اداره کشور فقط در حوزه سیاسی معنی نمی دهد، بلکه 
قطعا دارای پیچیدگی ها و ابعاد متفاوتی است و باید چندجانبه به آن 
پرداخت. جامعه ما استعداد کافی جهت حرکت در مسیر توسعه همه 

جانیه را داراست.

 شما نقد درون گفتمانی اصلاح طلبان توسط احزاب 
شناسنامه دار را حركتی در جهت بازخوانی و بازگشت به 
گفتمان اصيل اصلاح طلبی می دانيد يا معتقديد به نفع جريان 

رقيب خواهد بود؟

درخشان ترین دوره ای که می توان در چند دهه اخیر در ایران 
نام برد، حاکمیت هشت ساله جریان اصلاح طلبی بود. دولت اصلاح 
طلبان حمایت بی اندازه مردم را به دنبال داشت. اما این بدین معنا 
نیست که جریان اصلاح طلبی اشتباهی نداشت و تمام و کمال 
عمل کرد. این مجموعه با موانع جدی در عمل مواجه بود. این ها 
موانعی بودند که هم در داخل و هم در خارج و هم در درون جریان 
اصلاح طلبی به دلیل تشتت، عدم انسجام و افراط و تفریط هایی که 
وجود داشت بر سر راه آن ها موجود بود و آن گونه که می خواستند 
نتوانستند عمل بکنند. اما اگر بخواهیم وضعیت دوران اصلاح طلبان را 
با دیگر ادوار مقایسه کنیم باید اذعان داشت، دولت اصلاحات یکی از 
پاک ترین، درخشان ترین و منزه ترین و به لحاظ اقتصادی کارآمد ترین 
دوره هایی بوده که در عمل سیاسی، ما شاهد بودیم و به حق و انصاف 
در خدمت مردم بود. ما باید نقاط قوت خود را تقویت و افزایش داده و 
ناتوانی هایمان را کاهش بدهیم. این مساله علی القاعده تا حدود زیادی 
به نقش عامل انسانی بازمی گردد. به طور مثال اگر در گذشته تصمیم 
اشتباه و مسیر درستی پیموده نشده، باید مطالعه، بررسی و دیگر 
تکرار نشود. ما قطعاً برای اینکه بتوانیم به آینده روشن و افق بلندی 
برسیم، نیازمند این هستیم که گذشته را ببینیم و بررسی کنیم اما نه 

اینکه در گذشته بمانیم.

آينده جريان اصلاح طلبی را با توجه به انتخابات مجلس 
چگونه ارزيابی می كنيد؟

اولا آینده یک جریان فکری - سیاسی مانند اصلاحات را نمی 
توان به نتیجه یک انتخابات گره زد. بی تردید جریان های رقیب 
خصوصا طیف تندروی جامعه سیاسی ایران برای کنار زدن نیروهای 
معتدل دست به کار شده  وخواهند شد .عده ای نمی خواهند اتحاد 
در میان اصلاح طلبان برقرار باشد. اکنون  اصلاح طلبان بیش از هر 

زمانی نیازمند وحدت هستند تا در سایه وحدت به پیروزی برسند.

 آيا اين ضرورت احساس نمی شود كه اصولگرايان نيز 
بايد به نقد عملكرد گذشته خود بپردازند؟

قطعاً همینطور است. این امری است که دو جریان اصلاح طلب و 
اصولگرا باید به آن توجه نمایند.  مشاهده کردیم بسیاری از نمایندگان 
مجلس در سال 88 باقی مانده اند و عده ای دارند از این طریق کاسبی 
می کنند و مرتب در جهت تازه نگه داشتن آن زخم ها تلاش می کنند. 
در صورتی که زخم را باید التیام داد و ترمیم و درمان کرد. اگر خلاف 
این باشد، به طور قطع دور از مدیریت و عقلانیت است. اما به هر حال 
برای اینکه آینده روشنی برای ایران بسازیم، دو جریان اصلی کشور 
باید مراقب باشند که دیگر زخمی ایجاد نشود، لذا نقد گذشته برای 

آن ها نیاز است.

اخبار
آيت ا... هاشمی رفسنجانی:

برخی می گفتند توافق محال است
چطور آنها را قانع كنيم

رييس تشخيص مصلحت نظام گفت: از ابتدای مذاكرات هسته ای كه تيممان 
رفته بودند با 6 قدرت دارای حق وتو دنيا، مذاكره كنند همه می گفتند يك غول 

در مقابل ماست. چطور آنها را قانع كنيم.

آیت الله هاشمی رفسنجانی در جمع فارغ التحصیلان خارج از کشور اظهار داشت: 
می گفتند یک غول هایی در مقابل ماست، چطور می خواهیم این ها را قانع کنیم. آنها هم 
اطلاع و هم قدرت دارند، خیلی چیزها دستشان است که دست ما نیست. اما شاهد بودیم 
که ایرانی ها با چند مرد رفتند، مذاکره کردند وآنها را قانع کردند. البته که بعضی آدم های 
نادان که این زحمات را قدرش را کم می کنند و عیب هایی می گیرند که هیچ کدام درست 

نیست .
و  دولت  بحث های  که  آمریکا  کنگره  درگیری  شاهد  اکنون  اینکه  بیان  با  وی 
جمهوری خواهان است هستیم، افزود: این درگیری به خاطرآن است که می خواهند 
همدیگر را تخطئه کنند، گریزی هم به ایران زده می شود. ناچارند هر دو طرف باید از 

ایران تعریف کنند.
رییس تشخیص مصلحت نظام در ادامه گفت: جمهوری خواهان در بحث هایشان 
می گویند ایران سر شما را کلاه گذاشت، خوب است اگر ایران این همه قدرت دارد که سر 
6 تیم نیرومند را با همه اطلاعاتش کلاه بگذارد! ما کلاه نگذاشتیم. البته توانستیم خوب از 

حقمان دفاع کنیم. آنها دروغ می گویند و ادعا می کنند.
هاشمی رفسنجانی افزود: آن طرفی ها برای اینکه باز طرف مقابل را بزنند، می گویند 
ایران که جای ساده ای نبود، ایران نیرومند بود ایران اصلا هسته ای شده بود. هر چی 
می خواست به دستش آمده بود. بعد هم بمب هسته ای اش را منفجر می کند. شما اگر 

تعطیل بکنید و برگردید به گذشته، ایران را این جوری معرفی می کردند!
رییس تشخیص مصلحت نظام ایران را کشوری قوی برشمرد که مردمان خوبی دارد و 
تصریح کرد: اوباما به کشورهای عربی که درخواست کمک می کردند واز ایران می ترسیدند و 
نگران بودند می گفت، آخر شما ده برابر ایران بودجه نظامی دارید ، بازهم از ایران می ترسید؟. 

چه جوری هستید شما. خودتان داخل خودتان مشکل دارید.
رییس تشخیص مصلحت نظام در بخش دیگری از سخنانش گفت: اکنون اسراییل 
گرفتار شده است، همین که لیبرمن وزیر تندخوی اسراییل به نتانیاهو گفته مثل سگ وق 
وق می کند ولی نمی گیرد!، یعنی این ها خودشان افتاده اند به جان هم و ما هم دراین بین 

رسیدیم به جایی که می خواستیم برسیم؛ انصافا خوب رسیدیم.
نادان تلاش می شود که قدر  از سوی بعضی آدم های  وی اظهار کرد: حال دیگر 
این زحمات را کم کنند، عیب هایی می گیرند که هیچ یک درست نیست البته این را 
رییس جمهوری به طور صریح گفت که بالاخره مذاکره بده و بستان است اگر طرف ببیند 

که چیزی گیرش نمی آید که نمی آید مذاکره بکند؟
وی ادامه داد: چرا دوسال وقت می گذارند؟ چرا وزیر خارجه لنگ آمریکا می آید ده پانزده 
روز می ماند آنجا شب و روزش را مصرف می کند برای اینکه به نتیجه برسد.خوب حتما آنها 
هم اهدافی دارند، این طرف هم همین طور. بالاخره دو طرف باید آنجایی که حق طرف 
است به آنها داد. بله ما یک چیزی باید به آنها بدهیم و آن این بود که آنها خاطر جمع شوند 

که ما به طرف بمب هسته ای نمی خواهیم برویم این باید اطمینان داده می شد .
رییس تشخیص مصلحت نظام افزود: این حرف مهمی است که آنها می گفتند بالاخره 
شما امضاء کردید به طرف بمب هسته ای نباید بروید. ما هم پذیرفتیم رهبر ما هم گفت 

حرام می دانیم و نمی خواهیم به طرف بمب هسته ای برویم.

دولت متقابلا شكايت كند

راهكار پزشكيان درباره شكايت 
احمدی نژادی ها

 نماينده مردم تبريز در مجلس شورای اسلامی می گويد: با شكايت احمدی 
نژاد و يارانش از مسئولان دولت يازدهم، آن ها نيز بايد متقابلا از اقدامات غير 

قانونی دولت دهم شكايت كنند.
مسعود پزشکیان در خصوص شکایت های سریالی محمود احمدی نژاد و یارانش از 
دولتمردان حسن روحانی در آستانه انتخابات مجلس دهم خاطرنشان کرد: خوب است 
حالا که شکایت کرده اند دولت هم متقابلا از آنها و اقدامات خلاف قانونی که انجام داده 

اند شکایت کند.
وی افزود: با این شکایت، دادگاه کارهایی که خارج از قانون انجام گرفته را به صورت 
شفاف رسیدگی می کند تا مردم بدانند که در دوره هشت ساله دولت سابق چه بلایی سر 

800- 700 میلیارد دلاری که حاصل درآمدهای نفتی بوده، آمده است.
وی در پاسخ به این سئوال که آیا هدف این شکایت ها سیاسی است و به منظور اثر 
گذاری در انتخابات آتی صورت گرفته است، تصریح کرد: درباره سیاسی بودن آن نمی توان 
نیت خوانی کرد اما معتقدم که هیچ کس نباید خلاف قانون عمل می کرد که متاسفانه 
دولتمردان دولت گذشته خلاف قانون عمل کردند و از کنار آن هم گذشتند بدتر ازآن این 

بود که جامعه را به سمتی بردند که افراد فکر کنند می شود خلاف قانون هم عمل کرد.
این نماینده مجلس با اشاره به یکی از اقدامات خلاف قانون دولت احمدی نژاد 
خاطرنشان کرد: امروز همین نمایندگان مجلس به دولت روحانی می گویند که چرا یارانه 
ثروتمندان  راحذف نمی کنید در حالی که حرف ما این است زمانی که قانون هدفمندی 
یارانه ها را تصویب کردند و دادن یارانه نقدی آغاز شد یک نفر پیدا نشد بگوید چرا به 
ثروتمندان یارانه می دهید؟ بلکه همه برای دولت کف می زدند در حالی که خلاف قانون 

بود اما آن ها هم عمل کردند و هیچ کس اعتراض نکرد.
نماینده مردم تبریز در خانه ملت همچنین در خصوص تذکر اخیر روح الله حسینیان 
عضو جبهه پایداری درباره محدودیت منتقدان دولت در مجلس و  اینکه گفته بود "دهان 
ما را چسب بزنید"خاطرنشان کرد:من می خواهم بگویم حالا اگر دهانشان را چسب نمی 
زدند، چه می گفتند؟! این روزها که دهان آنها را به قول خودشان چسب زدند، دارند این 

قدر اعتراض می کنند اگر دهانشان چسب نداشت چه کار می کردند و چه می گفتند؟!
وی افزود:خیلی اوقات همین آقایان در مجلس زمانی که پشت تریبون قرار می گیرند 
خارج از چارچوب زمان تعیین شده صحبت می کنند و عمدتا برای طرح موضوعی یا 
سئوالی وقت گرفته اما حرف دیگری خارج از دستور جلسه می زنند و به حقوق دیگر 

نمایندگان توجهی نمی کنند.

جعفر زاده:شكايت ياران احمدی نژاد از روحانی برای رد گم كنی است

احمدی نژادی ها از مردم عذرخواهی كنند
عضو فراكسيون رهروان ولايت مجلس می گويد: توصيه من به رئيس دولت 
نهم و دهم و اطرافيانش اين است كه به جای شكايت از ديگران، از مردم عذر 

خواهی كنند.
غلامعلي جعفرزاده ایمن آبادي در خصوص شکایت سریالي مقامات دولت دهم از برخي 
دولتمرادن حسن روحاني خاطرنشان کرد: به نظر مي رسد که این شکایت ها آخرین 
حرکت براي گم کردن اصل موضوع و رد گم کني باشد از این رو توصیه من به دولت هاي 

نهم و دهم، عذرخواهي از مردم است.
وي افزود: اینکه بگوییم دولت هاي نهم و دهم اصلا خدمتي نکرده اند، این طور نیست 
بلکه خدماتي را انجام داده اند اما در قبال این خدمات، به دلیل غرور کاذبي که به آن ها 
دست داد، مرتکب اشتباهات فراواني نیز شدند و اعتماد بي حدّ و حصر به اطرافیان منتج به 
این شد که بعضي از اطرافیان رئیس جمهور دچار تخلفاتي شدند که باید با این تخلفات در 

دستگاه قضایي و مطابق با قانون رسیدگي شود.
نماینده مردم رشت در خانه ملت تصریح کرد: رئیس جمهور سابق نباید این قدر گارد 
بگیرد و از اقدامات اشتباه اطرافیانش حمایت کند بلکه باید عذرخواهي و سکوت اختیار کند.

جعفرزاده تصریح کرد:از مسئولان و مقامات دولت جدید هم انتظار داریم که فضاي 
کشور را ملتهب نکنند و به جاي رسانه اي کردن موارد شکایت،مستندات خود را به قوه 

قضائیه ارائه دهند.
این نماینده مجلس نهم خاطرنشان کرد: مسئولان دولت دهم به دلیل اینکه از تخریب 
چهره خود جلوگیري کنند، تنها راه را این دیده اند که فعلا شکایت کنند و به جامعه وانمود 
کنند که تقصیري ندارند اما این کارمعنایي ندارد بلکه قوه قضائیه باید نظر راجع به این 

پرونده ها نظر خود را اعلام کند و همه باید تسلیم قانون باشیم.
عضو فراکسیون رهروان ولایت با بیان اینکه دو طرف باید داور بازي را قبول داشته 
باشند، افزود: احمدي نژاد و تیمش نمي توانند زماني که قوه قضاییه رایي را صادر مي کند 
، این نهاد را تخریب کنند و بعد اگر کسي چیزي به آن ها گفت که به مذاق شان خوش 
نیامد دوباره به قوه قضایي شکایت کنند و این برخورد دوگانه است که باید مسئولان دولت 

نهم و دهم از آن پرهیز کنند.
وي ادامه داد: بالاخره باید مشخص شود که مقامات دولت گذشته قوه قضائیه را به عنوان 
داور قبول دارند یا ندارند، اگر قبول دارند باید هر رایي که از سوي دستگاه فضایي براي 

هریک از اطرافیان آن ها صادر شده و مي شود را بپذیرند.

حجت الاسلام محسن رهامی:

اصلاح طلبان در شرایط بهتری نسبت به اصولگرایان هستند

نامه مطهری به محسنی اژه ای درباره مهدی هاشمی
علی مطهری در نامه ای خطاب به معاون اول قوه قضاییه، به سخنان اخیر وی 
در مورد مهدی هاشمی واکنش نشان داده و تاکید کرده که هر اعتراضی نباید 

مصداق جرم و تضعیف قوه قضائیه تلقی شود.
به گزارش ایسنا،  در این نامه که علی مطهری آن را در اختیار ایسنا گذاشته، 

آمده است:

جناب حجت الاسلام آقای اژه ای
معاون اول محترم قوه قضائيه

با اهداء سلام و آرزوی توفیق بیشتر، در جمع خبرنگاران فرموده اید »اگر 
مهدی هاشمی مدعی است که در حق وی ظلم شده است، به کار بردن این 

حرف نیز جرم و مصداق افتراست.«
به نظر می رسد که این سخن، صواب نیست. چه مانعی دارد که متهم یا 
مجرمی که بر پرونده خود تسلط کافی دارد یا وکیل او، معتقد باشد که حکم 
عادلانه ای درباره او صادر نشده است، خواه ادعای او درست و مطابق واقع باشد 
یا نباشد. حداکثر این است که قوه قضائیه پاسخ دهد که خیر، این حکم منطبق 
بر قانون و عادلانه بوده است، نه این که صرف اظهارنظر فردی که صلاحیت 
اظهارنظر در آن موضوع را داشته است منجر به اعلام جرم از سوی مقام قضایی 

گردد. نتیجه منطقی این روش این است که باید برای قوه قضائیه نوعی عصمت 
قائل باشیم که طبعاً هیچ عقل سلیمی نمی پذیرد.

شبیه همین است موضوع انتقاد یکی از مقامات قضایی به قطعه فیلم وداعی 
که در شبکه های اجتماعی منتشر شد. اینجانب چون از پرونده آقای مهدی 
هاشمی اطلاع کافی ندارم، هیچ قضاوت و نظری درباره حکم صادرشده درباره 
وی ندارم و معتقدم امثال بنده که تسلط بر پرونده نداریم قاعدتاً باید به قوه قضائیه 
اعتماد داشته باشیم و اساساً فرصت این که وارد همه پرونده ها بشویم وجود ندارد،  
اما بحث در این است که وداع یک خانواده با یکی از اعضای خود و بدرقه او تا 
زندان و تمکین به قانون و در عین حال اعلام آنها که حکم عادلانه نبوده است 
که یک اظهارنظر از سوی افرادی است که به جزئیات پرونده و سیر دادرسی آن 
واقف هستند چرا باید مورد انتقاد باشد و تخریب نهاد قضائی نامیده شود. این کار، 
معمول همه خانواده هاست اما این که آن اعتراض وارد است یا نه، نیاز به توضیح 
قوه قضائیه دارد و حتی می تواند درخواست آن خانواده مبنی بر پخش جلسات 

دادگاه اجابت گردد.
غرض از نگارش این نامه این است که هر اعتراضی را مصداق جرم یا تضعیف 

قوه قضائیه معرفی نکنیم، بلکه کافی است توضیح لازم به مردم داده شود.
با تقديم احترام - علی مطهری

محمد جواد حق شناس فعال و كار شناس اصلاح طلب:

دولت اصلاحات يكی از پاک ترين دولت های بعد از انقلاب بوده است
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دلها را اشتياق و روى كردن و پشت كردنى است، 
پس دل را آنگاه كه مشتاق است و روى آورده به كار 
گيريد كه اگر به ناخواه وادار به كارى شود كور گردد.

شنبه - بیست و چهارم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3791 روزنامه

صالحی منش؛ رسیدن به بهارستان از راه یزد؟!
گفته می شود: مهم ترین مقامی که در روزهای منتهی به ضرب الاجل استعفا، از مسئولیت خود 
کنار رفت، محمدصادق صالحی منش استاندار قم بود. هنوز خبری از حوزه احتمالی حضور صالحی منش 
منتشر نشده، اما اخبار تایید نشده حاکی از آن است که او به استان یزد خواهد رفت تا از شهری که عموما 
رای بالایی به اصلاح طلبان می دهد به بهارستان برود. آنهم در شرایطی که استان یزد همواره از مناطقی 
بوده که مدیران زیادی را به خود اختصاص داده بود و همواره اوضاع سیاسی این استان با هیجان و تنش 

بالایی دنبال می شود.

آیا سپاه پاسداران به دنبال بمب اتم است؟!!
گفته می شود: اخیرا "جان کری" که درباره توان هسته ای ایران صحبت هایی مطرح کرده و مدعی 
شده سپاه پاسداران به دنبال بمب اتم است!! . "رویترز" مطرح کرده که قرار است تحریم شرکت های وابسته 
به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی لغو شود. سوال اینجاست اگر حرکت مثبت از سوی جمهوری اسلامی 
ایران دیده نشده پس چرا باتوجه به اظهارات رویترز ؛ غرب و در رأس آن ایالات متحده آمریکا تصمیم دارد 
تا تحریم شرکت های وابسته به سپاه پاسداران را لغو کند؟رویترز گزارش داد قرار است با لغو تحریم ها علیه 
ایران، درهای بازار تجارت جهانی به روی ده ها شرکت وابسته به سپاه پاسداران گشوده شود. بنابر گزارش 
رویترز، این اتفاق برای اقتصاد ایران بسیار مفید است؛ اگرچه زمان بر و پیچیده خواهد بود. در این گزارش ادعا 
شده است لغو تحریم های تعدادی از شرکت های وابسته به سپاه مانند قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا به دلیل 
نگرانی ها درباره فعالیت های ایران در خاورمیانه 8 سال طول خواهد کشید. اما چرا ادعای کری دروغ بزرگ 
است؟ سپاه پاسداران براساس قانون اساسی توان نظامی متعارف و اصولی خود را افزایش داده و این موضوع 
هیچگاه مرتبط با بمب اتم نبوده است. هیچکدام از موشک های بالستیک جمهوری اسلامی ایران براساس 
گفته حجت الاسلام و المسلمین "دکتر حسن روحانی"، "محمد جواد ظریف" وزیر امورخارجه و "عباس 
عراقچی" معاون وزیرخارجه با قابلیت حمل کلاهک هسته ای طراحی نشده و ادعای کری خلاف واقع و 

دروغ بزرگ است.

حضور بازیگر زن ایرانی در سوپرکاپ اروپا!
گفته می شود: مهراوه شریفی نیا با انتشار عکس زیر در اینستاگرام خود نوشت: »در سال های نوجوانی 
بزرگترین آرزوی من دیدن دربی در ورزشگاه آزادی بوددیشب تا قبل از تصمیم همگانی برای حضور در 
ورزشگاه فکر می کردم دیگه استادیوم رفتن برام جذاب نیست.ولی اشتباه می کردم. دیشب برای اولین بار 
فوتبال رو در ورزشگاه دیدم و یکی از بهترین شب های عمرم رو سپری کردم.البته اگه بازی رئال مادرید یا 
منچستر یا یکی از تیم هاي ایتالیایي بود خیلي بیشتر می چسبیدحداقل طرفدارشون بودم.جای تک تک زنان 
و دخترانی که مثل من رویای حضور در ورزشگاه رو داشتن و دارن خالی.دم پوریا پورسرخ هم گرم که همه ی 
بچه های گروه فیلمبرداری سریال "کیمیا" رو برای حضور در ورزشگاه ترغیب کرد و گفت از این شانسا خیلي 

کم پیش میاد.خودش هم از بهترین لحظه ی دیشب فیلم گرفت و در صفحه اش منتشر کرد.

پای وزرای دولت سابق در زمین خواری حیران!
گفته می شود: صفر نعیمی رز نماینده آستارا در مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون امنیت ملی 
به آفتاب یزد می گوید: عمده زمین خواری ها در گردنه حیران از زمان یکی از نمایندگان مجلس شروع شده 
است و پس از آن پای مدیران دولتی سابق )نهم و دهم( توسط این نماینده به گردنه حیران رسیده است 
ودر واقع وی عامل ورود مقامات دولتی سابق به بحث زمین خواری در این ناحیه بوده است.وی ادعا می کند: 
نماینده مذکور، خود زمین های بسیاری را در این منطقه غصب کرده است در حالیکه باید گفت، قبل از این 
دوره، این منطقه بکر و دست نخورده بود و همه فکر می کردند که زمین های حیران متعلق به منابع طبیعی 
است اما با حضور این نماینده سابق، این طلسم شکسته شد و با هماهنگی هایی که با سازمان منابع طبیعی 
وقت صورت گرفت، از آن زمان بود که هر مسئولی که دلش خواست در آن منطقه ویلاسازی کرد.نایب رییس 
کمیته امنیت ملی مدعی شد: مدیران دولتی که در جریان گردنه حیران نقش دارند مربوط به مدیران دولتی 
نهم و دهم بودند.نعیمی سپس با بیان اینکه در این جریان حتی پای مدیران کل و وزرای دولت سابق هم 
در گردنه حیران باز شد اعلام می کند برخی از این وزرا در این مکان ویلا دارند.سخنگوی فراکسیون رهروان 
ولایت درباره اینکه چگونه سرانجام به چنین زمین خواری هایی واکنش نشان داده شد پاسخ می دهد: در همان 
دورانی که زمین خواری ها شروع شد، روزنامه ها تیتر زدند که "حیران حیاط خلوت مسئولان" و از آن هنگام، 

بحث پیگیری این تخلفات کلید خورد.

طرح الجزایری علیه عراق و سوریه
گفته می شود: کمیسیون امنیت و دفاع پارلمان عراق روز پنجشنبه از وجود یک طرح تروریستی در 
»الجزائر« علیه عراق و سوریه خبر داد و اعلام کرد قرار است پس از بسته شدن صفحه داعش در عراق، 
صفحات جدیدی علیه این کشور گشوده شود. »حاکم الزاملی« رئیس این کمیسیون طی یک کنفرانس 
خبری که  در مقر پارلمان و با حضور شماری از نمایندگان شهرک صدر بغداد برگزار شد گفت: برخی طرف ها 
نزدیک به 50 هزار جوان و نوجوان تندرو از سوریه و عراق را در الجزائر آموزش داده اند تا برای انجام حملات 
تروریستی وارد این کشورها کنند. وی افزود: پس از بسته شدن صفحه داعش در عراق، قرار است صفحات 

جدید برای هدف قرار دادن این کشور باز شود که آموزش تروریست در الجزائر در همین راستا است.

وقوع ۶ زلزله در کمتر از 1۶ دقیقه در ورامین
گفته می شود: شامگاه پنج شنبه و در کمتر از 16 دقیقه، جوادآباد ورامین بیش از شش بار لرزید اما 
خوشبختانه این زمین لرزه ها خسارات مالي و جاني به همراه نداشت. به گزارش مهر بر اساس بررسي هاي به 
عمل آمده در میان این شش زمین لرزه، یک زلزله قدرتي فراتر از 4 ریشتر داشته و دو زمین لرزه نیز با قدرت 
بالاي سه ریشتر در رتبه هاي بعدي قرار دارند. بر اساس پیش بیني هاي به عمل آمده، زمین لرزه اصلي رخ 
داده در جوادآباد ورامین همان زلزله 4.1 دهم ریشتري بود اما با این وجود دستگاه هاي امدادي در آماده باش 
کامل قرار دارند. نکته جالب توجه آن است که برخي مردم اعلام کردند که زمین لرزه هاي رخ داده را حس 
نکردند. در این زمین لرزه ها، ابتدا زلزله اي به بزرگي 3.1 دهم ریشتر جوادآباد را لرزاند و سپس در زلزله 4.1 
دهم ریشتري رخ داد و پس از آن چهار پس لرزه جوادآباد را به لرزه درآورد. بر همین اساس این زلزله ها پس 

از ساعت 23 شب و در حوالي آزادراه قم-گرمسار رخ داد اما به کسي آسیب نرسید. 

عذرخواهی تلگرام برای استیکرهای غیراخلاقی از ایران
گفته می شود: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: مدیریت نرم افزار تلگرام به دلیل انتشار 
استیکرهای غیر اخلاقی توسط کاربران در این شبکه مجازی، از جمهوری اسلامی ایران عذرخواهی کرد. 
به گزارش ایرنا، محمودواعظی پنجشنبه شب در بجنورد اظهارکرد: مدیریت این شبکه مجازی در ایمیلی 
که برای وزارت ارتباطات فناوری اطلاعات ارسال کرده است متعهد شده براساس قوانین جمهوری اسلامی 
فعالیت داشته باشد و این استیکرهای غیر اخلاقی را از شبکه خود برای کاربران ایرانی حذف کند. به گفته وی 
،مدیریت تلگرام به صورت مستقیم در استیکرهای غیراخلاقی نقشی نداشته است و آنچه طراحی شده در 

فضای آن توزیع شده، توسط کاربران انجام شده است.

اعراب و اسرائیل درحال تشکیل جبهه  علیه ایران
گفته می شود: کشورهای عرب حوزه خلیج فارس و رژیم صهیونیستی از توافق هسته ای ایران به عنوان 
بهانه ای برای نزدیک شدن به یکدیگر و تشکیل جبهه ای علیه ایران استفاده می کنند. به گزارش تسنیم، 
پایگاه خبری کریستین ساینس مانیتور نوشت که طبق شواهد موجود رژیم صهیونیستی و کشورهای عرب 
حوزه خلیج فارس به دنبال یافتن زمینه های مشترک برای مخالفت با ایران و داعش هستند. طبق مطلب 
منتشر شده در این پایگاه خبری دوری گلد، از مقامات ارشد وزارت خارجه اسرائیل ماه گذشته اعلام کرد 
که کشورهای سنی عرب در منطقه متحدان اسرائیل به شمار می روند. وی در ماه ژوئن اعلام کرده بود که 

عربستان و اسرائیل در ماه های اخیر مذاکرات محرمانه ای را ترتیب داده اند.

زمان واریز یارانه مرداد ماه
گفته می شود: شنیده ها حاکی ان است که پنجاه و چهارمین مرحله از واریز یارانه نقدی مربوط به 
مرداد سال جاری ساعت 24 روز دوشنبه 26 مردادماه به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود. بر اساس 
اعلام سازمان هدفمندی یارانه ها، یارانه این مرحله نیز همانند ماه های گذشته 45 هزار و 500 تومان بوده که 
به حساب سرپرستان خانوار واریز خواهد شد. یارانه نقدی 45 هزار و 500 تومان که بیست و یکم هر ماه به 
حساب سرپرستان خانوار واریز می شد اما یارانه نقدی تیرماه نیز همچون ماه های گذشته با تاخیر 4 روزه به 

حساب سرپرستان خانوار واریز شد، گویا این تاخیر همچنان ادامه دارد.

آزادی دارایی های بلوکه شده ایران
گفته می شود: رویترز از قول دو منبع آگاه که نخواستند نامی از آنها برده شود، گزارش داد که »راجیو 
مهیریشی« وزیر دارایی هند، ماه گذشته از پالایشگاه های این کشور خواسته تا در دو قسط جداگانه هر کدام 
مبلغ 700 میلیون دلار از طلب  های ایران را پرداخت کنند. وی ماه گذشته در رأس هیاتی هندی شامل 
مقامات بانک مرکزی و بانک »یو سی او« به تهران سفر کرده بود.  ایران و کشورهای 1+5 ماه گذشته به توافق 
جامع هسته ای دست یافتند و حتی قبل از آن دولت هند خود را آماده پرداخت بدهی های نفتی ایران کرده 

بود. هنوز معلوم نیست این مبالغ در چه زمانی پرداخت خواهد شد.

  
نامحرمانه

نماينده روزنامه ايمان گفت: خبرنگاران با مشكلات 
زيادی در فرانيد انجام وظايف خود و همچنين مباحث 
معيشتی و رفاهی مواجه هستند كه بايد در سطح ملی 

برای آن چاره انديشی شود.
سعید عبداللهی که پیش از ظهر روز چهارشنبه در سالن 
اجتماعات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ودر نشست 
صمیمی رییس مجلس شورای اسلامی دکتر لاریجانی با 
خبرنگاران استان قم بعنوان نماینده نشریات محلی استان 
خبرنگاران  به  خبرنگار  روز  تبریک  با  گفت  می  سخن 
اظهارداشت: متاسفانه تعرفه های مصوب در هیئت دولت در 
خصوص آگهی ها در استان قم از سوی دستگاهای دولتی 
اجرا نمی شود و اکر همین مسئله حل شود و دستگاهای 
دولتی براساس تعرفه های مصوب هزینه آگهی ها را پرداخت 

کنند شاهد رشد کمی و کیفی نشریات استان خواهیم بود.
وی ادامه داد: علیرغم پی گیری های چندساله ای که 
داشته ایم هنوز شاهد انتشار نیازمندی توسط نمایندگی های 
برخی نشریات سراسری در استان هستیم و درآمد حاصل از 
آگهی های بخش خصوصی استان تمام و کمال در اختیار 
آنها قرار می گیرد و نشریات محلی استان که بار اطلاع رسانی 
اخبار و رویدادهای استان را به دوش می کشند از درآمد آن 
محروم هستند. نماینده روزنامه ایمان با اشاره به موضوعات 
مطرح شده در نشست قبلی ریاست محترم مجلس شورای 
اسلامی با خبرنگاران استان قم گفت: خوشبختانه با پی گیر 
های جنابعالی برخی از موضوعات مطرح شده در آن جلسه 
رفع گریده است ولی برخی موضوعات از جمله بحث انتشار 
نیازمندی ها توسط نمایندگی های روزنامه های سراسری 
در قم، عدم اجرای تعرفه مصوب آگهی های مطبوعات، 
امنیت شغلی، رعایت نشدن حرمت خبرنگاران و غیره هنوز 
حل نشده است از شما تقاضا داریم پی گیری نمایید تا این 
مشکلات نیز رفع شود. وی در ادامه با اشاره به حل نشدن 
مشکل بیمه خبرنگاران گفت: ازآقای لاریجانی درخواست 
دارم هرچه سریع تر مسئله بیمه خبرنگاران را درسطح ملی 
پی گیری و با اتخاذ یک راهکار مناسب یکبار برای همیشه 
مشکل بیمه خبرنگاران حل نمایند چرا که معتقدم راهکار 

های که الان وجود دارد چندان کار گشا نیست.
خبرنگاران قم، خبرنگارانی نجيب و كارآمد هستند

عبداللهی در بخش دیگری از سخنان خود تسریح کرد: 
خبرنگاران قم، خبرنگارانی نجیب و کارآمد هستند که از 

کمترین تجهیزات و امکانات رفاهی در حال انتشار اخبار 
استان در سطح ملی و بین المللی هستند این جای تقدیر 
و تشکر دارد. وی ادامه داد: خبرنگاران قم در انتشار اخبار 
قم با رعایت حساسیت ها، شفاف بدون حب و بغض عمل 
می نمایند و این وجه تمایز خبرنگاران قم با سایر خبرنگاران 
کشور است، لذا می طلبد مسئوولان زمینه حل مشکلات 
این قشر فرهیخته که سهم قابل ملاحظه ای در آگاه سازی 
مردم را دارند در اولویت قرار دهند و خدماتی در شان آنها 

ارایه دهند.
برخی دستگاهها با خبرنگاران در قم

 همكاری نمی كنند
نماینده نشریات محلی استان قم با اشاره به اینکه در 
جامعه اسلامی ما الگوی اخلاقی همه ما سیره عملی حضرت 
امیر المومنین )ع( است گفت: امیرالومنین علی )ع( زهد را 
این گونه بیان می نماید: با استناد به آیه ای از قران کریم 
می فرماید هر آن چه به شما رسید شادمان نشوید خداوند 
هیج متکبر فخر فروشی را دوست ندارد، متاسفانه بعضی از 
مسئولان و متصدیان دولتی فراموش کرده اند که در جامعه 
اسلامی ایفای نقش می نمایند و بعضا دچار تکبر و خود بینی 
می شوند و خود را جدای از مردم و فراتر از آن ها فرض 

می نمایند، آنان فراموش کرده اند مولای ما امیر المومنین 
)ع( در رابطه با دنیا و کسب رضایت حضرت حق که نتیجه 
خدمت به مردم است می فرمایند: هفت آسمان با هر آن 
چه که در زیر آن است به من داده شود که در نافرمانی 
خداوند متعال پوست جو ای را از دهان ملخی بگیرم چنین 
نخواهم کرد علی را چکار با نعمتی که فنا می شود و لذتی که 
پایدار نیست. وی پیرامون همین مسئله ادامه داد: متاسفانه 
در استان قم چند دستگاهی که بیشترین مراجعات مردمی را 
دارند ارتباط خوبی با رسانه ندارند و حصاری بین خود و مردم 
ایجاد نموده اند آنها باید پاسخگوی مردم باشند آنها برای این 
روشی که پیش گرفته اند چه توجیحی دارند. عبداللهی در 
ابتدای سخنان خود با تقدیر از دکتر لاریجانی که با وجود 
مشغله های زیاد وقتی را جهت شنیدن مشکلات خبرنگاران 
قم اختصاص می دهد گفت: در اینجا برخود لازم می دانم 
انتصاب حجت الاسلام والمسلمین دانشی را به سمت مدیر 
کلی اداره فرهنگ و ارشاد استان قم که دارای سوابق درخشان 
در این حوزه می باشد تبریک عرض نمایم امیدوارم در دوره 
مدیریت ایشان شاهد رونق هر چه بیشتر بخش فرهنگ و 
هنر استان قم باشیم و مشکلات جامعه رسانه ای قم نیز با 

درایت ایشان به حداقل برسد.

اخبار
مديرعامل انجمن راه جوان  خبرداد: 

افتتاح دبيرخانه پاسداری از خانواده 
و استواری روابط خانوادگی در قم 

مديرعامل انجمن راه جوان گفت: امسال به دليل تقارن روز ميلاد 
حضرت معصومه)س( و روز جوان با يكديگر مراسم افتتاحيه دبيرخانه 
پاسداری از خانواده و استواری روابط خانوادگی در قم برگزار می شود. 
جعفر روشن دل در نشست خبری با اشاره به اینکه انجمن راه جوان از 15 
سال پیش افتتاح شده است، اظهار داشت: این انجمن فعالیت خود را معطوف 

به مشارکت های اجتماعی جوانان کرده است.
مدیرعامل انجمن راه جوان با اشاره به روز جهانی جوان افزود: سازمان ملل 
شعار سال 2015 را به عنوان مشارکت اجتماعی جوانان نام گذاری کرده است 
و انجمن جوانان نیز برنامه هایی را در این روز دارد. وی خاطر نشان کرد: امسال 
به دلیل تقارن روز میلاد حضرت معصومه)س( و روز جوان با یکدیگر مراسم 
افتتاحیه دبیرخانه پاسداری از خانواده و استواری روابط خانوادگی در این روز 
برگزار می شود. روشن دل با بیان اینکه مشارکت جوانان شعار امسال انجمن 
است عنوان کرد: به این دلیل کتابخانه تخصصی نیز برای سازمان های غیر 

دولتی و افزایش مشارکت اجتماعی احداث کرده ایم.
مدیرعامل انجمن راه جوان بیان کرد: این کتابخانه از نخستین کتابخانه های 
فعال در این زمینه است و تاکنون نمونه ای با 200 عنوان کتاب و مجله مربوط 

به سازمان های غیر دولتی و مشارکت اجتماعی وجود نداشته است.
وی افزود: ایجاد پایگاه مجازی این کتابخانه نیز در برنامه ما وجود دارد و 
تمرکز اصلی در این کتابخانه بر مشارکت های اجتماعی است. روشن دل اظهار 
داشت: برای گسترش فعالیت سازمان های غیر دولتی در پاسداشت خانواده 
سند چشم انداز 5 ساله تدوین شده است. مدیرعامل انجمن راه جوان بیان 
کرد: مراسم اختتامیه این طرح 17 مهر ماه همزمان با روز مباهله و با حضور 

120 سازمان غیر دولتی به صورت خصوصی و در استان قم برگزار می شود.
وی با اشاره به اینکه در فراخوان این همایش دو سطح از همکاری وجود 
دارد، گفت: در ابتدا از کسانی که ایده ای در زمینه روابط خانوادگی توسط 
سازمان های غیر دولتی دارند و سپس کسانی که ایده های خود را عملی 
کرده اند برای شرکت در این همایش دعوت شده است. روشن دل با اشاره به 
اینکه به مناسبت 15 امین سال فعالیت انجمن جوان 15 طرح و ایده و 15 
طرح طرح اجرا شده مورد تقدیر قرار می گیرند افزود: برای 15 ایده برتر تلاش 

بر این است حامل مالی از میان سرمایه گذاران معرفی شود.

با اعتبار دو ميليارد و 700 ميليون ريال 

بازار كهنه قم مرمت می شوند
كارشناس ميراث فرهنگی قم از مرمت بازار كهنه قم با اعتبار دو 

ميليارد و 700 ميليون ريالی در اين استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی قم، مهدی صمدی با اشاره به اینکه مرمت راسته بازار کهنه قم با 
اعتبارات ملی سال گذشته آغاز شده است، گفت: این رقم صرف مرمت سنگ 
فرش، کف بازار و حذف الحاقات غیر اصولی در سرای شین و مرمت سرای 

صدر اعظم که شامل سبک سازی و آجر فرش بام می شود.
وی افزود: این پنجمین دوره مرمت این بازار است که توسط تیمی از 
کارشناسان میراث فرهنگی و پیمانکاران تجربی استان قم در حال اجرا است.

صمدی با اشاره به اینکه مرمت بازار در دو نوبت صبح و شب عملیاتی می 
شود، اظهار داشت: بخشی از اجرای مرمت که مربوط به سنگ فرش می باشد 

در نوبت شب اجرا می شود تا خللی در کسب کار بازاریان ایجاد نشود.
وی افزود: مرمت و حذف الحاقات غیر اصولی در سرای شین و صدراعظم 
در دو نوبت صبح و شب صورت می گیرد که امیدواریم با این روند طی یک 

ماه کار مرمت و بازسازی بازار کهنه را به اتمام برسانیم.
کارشناس میراث فرهنگی قم، با بیان اینکه مجموعه راسته بازار کهنه و نو 
مربوط به دوره صفوی و دوره قاجار است گفت: این اثر در سال 1376 با شماره 

ثبت 1937 به  عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
وی از همکاری بازاریان قم تشکر کرد و ابراز امیدواری کرد: با تعامل این 
قشر بتوانیم مرمت بازار قم با هدف احیای آثار تاریخی و تسهیل در رفت و آمد 

مردم استان و بازاریان به اتمام برسانیم.

با امضای طوماری به عنوان اولين مركز بيمارستانی در استان صورت گرفت:

اعلام حمايت پرسنل بيمارستان نكويی قم 
از اجرايی شدن طرح مبتنی بر عملكرد

پرستاران و كاركنان مركز آموزشی درمانی نكويی - هدايتی 
قم، به عنوان اولين مركز در استان از اجرايی شدن طرح مبتنی بر 

عملكرد حمايت كردند.
به گزارش خبرنگار وب دا از قم، پرستاران و کارکنان مرکز آموزشی درمانی 
نکویی - هدایتی قم به عنوان یکی از مراکز دولتی تحت پوشش دانشگاه 
علوم پزشکی قم و اولین مرکزی که در استان قم نسبت به اجرای این طرح 
عکس العمل  نشان دادند، با امضای طوماری خطاب به آقای دکتر هاشمی، 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، ضمن ابراز خرسندی از اجرای طرح 
تحول نظام سلامت در دولت تدبیر و امید و رضایت توأمان گیرندگان خدمات 
و دهندگان خدمت اعلام داشتند: خدمت در نظام مقدس جمهوری اسلامی 
سعادتی است که خداوند متعال در این برهه از تاریخ ما را مشمول آن نموده 
است. ایشان ضمن تاکید بر حمایت، همراهی و همدلی و اعتماد کامل به 
مسئولان نظام مقدس جمهوری اسلامی و وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی، یادآور شدند: ما پرسنل مرکز آموزشی درمانی نکویی – هدایتی 
قم به عنوان اولین مرکز در کشور که در پرداخت مبتنی بر عملکرد ندای 
حضرتعالی را لبیک گفته و این آیین نامه را اجرا نموده است، با توجه به نمایان 
شدن تغییرات مثبت برنامه، بدینوسیله ضمن سپاسگزاری از آن مقام عالی، 
 رضایت مجموعه کارکنان بیماراستان را از عملکرد مسئولین دانشگاه و سایر 

خدمتگزاران خدوم وزارت متبوع از اجرای این آیین نامه را اعلام می نماییم.
گفتنی است پس از اجرای طرح مبتنی بر عملکرد در مراکز درمانی دولتی، 
و بروز واکنش هایی نسبت به اجرای آن، دکتر ایرانی خواه رییس دانشگاه علوم 
پزشکی قم با حضور در بین جامعه پرتلاش پرستاری درخواست نمودند تا 
روش شدن زوایای کامل طرح و رفع مشکلات و ابهامات آن صبر بیشتری از 
سوی معترضان صورت بگیرد که با برگزاری جلسات مختلف و دریافت نقطه 
نظرات و انعکاس به وزارت بهداشت حمایت ها از اجرای این طرح در حال 

شکل گیری می باشد.

جانشين نماينده ولی فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی :

قم شهرسازی شاد و الهی را 
به جهان نشان دهد

جانشين نماينده ولی فقيه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: برگزاری جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی در راستای 

ايجاد معماری اسلامی يك نوع خدمت به مردم است.
برگزاری  به  اشاره  با  والمسلمین عبدالله حاجی صادقی  حجت الاسلام 
جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی توسط سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
اظهار کرد: دین اسلام صرفا برای آبادانی آخرت نبوده بلکه آبادانی دنیا را 
نیز مورد توجه قرار داده است. وی با بیان اینکه کلمه دنیا 115 بار در قرآن 
آمده است، گفت: معماری اسلامی فقط دارای جنبه های دنیایی نیست بلکه 
جنبه های دینی هم دارد و نشان می دهد معماری اسلامی و ایرانی دارای 
اهمیت بالایی است. جانشین نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی خاطرنشان کرد: برگزاری جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی در 
راستای ایجاد معماری اسلامی یک نوع خدمت به مردم است و از طرفی 
خدمت به مردم از برجسته ترین عبادت هایی است که انسان را به خداوند 
نزدیک می کند. وی اسلامی کردن سبک زندگی را از ابعاد دین اسلام دانست 
و گفت: معماری اسلامی، فضاهای شهری، المان و نمادها نیز از ابعاد سبک 

زندگی اسلامی است که باید به آن پرداخته شود.
حاجی صادقی تصریح کرد: دو الگو در شهرسازی وجود دارد، الگوی لیبرال 
دموکراسی یکی از آنهاست که برخاسته از ارزش ها و فرهنگ کشورهای غربی 
است و دیگری الگوی معماری و شهرسازی اسلامی است که با توجه به 
مسلمان بودن مردم ایران و ارزش های حاکم بر جامعه باید معماری اسلامی و 

ایرانی در شهرها مورد استفاده قرار گیرد.
وی با بیان اینکه قم به عنوان شهر طلوع اسلام ناب در عصر حاضر محسوب 
می شود، گفت: در همین راستا باید قم شهرسازی از خود به نمایش گذارد که 
نشان دهد می توان در عین الهی بودن شادترین فضاها را برای مردم ایجاد کرد.

جانشین نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: اسلام 
در بخش نمادسازی و فضاسازی شهری نکات زیادی را بیان کرده است که باید 

در جشنواره ملی نمادهای شهری رضوی مورد توجه قرار گیرد.

سعيد عبداللهی نماينده نشريات محلی قم در نشست صميمی رييس مجلس با خبرنگاران استان:

برای حل مشکلات خبرنگاران باید در سطح ملی چاره اندیشی شود

با هدايت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
كشور در پيشرفت كشورمان سهيم باشيم . 

در اين راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  

حسابداری –  معماری- كامپيوتر 
 در سال ٩5-٩4 ثبت نام بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خيابان دورشهر،  بلوار سميه 
جنب قنادی آرش پلاک 1٢

تلفن: 3774761٢- 37743451
0٩1٢74٩6844  

رئيس كميسيون امور زيربنايي 
شوراي اسلامي شهر قم اخيراً در 
به تعيين 1٢  با اشاره  گفت وگويي 
اولويت شهرداري قم در سال جاري 
در  هزينه ها  »كاهش  كرد:  اظهار 
پروژه ها به عنوان يك اصل هميشه 
مدنظر بوده و اولويت بندي پروژه ها 
نيز در راستاي كاهش هزينه صورت 

مي گيرد.«.
»مصطفي سعادت طلب« در این باره 
تاکید کرد: »در شهر قم از نظر توسعه، 
عقب افتادگي وجود دارد بنابر این ناچار 
هستیم چندبرابر ظرفیت و با حداکثر 
توان کار کنیم تا بتوانیم هرچه زودتر 
وضع  شهر را به حد قابل قبول برسانیم.«

ارشد  مسئولان  دغدغه  و  اهتمام 
مدیریت شهري قم به ویژه اعضاي شوراي اسلامي به امر 
صرفه جویي و در نظر گرفتن اولویت ها در این باره کار بسیار 
درست و قابل تقدیري است اما باید همان اولویت ها با سرعت 
قابل قبولي انجام شود؛ صرفه جویي در هزینه هاي عمراني و 
توجه به اولویت ها نباید باعث شود که پروژه هاي شهري که 
با زندگي روزمره مردم ارتباط تنگاتنگي دارد، بیش از حد 

متعارف با تاخیر مواجه شود.
بروز  باعث  که  مسائلي  از  یکي  گذشته  سال هاي  در 
مشکلاتي براي شهروندان شده و از سویي میزان هزینه ها 
را نیز اتفاقاً افزایش داده، کندي آزاردهنده اجراي پروژه هایي 
است که در صورت بازگشایي آنها بسیاري از مشکلات و 
گره هاي ترافیکي در شهر باز مي شود و مهم تر از همه این که 

زمینه آسایش و آرامش شهروندان با ایجاد  بار ترافیکي روان 
در محورهاي مهم داخل شهر فراهم مي شود.

این نکته از آن رو حائز اهمیت است که امروزه یکي 
از شاخصه ها و مؤلفه هاي داشتن شهري سالم و بانشاط، 
میزان آرامش و آسایش شهروندان آن است و بي شک 
عنایت ویژه مسئولان شهري به اتمام پروژه ها خصوصاً در 
زمینه پروژه هایي که به ترافیک و عبور و مرور شهري مرتبط 
مي شود، مي تواند تا حد زیادي به تقویت آرامش در فضاي 
شهري کمک کند. به عنوان مثال درحال حاضر روند ساخت 
تقاطع 3 سطحه خیابان شهداي 15 خرداد قم موجب بروز 
و  زائران  برخي  مردم همچنین  براي  ترافیکي  مشکلات 
مسافران شده که حل آن نیاز به همت نهادهاي مختلف دارد.

طولاني شدن اجراي همین طرح و از این دست پروژه ها، 

باعث کندي ترافیک و از سویي بر هم زدن 
آرامش رواني شهر و شهروندان مي شود و 
بهتر  برنامه ریزي  یک  با  که  آن  حال 
مي توان به تسریع در آنها همت گماشت و 
خروجي هاي مطلوب تري از آنها به دست 

آورد.
از  بهره گیري  باره  این  در  بي گمان 
نظرات مشاوران و نیز اهمیت دادن بیش 
از پیش به دیدگاه و نظرات مردم حائز 
اهمیت است.در این خصوص نیز به ذهن 
نگارنده مي رسد که توجه به این موضوع 
علاوه بر آن که باعث تقویت خرد جمعي 
در پیشبرد امور شهر شود، به نوعي خود 
تکریم جایگاه مردم و بها دادن به اندیشه 
و تفکر آنها در قاموس شهر و شهروندي 
است؛ تجربه اي که سال هاست در تهران 
مسابقات  نیز  و  مردمي  جشنواره هاي  برگزاري  قالب  در 
گوناگون با بهره گیري از اندیشه و نظر شهروندان انجام شده و 
توفیق آن همواره مورد تاکید قرار گرفته است. البته شهرداري 
قم نیز انصافاً در همین رابطه گام هاي خوبي در سال هاي 
اخیر برداشته اما انتظار مي رود که در ماه هاي پیش رو، این 

روند با شکل مطلوب تر و نقصان کمتري تداوم پیدا کند.
ناگفته پیداست که شتاب معقول و سرعت در اجراي 
پروژه ها نباید شکل و شمایل سفارشي و شعاري به خودبگیرد 
چه آن که دراین صورت  خواه ناخواه  از کیفیت انجام پروژه ها 
کاسته شده و دیر یا زود همان پروژه و طرح افتتاح شده خود 
به مشکلي دیگر تبدیل شده و بر حجم انبوه مشکلات شهري 

افزوده مي شود.

رئيس كميسيون امور زيربنايي شوراي اسلامي شهر قم تاكيد كرد :

اتمام سريع پروژه ها؛ مهمترين اولويت توسعه شهري قم 

نوشتاری از جواد رشيد مدير عامل حرم نمای صبا

آفتاب امید در قم دمید

جناب  سخنان  از  فرازی  شنيدن  از  پس 
آقای دكتر سقاييان نژاد درهمايش حمل ونقل 
كلانشهر های كشور ، فرصت رامغتنم دانستم 
تابه عنوان يك خدمتگذار كوچك ، از موهبتی 
بزرگ ياد كنم ، شهر مقدس قم كه از يك سو 
ميعادگاه عاشقان ومنتظران خدمت دوست واز 
ديگر سوی محفل حزن واندوه حريم كريمه اهل 
بيت سلام الله عليهاست ، به افتخار انتخابی نائل 
گرديده كه مدتهابود ازاين موهبت محروم وبی 

نصيب مانده بود.
شركت حرم نمای صبا كه مسئوليت بخشی از 
ناوگان حمل ونقل عمومی شهر را برعهده دارد ، 
چندساليست كه خدمت به زوار كريمه اهل بيت 
)س(انجام وظيفه می نمايد واين خدمت صادقانه 
راتامرز ورشكستگی كامل ادامه داده وبدون هيچ 
توقعی وحتی دريافت حداقل سودی قابل توجيه 

، ازتلاش برای ادامه اين مسئوليت خدمت رسانی 
دريغ ننموده است.

حال كه مصداق آيه شريفه قرآن ، "ان الله 
ياموركم تودواالامانات الی اهلهاواذاحكمتم بين 

الناس ،ان تحكمو بالعدل ")سوره نسا ايه 58(
دكتر  جناب  چون  ای  وشايسته  لايق  فرد 
سقاييان نژاد كه انتخابی ، انتصاب گونه رامسند 
شهرداری قم رقم زدند، برآن شدم تا درايامی 
چند شرح حالی بنويسم تاشايد به لطف شما 
گامی درمقصد عالی برداشته وبه تعالی خدمت 

نائل شوم.
اتوبوس  54دستگاه  بادارابودن  شركت  اين 
رسانيوجابجايی  درخدمت  ای  عمده  كه سهم 
با  همراه  رادارد  شهر  اين  وزائران  شهروندان 
اتوبوس  با٢70دستگاه  مجاور  های  شركت 
جاری  سال  الخصوص  وعلی  اخير  دردوسال 

تحت  ناوگان  رااز  انتفاعی  گونه  هيچ  تنها  نه 
ازبی  ناشی  خسارات  ،بلكه  نبرده  اختياراتش 
توجهی يابی تفاوتی مسئولين سابق رانيز متحمل 
گرديده وبه جبران آن به لحاظ اعتبار حقوقی 

شركتش برآمده .
با انتصاب جناب اقای دكتر قاری قرآن  به 
سمت معاونت زيربنايی  شهرداری قم وبه تبع آن 
احتمال تغيير برخی از مديران كه می تواند متاثر 
از تصميمات مفيد دربهبود سيستم صورت پذيرد 
، اميدوارشدم حل مشكلات بخش خصوصی – 
كه ممكن است از استعداد مديريت فعلی سازمان 

متبوع فراتر باشد-قريب الوقوع است.
انتخاب  دراين  اميد  بارقه  جهت  همين  به 
از  قدردانی  ضمن  كه  دميد  درذهنم  وانتصاب 
محبت هايی كه تاكنون شده است ، عرض حالی 

نيز داشته باشم.


